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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 
Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ B΄ 

Συνεδρίαση 20ής Σεπτεμβρίου 2012 
Ώρα έναρξης: 4.15 μ.μ. 

Αρ. 2  
 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Καλό απόγευμα, αγαπητοί συνάδελφοι.  Παρακαλώ καθίστε. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής δεύτερης συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να 
διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΠΙΤΣΙΛΛΙΔΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε.  Ένα τρίτο συν ένας. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Εμέτρησες καλά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εμετρήσαμε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, εφόσον υπάρχει απαρτία, θα αρχίσουμε.  Αν δεν υπήρχε, θα το διαλύαμε και θα φεύγαμε. 

 Αρχίζουμε με το Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για ομόφωνα θέματα να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Το υπ’ αριθμόν 1 θέμα τιτλοφορείται «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Απογραφή των Ναυτικών και 
Μητρώο Ναυτικής Απογραφής) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Εμπορικής Ναυτιλίας (Απογραφή των Ναυτικών και Μητρώο Ναυτικής Απογραφής) (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2012» 
Παρόντες: 

 Αντώνης Αντωνίου, πρόεδρος Κώστας Κώστα 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Αντρέας Φακοντής Νίκος Νικολαΐδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία 
της, που πραγματοποιήθηκε στις 13 Σεπτεμβρίου 2012.  Στα πλαίσια της συνεδρίασης αυτής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος 
Εμπορικής Ναυτιλίας του ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του 
Κυπριακού Ναυτιλιακού Επιμελητηρίου, της Κυπριακής Ένωσης Πλοιοκτητών και της συνδικαλιστικής 
οργάνωσης ΣΕΚ.  Οι συνδικαλιστικές οργανώσεις ΠΕΟ και ΔΕΟΚ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής.   
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 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Απογραφή των Ναυτικών 
και Μητρώο Ναυτικής Απογραφής) Νόμου για εκσυγχρονισμό της υφιστάμενης νομοθεσίας. 

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο προωθείται η μηχανογράφηση των υπηρεσιών και η 
ηλεκτρονική υποβολή αιτήσεων μέσω διαδικτύου, πρόνοιες που, σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Τμήματος 
Εμπορικής Ναυτιλίας και την εισηγητική και αιτιολογική έκθεση που συνοδεύουν το νομοσχέδιο, αναμένεται να 
αυξήσουν την παραγωγικότητα του τμήματος. 

 Παράλληλα, αίρεται η σύγχυση που παρατηρείται στην υφιστάμενη νομοθεσία σε σχέση με το άτομο 
που υποβάλλει την αίτηση για έκδοση Βιβλιαρίου Ταυτότητας και Ναυτικής Υπηρεσίας Ναυτικού και 
διευκρινίζεται ότι τα απαραίτητα δικαιολογητικά πρέπει να υποβάλλονται από την εταιρεία.  Από την πρόνοια 
αυτή εξαιρούνται οι ναυτικοί που είναι μόνιμοι κάτοικοι Κύπρου. 

 Επιπρόσθετα, αυξάνεται το ελάχιστο όριο ηλικίας του ναυτικού ο οποίος δύναται να εγγραφεί στο 
Μητρώο Ναυτικής Απογραφής από τα 14 χρόνια στα 16 για σκοπούς συμμόρφωσης με διεθνείς ναυτικές 
συμβάσεις και άλλες σχετικές εθνικές νομοθεσίες. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου και 
σημείωσαν την ευαρέσκειά τους σχετικά με τον εκσυγχρονισμό της νομοθεσίας για την ηλεκτρονική υποβολή 
των αιτήσεων.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου 
σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Κατάργηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Απογραφή των Ναυτικών και Μητρώο 
Ναυτικής Απογραφής) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 Δεν υπάρχει. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.   
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Κεφάλαιο Δεύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα 
κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο 
που έχει ήδη διανεμηθεί.  Τον έχετε όλοι τον κατάλογο και σε ποιες επιτροπές κατατίθενται. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1. Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 
του Δήμου Πάφου (Κυρωτικός) Νόμος του 
2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.192-2012). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ο περί Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών 
Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης και 
Παροχής Σχετικών Πληροφοριών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.193-2012). 

Παιδείας και Πολιτισμού Παιδείας  

3. Ο περί των Συμβάσεων Καταναλωτικής 
Πίστης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.194-2012). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Νομικών και Εμπορίου 
και Βιομηχανίας  

4. Οι περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Επίσημα 
Ημερολόγια, Ναυτολόγια και Εξαμηνιαίες 
Καταστάσεις) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.072-2012). 

Συγκοινωνιών και Έργων   Συγκοινωνιών και 
Έργων  

5. Ειδικά εντάλματα πληρωμής (αρ. 19, 21, 
22, 23, 24, 25, 26, 27, 28, 29, 30, 31, 33, 
34, 35, 37, 38, 39 και 40) του 2012, 
αποσταλέντα από το Υπουργείο 
Οικονομικών στις 11 Σεπτεμβρίου 2012, 
σύμφωνα με το εδάφιο (1) του άρθρου 4 
του περί Προϋπολογισμού του 2012 
Νόμου του 2011 [Ν. 53(ΙΙ) του 2011]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.001). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

6. Έκθεση του Υπουργού Εσωτερικών για 
την παραχώρηση, εκμίσθωση, ανταλλαγή 
ή παραχώρηση άδειας χρήσεως κρατικής 
γης σύμφωνα με το άρθρο 18(2) του περί 
Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, Εγγραφή 
και Εκτίμηση) Νόμου 74/88, όπως αυτή 
έχει εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο 
με την απόφαση αρ. 72.868, ημερομηνίας 
23ης Νοεμβρίου 2011. 
(Αρ. Φακ. 06.03.003.001). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

Πρόταση νόμου Κατατέθηκε από Παραπέμπεται 
στην επιτροπή 

 Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 
2012. 
 (Αρ. Φακ. 23.02.053.083-2012). 

Αβέρωφ Νεοφύτου  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας  
του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, 
Νικόλα Παπαδόπουλο  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Κόμματος και 
Γιώργο Περδίκη, βουλευτή  
Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών   

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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Κεφάλαιο Τρίτο: Ερωτήσεις και απαντήσεις. Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.097, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Είναι γνωστό ότι οι Οδηγίες της ΕΕ για πράσινη ανάπτυξη και μείωση των εκπομπών αερίων του 
θερμοκηπίου προβλέπουν μεταξύ άλλων ότι όλα τα καινούρια κτίρια πρέπει μέχρι το 2020 να παράγουν 
επιτόπου σχεδόν όλη την ενέργεια που χρειάζονται. Βρισκόμαστε ήδη στο 2012 και είναι ζήτημα αν στην 
Κύπρο υπάρχουν κτίρια αυτών των προδιαγραφών, αυτάρκη δηλαδή σε ενεργειακή ζήτηση, την ώρα που στον 
ευρωπαϊκό χώρο υπάρχουν χιλιάδες. Τα δημόσια μάλιστα κτίρια, παλαιά ή νέα, καλούνται να εφαρμόσουν τις 
εν λόγω Οδηγίες δύο χρόνια πριν, το 2018 δηλαδή. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. για το αν υπάρχει εθνικό σχέδιο δράσης για την εναρμόνιση της Κύπρου με τις συγκεκριμένες Οδηγίες 
και στόχους, 

2. για το αν έχουν δημοσιοποιηθεί -και ποια είναι αυτά- οικονομικά και άλλα κίνητρα, π.χ. τεχνική βοήθεια, 
χαμηλότοκα δάνεια κ.λπ., για να διευκολυνθεί η ανακαίνιση παλαιών και η κατασκευή νέων ιδιωτικών 
κτιρίων (η δημοσιοποίηση έπρεπε να είχε γίνει εντός του 2011), 

3. για το αν έχει ξεκινήσει η έκδοση πιστοποιητικών ενεργειακής απόδοσης για τα δημόσια κτίρια που 
επισκέπτεται το κοινό και είναι άνω των 500 τ.μ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.098, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Στο πλαίσιο της αποκατάστασης και ανάπλασης του χώρου του παλαιού μεταλλείου του Αμιάντου, 
προωθείται η ιδέα για τη δημιουργία ενός τελεφερίκ που θα συνδέει το χώρο του μεταλλείου με την πλατεία 
Τροόδους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. κατά πόσο η προοπτική αυτή αντιμετωπίζεται σοβαρά και οργανωμένα από τις αρμόδιες υπηρεσίες του 
κράτους, δεδομένης και της εκτίμησης ότι η λειτουργία ενός τέτοιου τελεφερίκ μπορεί να εμπλουτίσει το 
τουριστικό προϊόν των ορεινών μας θερέτρων, 

2. κατά πόσο υπάρχει συγκεκριμένη τεχνοοικονομική μελέτη, 

3. κατά πόσο έχουν διερευνηθεί οι δυνατότητες χρηματοδότησης του έργου από ταμεία της ΕΕ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.099, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο η 
επικρατούσα σήμερα κατάσταση στο παραλιακό μέτωπο της περιοχής Λάρνακας-Δεκέλειας -και συγκεκριμένα 
στους χώρους αποθήκευσης πετρελαιοειδών- συνάδει με τις πρόνοιες της Οδηγίας SEVESO II (96/82/ΕΚ) για 
την πρόληψη ατυχημάτων από επικίνδυνες ουσίες. 

 Παρακαλώ επίσης να ενημερώσει το σώμα ποια μέτρα λαμβάνονται για την πλήρη συμμόρφωση με τις 
πρόνοιες της εν λόγω Οδηγίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.100, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Το τελευταίο χρονικό διάστημα υπήρξαν δημοσιεύματα στον ημερήσιο τύπο αναφορικά με τις έρευνες 
για εντοπισμό κοιτασμάτων χρυσού στην Κύπρο. 

 Δεδομένου ότι ο αριθμός αδειών για σχετικές έρευνες έχει παραχωρηθεί στα όρια της επαρχίας 
Λάρνακας, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το στάδιο στο 
οποίο βρίσκονται οι συγκεκριμένες έρευνες και για το αν υπάρχουν συγκεκριμένα στοιχεία αναφορικά με τα 
αποτελέσματά τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.101, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην ερώτηση του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή με αρ. 23.06.010.01.500 πληροφορήθηκα ότι η βιολογική μονάδα 
επεξεργασίας χοιρολυμάτων χοιροστασίου στην περιοχή Μαραθούντας δεν έχει κατασκευαστεί και στο 
χοιροστάσιο βρίσκεται σε λειτουργία μόνο σύστημα επεξεργασίας χοιρολυμάτων τύπου διαχωριστήρα, το 
οποίο περιλαμβάνεται στις χορηγηθείσες πολεοδομική άδεια και άδεια οικοδομής. Όπως πληροφορήθηκα, 



117 
 

εξαιτίας της αναφερόμενης διαπίστωσης αποφασίστηκε η λήψη δικαστικών μέτρων εναντίον της ιδιοκτήτριας 
εταιρείας για λειτουργία της ανάπτυξης χωρίς την εξασφάλιση σχετικού πιστοποιητικού έγκρισης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει εκδικαστεί η 
υπόθεση και ποια είναι η απόφαση του δικαστηρίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.102, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στα γαλλικά βιβλία ιστορίας γίνεται αναφορά στην αρμενική γενοκτονία. 
Σύμφωνα μάλιστα με δημοσιεύματα των τουρκικών εφημερίδων, η Τουρκία επέδωσε νότα διαμαρτυρίας προς 
τη Γαλλία. Η νότα που επιδόθηκε στο Υπουργείο Εξωτερικών της Γαλλίας υπογραμμίζει ότι οι ισχυρισμοί που 
αναφέρονται στα βιβλία προέρχονται από χαλκευμένα ντοκουμέντα και καλεί τους Γάλλους αξιωματούχους να 
αναθεωρήσουν τα σχολικά βιβλία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν στα σχολικά 
βιβλία ιστορίας γίνεται αναφορά στην αρμενική γενοκτονία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.103, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην 
ερώτηση του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.010.01.483 
πληροφορήθηκα ότι ο μειοδοτικός διαγωνισμός για δημιουργία μεγάλων φωτοβολταϊκών πάρκων συνολικής 
δυναμικότητας 50 MW προκηρύχθηκε την 21η Μαΐου 2012 και η τελευταία ημέρα υποβολής αιτήσεων από τους 
ενδιαφερομένους ήταν η 3η Σεπτεμβρίου 2012. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
αιτήσεων που έχουν υποβληθεί από τους ενδιαφερομένους και πότε αναμένεται να καταλήξει η διαδικασία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.104, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από επιστολή του Τμήματος Περιβάλλοντος προς το γενικό διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, 
ημερομηνίας 17 Απριλίου 2012, πληροφορήθηκα ότι το νερόφιδο “Natrix natrix” δε διαβιεί πλέον στο φράγμα 
Ξυλιάτου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων τους λόγους για τους 
οποίους εξαφανίστηκε το νερόφιδο “Natrix natrix” από την περιοχή, αν μπορεί να επανέλθει ο πληθυσμός του 
στην περιοχή, καθώς και για το ποιος ευθύνεται για την καταστροφή του βιότοπού του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.105, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχει περιέλθει στην αντίληψή μου διαφήμιση συγκεκριμένης διαφημιστικής εταιρείας η οποία πρόσφερε 
€200 το μήνα σε όποιο ιδιοκτήτη αυτοκινήτου αποδεχθεί να τοποθετηθεί στο ιδιωτικό του αυτοκίνητο εμπορική 
διαφήμιση. “Ο οδηγός πληρώνεται, απλά επειδή οδηγεί το όχημά του και οι εταιρείες απολαμβάνουν τον πιο 
αποδοτικό τρόπο διαφήμισης”, αναφέρει το διαφημιστικό μήνυμα. Προφανώς μέσα σε συνθήκες οικονομικής 
κρίσης ένα εισόδημα από μια τέτοια ανέξοδη “επένδυση” μπορεί να φανεί καλή ευκαιρία. Εξ όσων γνωρίζω, η 
κινητή διαφήμιση έχει απαγορευτεί διά νόμου με εξαίρεση ίσως τη διαφήμιση στα λεωφορεία. Ποιοι είναι οι 
κίνδυνοι για τους πολίτες που θα αποφασίσουν να αποδεχθούν τοποθέτηση εμπορικής διαφήμισης στο όχημά 
τους; 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει περιέλθει 
στην αντίληψη των υπηρεσιών του η επιχειρηματική αυτή δραστηριότητα, αν είναι νόμιμη και ποιες οι ενέργειές 
του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.106, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι τα διαφανή “αντιθορυβικά” ηχοπετάσματα στον αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-
Λεμεσού προκαλούν το θάνατο σε πολλά πουλιά. Σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες τοποθετούνται στα 
ηχοπετάσματα αυτοκόλλητα ομοιώματα αρπακτικών πτηνών, τα οποία είναι απωθητικά για κάθε πετούμενο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια είναι τα μέτρα 
που προτίθεται να εφαρμόσει, για να εξασφαλιστεί η προστασία των πουλιών, καθώς και αν προτίθεται να 
υιοθετήσει τις πρακτικές που εφαρμόζουν άλλες ευρωπαϊκές χώρες οι οποίες τοποθετούν στα ηχοπετάσματα 
ομοιώματα αρπακτικών που είναι απωθητικά για κάθε πετούμενο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.107, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Σύμφωνα με τις γραπτές απαντήσεις του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος στα 
ερωτήματα που είχα υποβάλει σε κατ’ ιδίαν συνάντηση που είχα μαζί του στις 22 Αυγούστου 2012, στα πλαίσια 
του προγράμματος για τις θαλάσσιες χελώνες στην Κύπρο γίνεται καταγραφή των νεκρών θαλάσσιων χελωνών 
που εκβράζονται στις παραλίες, όπως και διάσωση των τραυματισμένων χελωνών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
νεκρών και τραυματισμένων θαλάσσιων χελωνών ανά έτος και παραλία από το έτος εφαρμογής του 
προγράμματος (1978).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.108, ημερομηνίας 14 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου Φλουρέντζου σε ερώτησή μου με 
αρ. 23.06.010.01.294, ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2011, πληροφορήθηκα ότι ο Έφορος Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων, με Γνωστοποίησή του που δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας (Κ.Δ.Π. 
376/2007, Ε.Ε. Παρ. ΙΙΙ(Ι), Αρ. 4224, 21.9.2007, σελ. 2610), έχει εγκρίνει δυνάμει του πιο πάνω Κανονισμού 
τους τύπους προστατευτικών κρανών για χρήση από τους οδηγούς και τους επιβάτες αυτών των κατηγοριών 
οχημάτων, οι οποίοι προδιαγράφονται από τα πρότυπα που αναφέρονται στον πίνακα που δημοσιεύτηκε (21η 
Σεπτεμβρίου 2007). 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων από ποια υπηρεσία 
γίνεται ο έλεγχος εφαρμογής του εν λόγω Κανονισμού από τους οδηγούς και τους επιβάτες των οχημάτων, αν 
τα κράνη που εισάγονται στην Κύπρο και διατίθενται στα καταστήματα πώλησης πληρούν τις προδιαγραφές 
που αναφέρονται στον Κανονισμό, καθώς και αν σε δυστυχήματα που εμπλέκονται μοτοσικλετιστές η 
αστυνομία ελέγχει κατά πόσο τα κράνη που έφεραν οι μοτοσικλετιστές ήταν εγκεκριμένα. Αν υπάρχουν στοιχεία 
και αποτελέσματα ελέγχων, παρακαλώ όπως κατατεθούν στη Βουλή των Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.109, ημερομηνίας 14 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου Φλουρέντζου στην ερώτησή μου 
με αρ. 23.06.010.01.052 πληροφορήθηκα ότι το παλιό γεφύρι στο ρυάκι “Ξυλούρικος”, που βρίσκεται στην 
περιοχή Άγιος Μάμας-Ζωοπηγή-Πελένδρι, συντηρήθηκε, αλλά το νεότερο γεφύρι που κτίστηκε δίπλα του 
δημιουργεί πρόβλημα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις ενέργειες που 
έχουν γίνει, προκειμένου να κτιστεί νέο γεφύρι σε μεγαλύτερη απόσταση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.110, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό 
των οικιακών βοηθών που απασχολούνται στην Κύπρο τα τελευταία τέσσερα χρόνια ανά επαρχία και ανά 
κατηγορία επαγγέλματος εργοδότη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.111, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2012, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το ποσό της 
νομικής αρωγής που παραχωρείται για διεκπεραίωση νομικών υποθέσεων σε ετήσια βάση. Τι ποσό αφορά σε 
Ελληνοκυπρίους και τι ποσό σε αλλοδαπούς; 

 Παρακαλείται επίσης ο αρμόδιος υπουργός όπως, βάσει των στοιχείων πληρωμών που κατέχει το 
Γενικό Λογιστήριο της Δημοκρατίας, πληροφορήσει το σώμα για τον αριθμό των δικηγορικών γραφείων που 
αναλαμβάνει τις υποθέσεις αυτές και για το ποσοστό από το συνολικό αριθμό που καταλήγει σε καθένα από 
αυτά τα γραφεία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.112, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια είναι η 
κατάσταση με την εφαρμογή του άρθρου 18Δ του περί Οδικής Ασφάλειας Νόμου σε ό,τι αφορά τη χωροθέτηση 
των διαφημιστικών πινακίδων σε σχέση με τις δημόσιους οδούς. Έχω παρατηρήσει ότι διαφημιστικές πινακίδες 
τοποθετήθηκαν παρά την περίφραξη του αυτοκινητοδρόμου Λευκωσίας-Λεμεσού (παρά την Αλάμπρα) σε 
απόσταση μικρότερη από την καθορισμένη στο νόμο. Επίσης έχω διαπιστώσει ότι στο δρόμο Λεμεσού-
Πλατρών οι διαφημιστικές πινακίδες εφάπτονται του δρόμου ή βρίσκονται σε απόσταση λίγων μέτρων από το 
όριο κατάληψης της δημόσιας οδού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.113, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι παρατηρείται μεγάλη λαθραλιεία με φωτεινές πηγές και ψαροντούφεκο στην 
περιοχή του Ακάμα. Όπως πληροφορήθηκα, η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας έχει στείλει και σχετική επιστολή 
στο διευθυντή του Τμήματος Αλιείας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να κοινοποιήσει την επιστολή της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας προς 
το διευθυντή του Τμήματος Αλιείας στη Βουλή των Αντιπροσώπων και να πληροφορήσει το σώμα για τα μέτρα 
που λαμβάνονται, για να σταματήσει η λαθραλιεία στην περιοχή του Ακάμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.114, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με τις γραπτές απαντήσεις του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος στα 
ερωτήματα που του είχα υποβάλει σε κατ’ ιδίαν συνάντηση που είχα μαζί του στις 22 Αυγούστου, 
πληροφορήθηκα ότι η αλιεία σε βάθος μικρότερο από πέντε μέτρα από επαγγελματίες ψαράδες (κατηγορίας 
Α΄, Β΄ και Γ΄) και η αλιεία εντός περιοχής λουομένων (πέντε μέτρα) από επαγγελματίες ψαράδες (κατηγορίας 
Α΄, Β΄ και Γ΄) είναι παράνομες εποχιακά και καταγγέλλονται. Σύμφωνα με την απάντηση του υπουργού, η αλιεία 
σε βάθος μικρότερο των πέντε μέτρων από επαγγελματίες ψαράδες απαγορεύεται από την 1η Ιουνίου μέχρι την 
30ή Σεπτεμβρίου κάθε έτους, ενώ η αλιεία εντός των εποχιακών περιοχών λουομένων από επαγγελματίες 
ψαράδες επίσης απαγορεύεται. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων γιατί η απαγόρευση 
της αλιείας εντός των εποχιακών περιοχών λουομένων ισχύει μόνο για τους επαγγελματίες ψαράδες και γιατί η 
περίοδος απαγόρευσης περιορίζεται μόνο από την 1η Ιουνίου μέχρι και την 30ή Σεπτεμβρίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.115, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι κατά την 11η Σεπτεμβρίου 2012 το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο υιοθέτησε νέα 
αυστηρότερη Οδηγία αναφορικά με την περιεκτικότητα των καυσίμων των πλοίων σε θείο. Σκοπός της νέας 
Οδηγίας είναι να βελτιώσει την ποιότητα του αέρα στις ευρωπαϊκές ακτές και να συμβάλει στη μείωση των 
περίπου 50 000 πρόωρων θανάτων οι οποίοι καταγράφονται ετησίως λόγω της ατμοσφαιρικής ρύπανσης που 
προκαλούν τα πλοία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η εναρμόνιση της 
Κυπριακής Δημοκρατίας με τη συγκεκριμένη Οδηγία θα επηρεάσει τον κυπριακό στόλο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.116, ημερομηνίας 18 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
λαμβάνονται για την προστασία του βιότοπου του νερόφιδου “Natrix natrix” στη λίμνη Παραλιμνίου σε σχέση 
και με τη συμμόρφωση με την απόφαση του Δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.117, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι την 11η Σεπτεμβρίου 2012 εγκρίθηκαν αλλαγές στην ευρωπαϊκή νομοθεσία που 
θα ενισχύουν το ευρωπαϊκό σύστημα για τη συλλογή και αξιολόγηση των πιθανών προβλημάτων από 
φαρμακευτικά προϊόντα στα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Οι παρενέργειες των φαρμάκων θα 
παρακολουθούνται στενότερα στο μέλλον, προκειμένου να αποφευχθεί η επανάληψη περιπτώσεων 
παρόμοιων με αυτή του γαλλικού φαρμάκου “Mediator” για το διαβήτη, το οποίο φέρεται να συνδέεται με 
περισσότερους από 500 θανάτους. Το φάρμακο κυκλοφορούσε στη Γαλλία από το 1975 έως το Νοέμβριο του 
2009. Συνολικά πέντε εκατομμύρια ασθενείς στη χώρα έχουν πάρει το “Mediator”, το οποίο φέρεται να οδήγησε 
στη νοσηλεία 3 500 ανθρώπων με καρδιακά προβλήματα.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν κυκλοφορεί στην 
Κύπρο το γαλλικό φάρμακο “Mediator” και αν έχει προκαλέσει το θάνατο σε ασθενείς που έπασχαν από 
διαβήτη στην Κύπρο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.118, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο έχει ζητήσει από τις δικαστικές αρχές της 
Ρουμανίας να ξεκινήσουν τη διεξαγωγή ανεξάρτητης έρευνας για τις υποτιθέμενες τοποθεσίες μυστικής 
κράτησης της CIA, ενώ κάλεσε επίσης τις λιθουανικές αρχές να τηρήσουν τη δέσμευσή τους να ξανανοίξουν τη 
δικαστική έρευνα για τη συμμετοχή της Λιθουανίας στο πρόγραμμα της CIA. Οι ευρωβουλευτές κάλεσαν επίσης 
τη Φινλανδία, τη Δανία, την Πορτογαλία, την Ιταλία, το Ηνωμένο Βασίλειο, τη Γερμανία, την Ισπανία, την 
Ιρλανδία, την Ελλάδα, την Κύπρο, τη Ρουμανία και την Πολωνία να αποκαλύψουν όλες τις πληροφορίες που 
κατέχουν σχετικά με την ύπαρξη ύποπτων αεροπλάνων που συνδέονται με τη CIA και τα εδάφη τους. 



120 
 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η Κυπριακή 
Δημοκρατία έχει στην κατοχή της πληροφορίες που αφορούν την ύπαρξη ύποπτων αεροπλάνων τα οποία 
συνδέονται με τη CIA και τα οποία χρησιμοποίησαν τα κυπριακά αεροδρόμια ή τον κυπριακό εναέριο χώρο για  
μεταφορά παράνομα συλληφθέντων κρατουμένων με την κατηγορία της τρομοκρατίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.119, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι παγκόσμιες εκπομπές διοξιδίου του άνθρακα αυξήθηκαν κατά 3% το 2011, 
φτάνοντας στους 34 δις τόνους, το υψηλότερο επίπεδο στην ιστορία. Στην Κίνα οι μέσες εκπομπές διοξιδίου 
του άνθρακα αυξήθηκαν το 2011 κατά 9% και έφτασαν στους 7,2 τόνους ανά κάτοικο. Στην Ευρωπαϊκή Ένωση 
οι εκπομπές διοξιδίου του άνθρακα μειώθηκαν κατά 3% πέρυσι, πέφτοντας στους 7,5 τόνους κατά κεφαλήν. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις κατά κεφαλήν 
εκπομπές διοξιδίου του άνθρακα ανά έτος για τα τελευταία πέντε χρόνια στην Κύπρο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.120, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το εμπορικό σκάφος EDRO ΙΙI παραμένει κολλημένο στους βράχους στη 
θαλάσσια περιοχή της Πέγειας κοντά στις Θαλασσινές Σπηλιές από τις 8 Δεκεμβρίου 2011. Όπως 
πληροφορήθηκα, ενώ όλα ήταν έτοιμα για την αποκόλληση του σκάφους και τη μεταφορά του στην Τουρκία, 
για να κοπεί και να πωληθεί ως σίδερο, μετά από καταγγελίες για λαθρεμπόριο καυσίμων επενέβη το Τμήμα 
Τελωνείων, με αποτέλεσμα η αποκόλληση του σκάφους να καθυστερεί. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν το εμπορικό 
σκάφος EDRO III εξακολουθεί να παραμένει κολλημένο στους βράχους στη θαλάσσια περιοχή της Πέγειας 
κοντά στις Θαλασσινές Σπηλιές, καθώς και για τους λόγους για τους οποίους το εμπορικό σκάφος παρέμεινε 
κολλημένο στους βράχους για μήνες μετά το ατύχημα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.121, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού εξέδωσε το 2011 οδηγό συμπεριφοράς 
προς τους αναπήρους και γενικά τα εμποδιζόμενα άτομα. Ο οδηγός του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού 
δίνει τις απαραίτητες συμβουλές σε όλους τους εμπλεκομένους στην τουριστική βιομηχανία.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
αντιτύπων του εν λόγω οδηγού που έχουν εκδοθεί, αν έχει διανεμηθεί σε όλες τις τουριστικές μονάδες 
παγκύπρια, καθώς και αν, ένα χρόνο μετά την έκδοσή του, παρατηρήθηκε αύξηση των ατόμων με αναπηρίες 
που επισκέπτονται την Κύπρο και βελτίωση της συμπεριφοράς των τουριστικών υπαλλήλων απέναντι στους 
αναπήρους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.122, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η επιχείρηση “Melios Pet Centre Ltd”, παρ’ όλο που δε διαθέτει τις 
απαιτούμενες άδειες, συνεχίζει να λειτουργεί και να φιλοξενεί επισκέπτες και μαθητές στις εγκαταστάσεις της. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ισχύουν οι 
πληροφορίες μου ότι μαθητές επισκέπτονται τις εγκαταστάσεις της επιχείρησης “Melios Pet Centre Ltd”.  
Παρακαλώ επίσης να πληροφορήσει αν προτίθεται να ενημερώσει τα σχολεία παγκύπρια ότι η συγκεκριμένη 
επιχείρηση είναι παράνομη και να τους υποδείξει όπως σταματήσουν να πραγματοποιούν εκδρομές στην εν 
λόγω επιχείρηση.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.517, ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.517 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή 
Αμμοχώστου, κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με 
ημερομηνία 17-01-2011 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Μετά την υποβολή της αίτησης για παραχώρηση διεθνούς προστασίας, τα στοιχεία του αιτητή 
καταχωρούνται σε ηλεκτρονικό σύστημα από την Αστυνομία. Το σύστημα αυτό είναι συνδεδεμένο και με 
την Υπηρεσία Ασύλου, όπως επίσης και με το Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης και την 
Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων. Όταν η αίτηση αποσταλεί στην Υπηρεσία Ασύλου, γίνεται επαλήθευση 
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των στοιχείων για να αποκλειστούν πιθανές δεύτερες αιτήσεις. Στη συνέχεια, έλεγχος διεξάγεται και από 
το Λειτουργό ο οποίος θα εξετάσει την αίτηση. Διεξάγεται, επίσης, έλεγχος και κατά πόσο οι λήπτες 
βοηθήματος είναι αιτητές ασύλου, όταν οι λίστες των ονομάτων αποσταλούν από το Γραφείο Ευημερίας 
του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ή όταν ζητηθεί και τηλεφωνικώς από Λειτουργό 
Ευημερίας. 

(β) Πρόσφατα έχει δημιουργηθεί σύστημα database, το οποίο επιτρέπει άμεση ενημέρωση για τα άτομα 
που εξακολουθούν να είναι αιτητές ασύλου. Πρόσφατα, γίνεται χρήση του συστήματος από το Τμήμα 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας και καταγράφεται, άμεσα το πρόσωπο που είναι αιτητής είτε ενώπιον 
της Υπηρεσίας Ασύλου, είτε ενώπιον της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφύγων, σε περίπτωση που 
εκκρεμεί διοικητική προσφυγή, το πρόσωπο που είναι αιτητής λόγω απόρριψης της αίτησης κ.ο.κ. Μέχρι 
στιγμής έχουν συνδεθεί με το σύστημα όλες οι εμπλεκόμενες Υπηρεσίες και Υπουργεία και έχει γίνει 
εκπαίδευση του προσωπικού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.504, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.504 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας με ημερομηνία 1η Μαρτίου 
2012 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι, με τη συγκατάθεση του Κοινοτικού Συμβουλίου Μαραθούντας και 
των Δήμων Πάφου και Γεροσκήπου, ο εν λόγω χώρος εναπόθεσης αδρανών υλικών στην Κοινότητα 
Μαραθούντας θα παραμείνει ανοικτός και θα δέχεται μόνο απόβλητα όπως παλιά έπιπλα, στρώματα, χαλιά και 
χώματα-πέτρες που προκύπτουν από τον καθαρισμό οικοπέδων και ανοικτών χώρων μέχρι την κατασκευή και 
λειτουργία των Πράσινων Σημείων. 

2. Όσον αφορά το χοιροστάσιο στην Κοινότητα Μαραθούντας, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το χοιροστάσιο ανεγέρθηκε στα τεμάχια με αρ. 543, 623, 624, Φ/Σχ.LΙ.5, στην περιοχή Μαραθούντας 
και απέχει 1600 μ. περίπου από το Όριο Ανάπτυξης της Κοινότητας, 1000 μ. περίπου από τις Οικιστικές 
Ζώνες Κονιών, Αγίας Μαρινούδας και Γεροσκήπου, και 400 μ. περίπου από τον αυτοκινητόδρομο 
Λεμεσού-Πάφου και τον προγραμματιζόμενο αυτοκινητόδρομο Πάφου-Πόλεως Χρυσοχούς. 

(β) Η ανάπτυξη περιλαμβάνει έξι (6) χοιροτροφικά υποστατικά και βοηθητικές οικοδομές, και καλύπτεται, 
κατά το μεγαλύτερο της μέρος (τέσσερα (4) χοιροτροφικά υποστατικά και βοηθητικές οικοδομές) με 
άδειες οικοδομής που εκδόθηκαν πριν την εφαρμογή του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου, ενώ 
για μέρος της (δύο (2) χοιροτροφικά υποστατικά) χορηγήθηκε σχετική πολεοδομική άδεια κατόπιν 
απόφασης της αρμόδιας Υπουργικής Επιτροπής σε σχέση με Ιεραρχική Προσφυγή που υποβλήθηκε 
εναντίον αρνητικής απόφασης της Πολεοδομικής Αρχής επί της αίτησης. Όλες οι πιο πάνω 
αναφερόμενες οικοδομές καλύπτονται επίσης με σχετικά Πιστοποιητικά Έγκρισης. 

(γ)  Στις 13.10.2008 χορηγήθηκε πολεοδομική άδεια (με αρ. ΠΑΦ/1404/2005) περιορισμένης χρονικής 
διάρκειας (τριών χρόνων), η οποία αφορούσε την εγκατάσταση συστήματος επεξεργασίας 
χοιρολυμάτων, το οποίο περιλαμβάνει διαχωριστήρα στερεών/υγρών αποβλήτων, βιολογική μονάδα και 
υπαίθριες δεξαμενές υγρών αποβλήτων στα τεμάχια με αρ. 550, 551, Φ/Σχ.LΙ.5, τα οποία βρίσκονται 
πλησίον του χοιροστασίου. Η πολεοδομική άδεια περιορισμένης χρονικής διάρκειας έληξε στις 
13.10.2011, χωρίς οι αιτητές να έχουν υποβάλει αίτηση για παράταση της ισχύος της. Επιτόπου έχει 
κατασκευαστεί και λειτουργεί ο διαχωριστήρας στερεών/υγρών αποβλήτων και οι υπαίθριες δεξαμενές 
υγρών αποβλήτων, ενώ η βιολογική μονάδα δεν υλοποιήθηκε. 

(δ) Σε σχέση με τη δυσοσμία που προκαλείται από τη λειτουργία του χοιροστασίου, υποβλήθηκαν κατά 
καιρούς παράπονα από τις Τοπικές Αρχές και το θέμα συζητήθηκε τόσο σε συναντήσεις των Κοινοτικών 
Συμβουλίων με τον Υπουργό Εσωτερικών, όσο και στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος. Σε 
πρόσφατη συνάντηση του Υπουργού Εσωτερικών με το Κοινοτικό Συμβούλιο Αγίας Μαρινούδας, που 
έγινε στις 12.03.2012, συζητήθηκε μεταξύ άλλων και το πιο πάνω θέμα και ο Υπουργός κάλεσε τον 
Έπαρχο Πάφου «να λάβει δικαστικά μέτρα εναντίον των ιδιοκτητών του χοιροστασίου για παρακοή 
Διατάγματος Δικαστηρίου». 

(ε) Αίτηση για έκδοση άδειας οικοδομής σε σχέση με τη χορηγηθείσα πολεοδομική άδεια με αρ. 
ΠΑΦ/1404/2005, κατατέθηκε στην Επαρχιακή Διοίκηση Πάφου στις 02.04.2009. Κατά την εξέταση της 
διαπιστώθηκε ότι η ανάπτυξη περιλάμβανε κατασκευές οι οποίες δεν καλύπτονταν με τη χορηγηθείσα 
πολεοδομική άδεια και για τις οποίες εκκρεμούσε Διάταγμα Κατεδάφισης. Η εξέταση της αίτησης 
ανεστάλη και λήφθηκαν δικαστικά μέτρα εναντίον των ιδιοκτητών του χοιροστασίου για παρακοή του 
δικαστικού διατάγματος. Οι ιδιοκτήτες, μετά τη λήψη των δικαστικών μέτρων, συμμορφώθηκαν με το 
Διάταγμα Κατεδάφισης, και ως εκ τούτου αποσύρθηκαν τα δικαστικά μέτρα που είχαν ληφθεί εναντίον 
τους, και στις 11.11.2010 εκδόθηκε σχετική με την ανάπτυξη άδεια οικοδομής με αρ. 017799, στο όνομα 
της νέας ιδιοκτήτριας εταιρείας «Α/φοί Ανδρέου Χοιροστάσια Λτδ». Η άδεια οικοδομής έληξε στις 
13.10.2011, ταυτόχρονα με την αντίστοιχη πολεοδομική άδεια, χωρίς να ανανεωθεί. 
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(στ) Μετά από πρόσφατη επιτόπια επίσκεψη Λειτουργού της Επαρχιακής Διοίκησης διαπιστώθηκε ότι η 
βιολογική μονάδα επεξεργασίας χοιρολυμάτων δεν είχε κατασκευαστεί, και το χοιροστάσιο βρισκόταν σε 
λειτουργία μόνο με σύστημα επεξεργασίας χοιρολυμάτων τύπου διαχωριστήρα, το οποίο 
περιλαμβάνεται στις χορηγηθείσες πολεοδομική άδεια και άδεια οικοδομής. Ενόψει της αναφερόμενης 
διαπίστωσης αποφασίστηκε η λήψη δικαστικών μέτρων εναντίον της ιδιοκτήτριας εταιρείας για 
λειτουργία της ανάπτυξης χωρίς την εξασφάλιση σχετικού Πιστοποιητικού Έγκρισης. Η έκθεση 
πταίσματος εστάλη στις 04.04.2012 στη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας (Αρ. Φακέλου Δ. Υπ. 3/12).» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Σεπτεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.521, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2012, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.521 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 29/2/2012 και 
επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Η αίτηση του Κοινοτικού Συμβουλίου Πωμού για παραχώρηση μέρους της κοίτης του ποταμού “Λιβάδι” 
με σκοπό την κατασκευή γραμμικού πάρκου έχει απορριφθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο, δεδομένου 
ότι οι απόψεις των αρμοδίων Τμημάτων ήταν αρνητικές. Σημειώνω ιδιαίτερα τις αντιρρήσεις του 
Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων το οποίο θεωρεί ότι ενδεχόμενη επέμβαση στην κοίτη του ποταμού 
εμπερικλείει τον κίνδυνο εκτροπής του και κινδύνους πλημμυρικών φαινομένων στην περιοχή του 
προτεινόμενου έργου. 

(β) Σημειώνεται ότι σε συνάντηση του Κοινοτικού Συμβουλίου Πωμού με τον Έπαρχο Πάφου τον Μάιο 
2012, αποφασίστηκε όπως το θέμα μελετηθεί περαιτέρω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.630, ημερομηνίας 20 Μαρτίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 
 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.630 και ημερομηνία 20 Μαρτίου 2012, που 
υποβλήθηκε από το Βουλευτή Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου, σε σχέση με το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου 
Γιαλιάς για διαχωρισμό κρατικής γης σε οικόπεδα για οικογένειες εκτοπισθέντων και με χαμηλά εισοδήματα, 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα. 

2. Σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στις 13 Μαρτίου 2010, υπό την προεδρία του Υπουργού 
Εσωτερικών, τέθηκε το θέμα διαχωρισμού των κρατικών τεμαχίων 250, 17 και 14 Φ/Σχ 26/22 στη Γιαλιά. Η 
πρόταση του Κοινοτικού Συμβουλίου μελετήθηκε σε βάθος και το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως συνέστησε 
τη μη προώθηση του αιτήματος κυρίως λόγω: 

(α) του υψηλού κόστους υλοποίησης του διαχωρισμού, λόγω της έντονης τοπογραφίας της προταθείσας 
περιοχής, 

(β) της σημαντικής απόστασης από τις Οικιστικές Ζώνες της Κοινότητας, 

(γ) των προβλεπόμενων επιπτώσεων στο ευαίσθητο τοπίο και στο φυσικό περιβάλλον, 

(δ) του δυσβάστακτου κόστους για τη δημιουργία τη μεταφορά των αναγκαίων υποδομών μέχρι την 
προταθείσα τοποθεσία και της έμμεσης ενίσχυσης των πιέσεων για αδειοδότηση μεμονωμένων 
κατοικιών ή και για πρόωρες επεκτάσεις των Ζωνών Ανάπτυξης, στην περιοχή που παρεμβάλλεται 
μεταξύ των Οικιστικών Ζωνών και του προταθέντος κρατικού τεμαχίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.873, ημερομηνίας 23 Μαΐου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.873 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερομηνία 5/06/12 
και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα: 

(α) Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως ετοίμασε το Σεπτέμβριο 2003 προκαταρκτικό ρυθμιστικό σχέδιο 
για την κατασκευή της παραλιακής λεωφόρου Ακταίας στη Λεμεσό, που αρχίζει από την περιοχή του 
παλιού λιμανιού και του κάστρου και καταλήγει στον κυκλικό κόμβο, στη συμβολή της με τη λεωφόρο 
Ομόνοιας, παρά το νέο λιμάνι. Το ρυθμιστικό σχέδιο διαλαμβάνει επίσης τη διαμόρφωση, 
νοτιοανατολικά της συμβολής της παραλιακής λεωφόρου με τη λεωφόρο Αλεξάνδρειας, οκτώ μεγάλων 
βιοτεχνικών οικοπέδων για καραβομαραγκούς μαζί με χώρο για την κατασκευή ράμπας για 
καθέλκυση/ανέλκυση σκαφών, χώρο στάθμευσης οχημάτων, όπως επίσης και δευτερεύον οδικό δίκτυο 
για πρόσβαση στους χώρους αυτούς. Μέρος της έκτασης που απαιτείται για τη διαμόρφωση των 
οικοπέδων, είναι διαθέσιμο μεταξύ της προτεινόμενης χάραξης της λεωφόρου και της ακτογραμμής. Το 
υπόλοιπο όμως μέρος θα πρέπει να εξασφαλισθεί με επίχωση θαλάσσιου χώρου. 
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(β) Ωστόσο, επειδή τμήμα του αναφερόμενου ρυθμιστικού σχεδίου, φαίνεται να επηρεάζεται από το σχέδιο 
γενικής διάταξης της μαρίνας Λεμεσού και τις κυκλοφοριακές ρυθμίσεις που προνοούνται στο σχέδιο 
αυτό, το ρυθμιστικό σχέδιο δεν προωθήθηκε περαιτέρω έως ότου ληφθούν οριστικές αποφάσεις από τα 
θεσμοθετημένα όργανα (Πολεοδομικό Συμβούλιο κ.λπ.). 

(γ) Σημειώνεται πως τα χαρακτηριστικά της παραλιακής λεωφόρου Ακταίας, καθώς και το ενδεχόμενο 
μετακίνησης του χώρου του καρνάγιου, θα επανεξεταστούν στα πλαίσια της μελέτης γενικού 
χωροταξικού σχεδιασμού (masterplan) για την περιοχή μεταξύ παλιού και νέου λιμανιού στη Λεμεσό, η 
οποία εκπονείται από Ιδιώτες Συμβούλους και αναμένεται να ολοκληρωθεί περί τα τέλη Σεπτεμβρίου 
2012. Τα πορίσματα της εν λόγω μελέτης, αναμένεται ότι θα υποβοηθήσουν στη διαμόρφωση νέων 
λεπτομερέστερων προνοιών πολιτικής για την συγκεκριμένη περιοχή, οι οποίες θα ενσωματωθούν στο 
υπό αναθεώρηση Σχέδιο Περιοχής Κέντρου Λεμεσού. 

2. Ενόψει των ανωτέρω, είναι προφανές ότι στο παρόν στάδιο δεν είναι εφικτό να καθορισθεί οποιοδήποτε 
χρονοδιάγραμμα υλοποίησης, ούτε να εκτιμηθούν σχετικές δαπάνες. Τα στοιχεία αυτά, θα μπορούσαν να 
δοθούν όταν ληφθούν τελικές αποφάσεις για την υλοποίηση της παραλιακής λεωφόρου ή και του Καρνάγιου, 
και αποφασισθεί η περαιτέρω προώθηση/υλοποίησή τους. 

3. Σε σχέση με τη λειτουργία καρνάγιων ως στοιχείων υποδομής για τον θαλάσσιο τουρισμό, η 
αρμοδιότητα ανήκει στο Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1007, ημερομηνίας 21ης Ιουνίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Νίκου Νικολαΐδη 

«Οικονομική βοήθεια προς Κοινότητα Επισκοπής Λεμεσού για κατασκευή οχετών ομβρίων 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Τμήμα Δημοσίων Έργων δεν έχει στη διάθεσή του κονδύλια για παραχώρηση οικονομικής βοήθειας 
σε Κοινότητες για οποιοδήποτε σκοπό. Οικονομική βοήθεια παραχωρείται από τα Υπουργεία Εσωτερικών και 
Συγκοινωνιών και Έργων όταν απευθυνθούν σ’ αυτά, Κοινοτικά Συμβούλια, για συγκεκριμένα έργα. 

3. Όσον αφορά τον ισχυρισμό ότι μέρος του προβλήματος της διοχέτευσης νερών προς την Κοινότητα 
οφείλεται στην κατασκευή του αυτοκινητοδρόμου Λεμεσού-Πάφου, δεν μπορεί να γίνει αποδεκτός καθότι οι 
οχετοί ομβρίων του αυτοκινητοδρόμου είναι ικανοποιητικοί και δεν παρουσιάζουν οποιοδήποτε πρόβλημα 
χωρητικότητας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ευθύμιου 
Φλουρέντζου στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1078, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
«Βελτίωση δρόμου Τίμης-Αεροδρομίου Πάφου και Εγκατάσταση φώτων τροχαίας στη διασταύρωση του 

παλιού δρόμου Πάφου με το αεροδρόμιο 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Στους Προϋπολογισμούς του 2012-2013 δεν έχει εγκριθεί οποιαδήποτε πρόνοια για βελτίωση του 
δρόμου που οδηγεί στο Αεροδρόμιο Πάφου από τον παλιό δρόμο Λεμεσού-Πάφου λόγω της δυσμενούς 
δημοσιονομικής κατάστασης. Ως εκ τούτου προς το παρόν το έργο αναβάλλεται. 

3. Όσον αφορά την εγκατάσταση φώτων τροχαίας στη συμβολή του παλιού δρόμου με το δρόμο προς το 
Αεροδρόμιο αυτή δεν περιλαμβάνεται στους σχεδιασμούς του Τμήματος αλλά θα εξεταστεί από κυκλοφοριακής 
άποψης κατά πόσο δικαιολογείται.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1089, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 

2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή περιφέρειας Πάφου, κ. Φειδία Σαρίκα με αρ. 
23.06.010.01.1089 και ημερομηνία 13 Ιουλίου 2012, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του Γενικού Διευθυντή 
της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 27 Ιουλίου 2012, σχετικά με την ολοκλήρωση του σχεδίου 
αναδασμού στην κοινότητα Δρούσειας στην Πάφο και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η εφαρμογή μέτρων αναδασμού σε περιοχή έκτασης 297 εκταρίων στην κοινότητα Δρούσειας, άρχισε 
στις 26 Νοεμβρίου 1997, με τη λήψη απόφασης για εφαρμογή μέτρων αναδασμού στη συγκεκριμένη περιοχή 
από την πλειοψηφία των δικαιούχων ιδιοκτητών και τη δημοσίευση Γνωστοποίησης στην Επίσημη Εφημερίδα 
της Δημοκρατίας για Σύσταση Συνεταιρισμού Ενοποίησης και Αναδιανομής, σύμφωνα με τις πρόνοιες των περί 
Ενοποίησης και Αναδιανομής Αγροτικών Κτημάτων Νόμων 24 του 1969 έως 42(Ι) του 2012. 
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2. Οι εργασίες στην εν λόγω περιοχή αναδασμού ανεστάλησαν για δέκα περίπου χρόνια, λόγω της 
διαδικασίας εκπόνησης του Διαχειριστικού Σχεδίου του Ακάμα. 

3. Τέλος Οκτωβρίου του 2007, άρχισε η κατασκευή του κυρίως οδικού δικτύου, συνολικού μήκους 16,2 
χιλιομέτρων και περί το τέλος του 2008, έγινε η προσωρινή παραλαβή του. Ακολούθως διενεργήθηκαν οι 
εκτιμήσεις σε κάθε ιδιοκτησία που εμπίπτει εντός της περιοχής αναδασμού Δρούσειας και διαδικαστικά επί του 
παρόντος η εφαρμογή μέτρων αναδασμού βρίσκεται στο στάδιο της ετοιμασίας του σχεδίου ενοποίησης και 
αναδιανομής. 

4. Το υπό αναφορά σχέδιο ενοποίησης και αναδιανομής υπολογίζεται να δημοσιευτεί εντός του πρώτου 
εξαμήνου του 2013 και σύμφωνα με την περί Αναδασμού Νομοθεσία, όλοι οι επηρεαζόμενοι ιδιοκτήτες θα 
έχουν το δικαίωμα να το επιθεωρήσουν και να υποβάλουν τυχόν ενστάσεις εναντίον του, μέσα σε είκοσι μία 
ημέρες από την ημερομηνία δημοσίευσής του. Σε περίπτωση τροποποίησης, λόγω ενστάσεων, το σχέδιο 
επαναδημοσιεύεται. 

5. Σύμφωνα με την περί Αναδασμού Νομοθεσία το σχέδιο αναδασμού στην κοινότητα Δρούσειας θα 
ολοκληρωθεί με την κτήση κατοχής των νέων τεμαχίων από τους δικαιούχους ιδιοκτήτες τους, αφού προηγηθεί 
η κατασκευή του συμπληρωματικού οδικού δικτύου. 

  Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος βρίσκεται στη διάθεσή σας για 
οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινίσεις χρειαστείτε. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1090, ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2012, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1090 ημερομηνίας 13 Ιουλίου, 2012, του κ. Φειδία 
Σαρίκα, Βουλευτή της Εκλογικής Περιφέρειας Πάφου και σας πληροφορώ ότι το πρόβλημα της οξείας έλλειψης 
προσωπικού είναι γνωστό και παρατηρείται σε όλες τις Διευθύνσεις και Μονάδες της Αστυνομίας. 

2. Πληροφοριακά αναφέρεται ότι στο συγκεκριμένο Αστυνομικό Σταθμό, υπηρετούν σήμερα ένας Λοχίας 
και πέντε Αστυφύλακες. Σύμφωνα δε με αναφορά του Αστυνομικού Διευθυντή Πάφου, ενόψει των αναγκών της 
καλοκαιρινής περιόδου αλλά και λόγω των υποχρεώσεων που έχουν αναληφθεί για την Προεδρία του 
Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεν υπάρχει δυνατότητα για ενίσχυση με επιπρόσθετο προσωπικό του 
εν λόγω Σταθμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2012 της Υπουργού Εσωτερικών κ. Ελένης Μαύρου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.1099, ημερομηνίας 19 Ιουλίου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ: 23.06.010.01.1099 ημερομηνίας 30/7/2012 σχετικά με την 
Ερώτηση του Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη με ημερομηνία 19/7/2012 και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

(α) Σύμφωνα με το άρθρο 31 του περί Προστασίας και Διαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων Νόμο 
για να εκδοθεί άδεια κυνηγίου σε πρόσωπο θα πρέπει να είναι κάτοχος άδειας κατοχής πυροβόλου 
όπλου. 

(β) Επειδή, σύμφωνα με την Ευρωπαϊκή Οδηγία για τα όπλα 477/91ΕΟΚ, με την οποία έχει εναρμονιστεί η 
νομοθεσία μέσω του περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων Νόμου, το αεροβόλο δεν θεωρείται 
κυνηγετικό όπλο, ήταν αδύνατο να χορηγείται άδεια κυνηγίου σε πρόσωπα που έχουν άδεια κατοχής 
αεροβόλου όπλου σύμφωνα με τη σχετική νομοθεσία του Κράτους. 

(γ) Πέραν των πιο πάνω, από την εμπειρία που έχει η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας, προκύπτει ότι τα 
αεροβόλα δεν χρησιμοποιούνται για το κυνήγι των νόμιμων θηραμάτων, αλλά για το κυνήγι 
μικροπούλιων, των οποίων το κυνήγι απαγορεύεται, σύμφωνα με τις Ευρωπαϊκές Οδηγίες αλλά και τη 
σχετική νομοθεσία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Οικονομικών κ. Βάσου Σιαρλή στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.003, ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2012, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
  «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό Φακ. Ερ. 23.06.010.02.003 και ημερομηνία 31η Αυγούστου 

2012 στην οποία επισυνάπτεται ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα:  

1. Τα γραφεία του Κρατικού Λαχείου στεγάζονται εδώ και είκοσι τρία χρόνια σε λυόμενα και άλλα 
υποστατικά με στέγη από αμίαντο παρά την είσοδο του Υπουργείου Εσωτερικών. Με βάση τον τελικό 
σχεδιασμό του ευρύτερου χώρου της πρώην Αρχιγραμματείας όλα τα λυόμενα υποστατικά πρέπει να 
κατεδαφιστούν άμεσα. Τον Απρίλιο 2003, το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, με επιστολή του 
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προς το Διευθυντή του Κρατικού Λαχείου τον ενημέρωσε ότι σε συνεδρία που πραγματοποιήθηκε το 
Μάρτιο 2003 αποφασίστηκε όπως ελευθερωθούν το γρηγορότερο οι χώροι που βρίσκονται στην 
περιοχή της Αρχιγραμματείας, περιλαμβανομένων και των χώρων όπου στεγάζεται το Κρατικό Λαχείο. 
Μέσα στα πλαίσια της απόφασης αυτής, το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων κάλεσε το Κρατικό 
Λαχείο, όπως σε συνεννόηση με το Γραφείο Προγραμματισμού προχωρήσει σε εξεύρεση κτιρίου για 
ενοικίαση, το αργότερο μέχρι τον Ιούνιο 2003. 

2. Έγιναν αρκετές προσπάθειες για μεταστέγαση του Κρατικού Λαχείου σε Κυβερνητικά κτίρια, όμως για 
διάφορους λόγους δεν τελεσφόρησαν. Αρχικά έγινε πρόνοια για μεταστέγαση στο νέο κτίριο του 
Υπουργείου Οικονομικών που υπάγεται οργανικά το Κρατικό Λαχείο. Τα γραφεία θα ήταν στο ισόγειο, 
δίπλα από την καφετέρια και οι αποθήκες θα ήταν στο υπόγειο Β1. Τελικά δεν έγινε η μεταστέγαση. 

3. Ακολούθως το 2005 λήφθηκε απόφαση για μεταστέγαση στο παλαιό κτίριο του Υπουργείου 
Οικονομικών. Δόθηκε ποσό £30.000 με παραγγελία στο Τμήμα Δημοσίων Έργων και άρχισε η 
ανακαίνιση του κτιρίου αλλά οι εργασίες σταμάτησαν διότι το κτίριο παραχωρήθηκε αργότερα στο 
Ίδρυμα Πολιτισμού Κύπρου. 

4. Τέλος το 2006 με την έναρξη των εργασιών αναπαλαίωσης της πρώην Αρχιγραμματείας, αποφασίστηκε 
να μεταστεγαστεί το Κρατικό Λαχείο στο χώρο που στεγάζονταν παλιά τα γραφεία του Γενικού Ελεγκτή 
της Δημοκρατίας. Τελικά ο χώρος παραχωρήθηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών. 

5. Υπήρχαν πάρα πολλές πιέσεις για μεταστέγαση των γραφείων του Κρατικού Λαχείου λόγω 
ακαταλληλότητας των υφιστάμενων γραφείων του κτιρίου από το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας, το 
Γενικό Ελεγκτή της Δημοκρατίας, την ΠΑ.ΣΥ.ΔΥ., Σ.Ε.Κ. κ.λ.π. Επίσης το Υπουργείο Εσωτερικών 
ζήτησε την μετακίνηση του Κρατικού Λαχείου σε άλλο γεωγραφικό χώρο με δύο επιστολές με 
ημερομηνίες 20/2/2007 και 12/8/2010. 

6. Σχετικά με τη μεταστέγαση του Κρατικού Λαχείου έγιναν πολλές προσπάθειες, σε συνεργασία με το 
Γραφείο Προγραμματισμού που ήταν υπεύθυνο για τα κυβερνητικά κτίρια. Εξετάστηκαν αρκετές 
περιπτώσεις αλλά λόγω ιδιομορφίας του Κρατικού Λαχείου (ανάγκη για μεγάλους αποθηκευτικούς 
χώρους, strong room, ασφάλεια κ.λ.π.) δεν κατέστη δυνατή η εξεύρεση κατάλληλου κτιρίου. Ακολούθως 
το Υπουργείο Εσωτερικών το οποίο επίσης επείγεται για μετακίνηση των υφιστάμενων γραφείων, μέσω 
των Τεχνικών του Υπηρεσιών και με τη συμβολή του Τμήματος Δημοσίων Έργων ανέλαβαν να 
βοηθήσουν στην εξεύρεση νέου κτιρίου. Τα κριτήρια που τέθηκαν ήταν να εμπίπτει σε Εμπορική Ζώνη 
όπου επιτρέπεται η ανέγερση οικοδομών για εμπορικούς και κυρίως γραφειακούς σκοπούς και να 
βρίσκεται κατά μήκος κύριας αρτηρίας με εύκολη πρόσβαση από όλες τις περιοχές. Το απαιτούμενο 
εμβαδό για γραφειακούς και αποθηκευτικούς χώρους ήταν 1 600 τ.μ. Μετά από έρευνα πέραν των δύο 
χρόνων το μόνο κτίριο που κρίθηκε κατάλληλο είναι το κτίριο που βρίσκεται στη γωνιά των οδών Αχαιών 
και Αιπείας στην Έγκωμη. 

7. Με βάση τα πιο πάνω μετά από πρόταση του Υπουργού Οικονομικών (Αρ. Πρότασης 36/2011), το 
Υπουργικό Συμβούλιο έχοντας υπόψη την άμεση ανάγκη για μεταστέγαση των γραφείων και άλλων 
υποστατικών του Κρατικού Λαχείου, στη Συνεδρία του ημερ. 10.1.2011 αποφάσισε να διορίσει τριμελή 
επιτροπή αποτελούμενη από τους Γενικούς Διευθυντές των Υπουργείων Οικονομικών και Εσωτερικών 
και τη Γενική Λογίστρια με σκοπό την διαπραγμάτευση με τον ιδιοκτήτη του τιμήματος πώλησης του 
ακινήτου που βρίσκεται στην γωνιά των οδών Αχαιών και Αιπείας στην Έγκωμη για την μεταστέγαση 
του Κρατικού Λαχείου. 

8. Η τριμελής επιτροπή συνήλθε στις 23 Μαρτίου, 2011 και αφού έλαβε υπόψη τις απόψεις του Διευθυντή 
Κρατικού Λαχείου και τις εκτιμήσεις του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και μετά από 
διαπραγμάτευση με τον ιδιοκτήτη του ακινήτου, συμφωνήθηκε όπως του καταβληθεί το ποσό των 
€3.000.000 ως τίμημα πώλησης και να καταβάλει ο ίδιος το 40% του φόρου κεφαλαιουχικών κερδών, 
ενώ το υπόλοιπο 60% των φόρων που ανέρχεται σε €232.692 να βαρύνει το Κρατικό Λαχείο. 
Σημειώνουμε ότι ο ιδιοκτήτης προσκόμισε έκθεση από ιδιώτη εκτιμητή με αξία γης και κτιρίων 
€3.600.000 και απαιτούσε το ποσό των €3.300.000 και να μην καταβάλει φόρο κεφαλαιουχικών κερδών. 

9. Το Υπουργικό Συμβούλιο, στη Συνεδρία του ημερομηνίας 29/3/2011 με Αρ. απόφασης 71.920 ενέκρινε 
την αγορά από την Κυπριακή Δημοκρατία του υπό αναφορά κτιρίου έναντι του ποσού των €3 εκ. και την 
καταβολή από τον ιδιοκτήτη του 40% του φόρου κεφαλαιουχικών κερδών. Οι απαιτούμενες πιστώσεις 
διατέθηκαν από τον προϋπολογισμό του Κρατικού Λαχείου για το έτος 2011. Η εκτίμηση για τις 
αναγκαίες εργασίες διαμόρφωσης του κτιρίου σε γραφεία και αποθηκευτικούς χώρους υπολογίστηκε 
από το Τμήμα Δημοσίων Έργων ότι θα ανέλθει στο ποσό των €920.000 συν Φ.Π.Α. 

10. Ο Διευθυντής Κρατικού Λαχείου με επιστολή του ημερομηνίας 18 Μαΐου, 2011 γνωστοποίησε στις 
Τεχνικές Υπηρεσίες του Δήμου Έγκωμης την αλλαγή ιδιοκτησίας του εν λόγω κτιρίου, καθώς επίσης 
και για την πρόθεση στέγασης των γραφείων και αποθηκών του Κρατικού Λαχείου. 
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11. Εν τω μεταξύ το Κρατικό Λαχείο υπέβαλε στην Πολεοδομική Αρχή το έντυπο αίτησης Ε.Α 4 Ειδοποίηση 
στην Πολεοδομική Αρχή για προτεινόμενη ανάπτυξη από Κυβερνητικό Τμήμα. Με επιστολή του ο 
Διευθυντής του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως με Αρ. Φακ: ΛΕΥ/1019/2011 και ημερομηνίας 7 
Ιουνίου, 2011 που κοινοποιήθηκε και στον Δήμαρχο Έγκωμης μας πληροφόρησε ότι η 
προτεινόμενη ανάπτυξη ικανοποιεί τις σχετικές πρόνοιες του τοπικού σχεδίου Λευκωσίας και συνεπώς η 
Πολεοδομική Αρχή δεν ενίσταται στην υλοποίηση της ανάπτυξης με βάση τα υποβληθέντα σχέδια. 

12. Η λειτουργία των Γραφείων του Κρατικού Λαχείου δεν αναμένεται να έχει οποιεσδήποτε δυσμενείς 
επιπτώσεις στις ανέσεις των περιοίκων λόγω του πολύ μικρού αριθμού υπαλλήλων που εργοδοτούνται 
στο Κρατικό Λαχείο και που ανέρχονται στα 20 άτομα μόνο. Το Κρατικό Λαχείο δεν διαθέτει λαχεία 
απευθείας στο κοινό αλλά μόνο σε 19 αδειούχους πράκτορες σε όλη την Κύπρο που αγοράζουν λαχεία 
περίπου 2 φορές την εβδομάδα. Οι εργασίες τελειώνουν καθημερινά στις 2:30μ.μ. και τα 
Σαββατοκύριακα και τις αργίες τα γραφεία θα είναι κλειστά. Σε σχέση με την κατάσταση που ήταν 
προηγουμένως το κτίριο, όταν τελειώσουν οι εργασίες θα είναι ένα κόσμημα για την περιοχή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2012 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.02.026, ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2012, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Αν. Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με αρ. φακ. 
23.06.010.02.026 και ημερομηνία 3.9.2012, η οποία αφορά σε ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργος Περδίκης και σας πληροφορώ ότι μετά από επίσημο αίτημα της Ελληνικής 
Κυβέρνησης, ο Διευθυντής της Υπηρεσίας Ενέργειας του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
θα συμμετέχει στην ομάδα εμπειρογνωμόνων που εξετάζει θέματα που αφορούν στην αποκλειστική οικονομική 
ζώνη της Ελλάδας. 

 Ως εκ των πιο πάνω, διαφαίνεται ότι οι πληροφορίες που κατέχει ο κ. Περδίκης δεν ανταποκρίνονται 
στην πραγματικότητα και θα ήθελα να εκφράσω τη λύπη μου για το ότι εγείρεται θέμα βάσει ψιθυρολογίας.» 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Θα συνεχίσουμε, αγαπητοί συνάδελφοι, και θα 
ολοκληρώσουμε σήμερα τη συζήτηση του πρώτου θέματος, που τιτλοφορείται «Οι αγοραπωλησίες περιουσιών 
Ελληνοκυπρίων στα κατεχόμενα και τρόποι αντιμετώπισης της κατάστασης», θέμα εγγραφέν με εισήγηση του 
βουλευτή κ. Λευτέρη Χριστοφόρου. 

 Σήμερα οι ομιλίες αρχίζουν με τον κ. Σωτήρη Σαμψών του Δημοκρατικού Συναγερμού, ακολουθεί ο κ. 
Πάμπος Παπαγεωργίου του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ακολουθεί μετά ο Σοφοκλής ο Φυττής του 
Δημοκρατικού Κόμματος, ο Γιώργος ο Βαρνάβα της ΕΔΕΚ, ο Γιώργος ο Περδίκης και ο Λευτέρης κλείνει. 

 Παρακαλώ, ο κ. Σαμψών έχει το βήμα και έχει στη διάθεσή του τριάντα εφτά λεπτά. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Θα προσπαθήσω να δώσω μια άλλη διάσταση στη συζήτηση του θέματος, χωρίς να διαφωνώ καθόλου, 
αλλά αντίθετα επαναλαμβάνοντας, υιοθετώντας και υπερτονίζοντας τα όσα οι προηγούμενοι συνάδελφοι 
ανεξαρτήτως κομμάτων, αλλά ιδίως ο Λευτέρης Χριστοφόρου και ο Κυριάκος Χατζηγιάννης, έχουν αναφέρει επί 
του θέματος.  Όμως θα ξεκινήσω εγώ με το εξής:  Θα πρέπει να θυμούμαστε ότι ο πρόσφυγας, ο κάθε 
πρόσφυγας, εκτός από πρόσφυγας είναι και μονογονιός και πολύτεκνος και χαμηλά αμειβόμενος και 
συνταξιούχος και ανήκει σε κάθε τάξη επαγγελματική, κοινωνική, η οποία αυτή τη στιγμή λόγω και της 
οικονομικής κρίσης υποφέρει.  Και ο πρόσφυγας του οποίου η προσφυγική ιδιότητα είναι επομένως πέρα και 
πάνω και επιπρόσθετη σε όλα αυτά που έχω αναφέρει πριν και που είναι ήδη γεγονότα και ζητήματα τα οποία 
επιβαρύνουν την οικονομική κατάσταση του καθενός, επαναλαμβάνω λοιπόν ότι η προσφυγική ιδιότητα έχει 
επιπλέον επιβάρυνση στον κάθε πρόσφυγα, μονογονιό, πολύτεκνο, χαμηλά αμειβόμενο, συνταξιούχο κ.λπ. και 
θα πρέπει κατά τη συζήτηση τούτου του θέματος να λάβουμε σοβαρά υπόψη μας αυτό το γεγονός ιδιαίτερα 
έχοντας κατά νου ότι τα επιδόματα των μονογονιών, των πολυτέκνων και των τάξεων εκείνων που δικαιούνται 
επιδόματα έχουν εξανεμιστεί, έχουν κοπεί, χωρίς να επιρρίπτω ευθύνη σε κανέναν αυτή τη στιγμή, δεν είναι 
τούτος ο σκοπός.   

 Έχοντας υπόψη ότι ο Κεντρικός Φορέας Ισότιμης Κατανομής Βαρών δεν μπορεί σε τούτο το στάδιο να 
βοηθήσει ουσιαστικά τον προσφυγικό κόσμο, ένεκα του γεγονότος ότι τα χρήματα τα οποία έχει ή οι 
επιχορηγήσεις από το κράτος έχουν και αυτές σχεδόν μηδενιστεί λόγω της κρίσης, βρισκόμαστε σε μία 
κατάσταση όπου ο προσφυγικός κόσμος πατημένος κυριολεκτικά στο λαιμό οικονομικά δε βρίσκει άλλη διέξοδο 
από του να αποτείνεται στην “Επιτροπή Αποζημιώσεων” των κατεχομένων -δε λέω την ούτω καλούμενη 
δυστυχώς, διότι πλέον με την απόφαση του ΕΔΑΔ έχει αναγνωριστεί, κακά τα ψέματα- για να πουλήσει την 
περιουσία του έναντι ενός πινακίου φακής.  Και λυπούμαι, όταν ακούω ανθρώπους να κακοχαρακτηρίζουν 
εκείνους τους πρόσφυγες οι οποίοι αναγκάζονται -δεν το θέλουν, αναγκάζονται- να προσφύγουν στην 
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“επιτροπή” των κατεχομένων, διότι οι συγκυρίες και η οικονομική κρίση τούς έχουν φέρει σε επίπεδα 
οικονομικού εξευτελισμού και ανέχειας και μη έχοντας άλλη επιλογή και μη έχοντας άλλο τρόπο επιβίωσης, 
αυτοβοηθούμενοι και αυτοπροστατευόμενοι, αποτείνονται στην “επιτροπή” αυτή, για να πάρουν το ένα δέκατο 
της αξίας της περιουσίας τους, για να μπορέσουν να αντιμετωπίσουν τις συνθήκες σήμερα, τις οικονομικές και 
τις άλλες, και να μπορέσουν να επιβιώσουν ως οικογένεια.  Το γεγονός τούτο επιβαρύνεται ακόμα περισσότερο 
και περιπλέκεται από δηλώσεις και τοποθετήσεις που έχουν γίνει ότι οι έποικοι που κατέχουν τις περιουσίες 
μας στα κατεχόμενα είναι χρήστες, ότι στην ουσία, κακά τα ψέματα, τα πράγματα είναι δύσκολα και δε 
βλέπουμε σύντομη επίλυση του Κυπριακού.  Περιπλέκεται περισσότερο βεβαίως από το γεγονός ότι η πλευρά 
μας αποδέχθηκε, για παράδειγμα, τις θέσεις που αποτελούν διολίσθηση του Κυπριακού, ότι η Αμμόχωστος και 
το θέμα της Αμμοχώστου θα συζητηθεί και πρέπει να θεωρείται ως μέρος του μεγαλύτερου προβλήματος όσον 
αφορά το Κυπριακό και θα λυθεί, μόνο όταν λυθεί και το Κυπριακό, πράγμα απαράδεκτο, γιατί παραβιάζει τα 
ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών, και όμως το αποδεκτήκαμε και, όταν ετέθηκε από τη Μεγάλη Βρετανία και 
όταν ο γενικός γραμματέας των Ηνωμένων Εθνών το έθεσε στο ύψιστο επίπεδο της κυπριακής πολιτείας, δεν 
εκάμαμε τίποτε.  Άρα, ο πρόσφυγας αυτή τη στιγμή βρίσκεται σε μια κατάσταση πανικού και το μόνο που του 
μένει είναι αυτοβοηθούμενος, όπως είπα, και αυτοπροστατευόμενος να κάμει αυτό το οποίο έκαμε ή κάμνει και 
να κατηγορείται ως προδότης τη στιγμή που η πολιτεία, το κράτος… και, κύριε Ευαγόρου, δε μιλώ για την 
κυβέρνηση, για να μη σηκωθείτε μετά να μου πείτε… όχι εσείς, λέω, δε μιλώ αντιπολιτευτικά.  Αυτό το οποίο 
λέω είναι ότι ως κράτος έχουμε την υποχρέωση τον πρόσφυγα να τον στηρίξουμε και να του δώσουμε τα 
εχέγγυα και τα εφόδια εκείνα, για να μην πάει στην “επιτροπή”.  Και εδώ, νομίζω, θα συμφωνήσουμε όλοι. 

 Και εδώ μπορεί να θεωρούμε μάγκα, καραπουσιουκλή και επιχειρηματία τον αυτόχθονα που πουλά την 
περιουσία του εκατομμύρια σε κάποιο Ρώσο, αλλά προδότη τον πρόσφυγα ο οποίος αναγκασμένος και 
πατημένος στο λαιμό οικονομικά από τις συνθήκες τις οικονομικές αναγκάζεται να πουλήσει την περιουσία του 
στα κατεχόμενα.  Έχουμε πει και το έχουμε ξαναπεί:  Ο Κεντρικός Φορέας Ισότιμης Κατανομής Βαρών θα 
πρέπει να μετεξελιχθεί σε τράπεζα προσφύγων.  Ο Κεντρικός Φορέας Ισότιμης Κατανομής Βαρών θα πρέπει 
να δίνει τις εγκρίσεις και θα πρέπει να μπορεί ο πρόσφυγας, ή θα μπορούσε πριν την οικονομική κρίση με τις 
τράπεζες, να πάει σε οποιαδήποτε εμπορική τράπεζα και να πάρει το δάνειό του με κρατικές εγγυήσεις.  
Πρέπει το κράτος και η πολιτεία να δώσουν πέρα από το λεκτικό και το πραγματικό υπόβαθρο στον πρόσφυγα, 
για να μπορεί να αντιμετωπίσει τις σημερινές αντίξοες οικονομικές συνθήκες. 

 Έχουμε καταθέσει ως ΔΗΣΥ πακέτα προτάσεων νόμου αναφορικά με τους πρόσφυγες και την ενίσχυση 
της φερεγγυότητάς τους, ακριβώς για να μπορούν να αντιμετωπίσουν την κατάσταση και να μη χρειάζεται να 
πηγαίνουν σε αυτή την “επιτροπή”.  Έχουμε καταθέσει πρόταση νόμου για τη δημιουργία επιτροπής 
αποζημιώσεων στις ελεύθερες περιοχές.  Έχουμε καταθέσει πρόταση νόμου, για να αντιμετωπίσουν οι 
πρόσφυγες τα χρέη τους τα μεταπολεμικά.  Έχουμε καταθέσει πρόταση νόμου, για να δοθούν αντισταθμιστικά 
οφέλη στους πρόσφυγες εκείνους οι οποίοι δεν μπορούν να πάρουν κκοτσιάνι για τις κατοικίες τους.  Έχουμε 
καταθέσει προτάσεις νόμου που αφορούν στην προστασία των προσφύγων εκείνων που κατέχουν γη 
τουρκοκυπριακή και ένα πρωί μπορεί να βρεθούν στο δρόμο, μετά από επίδοση δικαστικού διατάγματος με 
κλητήρα, χωρίς να έχουν πάρει χαμπάρι για τις διαδικασίες που έχουν προηγηθεί αυτού του γεγονότος. 

 Και εδώ θα ανοίξω μία παρένθεση, διότι ο συνάδελφος ο Κυριάκος ο Χατζηγιάννης είπε ότι από τα 
χρήματα και τα εισοδήματα του φυσικού αερίου θα πρέπει να δοθεί και κομμάτι προς τον προσφυγικό κόσμο, 
να γίνει ένα ταμείο, για να μπορεί να αντιμετωπιστεί η κατάσταση τούτη.  Εγώ λέω ναι, ότι από τα έσοδα θα 
μπορεί αυτό το ταμείο αποζημιώσεων στις ελεύθερες περιοχές να δράσει ως εμπόδιο στην προσφυγή στην 
“Επιτροπή Αποζημιώσεων” στα κατεχόμενα, να δοθεί αυτό το κομμάτι από το φυσικό αέριο σε τούτη την 
επιτροπή, για να μπορέσει να αντιμετωπίσει ο πρόσφυγας, επαναλαμβάνω, τις σημερινές προκλήσεις. 

 Και κάτι τελευταίο.  Διερωτώμαι:  Πόσοι έχουν πάει σε τούτη την “επιτροπή”;  Για πόσα εκατομμύρια 
μιλούμε;  Πόσοι θα πάνε ακόμα;  Διερωτώμαι:  Παρά την οικονομική κρίση, παρά τα προβλήματα, παρά τα όσα 
αντιμετωπίζουμε σήμερα, δε θα μπορούσε το κράτος  -ακόμα και πριν από τη δική σας τη διακυβέρνηση, 
επαναλαμβάνω, για να μην παρεξηγούμαι- να έχει μια πολιτική, αντί να αναγκάζει τον πρόσφυγα να πηγαίνει 
στην “επιτροπή” και να προσφεύγει και να τα δίνει απ’ εκεί ή να τα πουλά με ιδιωτικές συμφωνίες σε τρίτους 
ξένους, το κράτος να αγοράζει από τον πρόσφυγα;  Το κράτος να έρχεται αρωγός και να είναι εκείνος ο οποίος 
είναι ο τελικός δέκτης και αποδέκτης των κατεχόμενων περιουσιών μας από τον πρόσφυγα.   

 Γιατί οι περιουσίες μας να καταλήγουν με τη δική μας υπογραφή, ασχέτως ότι η υπογραφή αυτή είναι 
στην ουσία εξαναγκασμένη και οι πρόσφυγες εξαναγκασμένοι να τη βάλουν εκ των συνθηκών, γιατί να 
καταλήγουν σε Τούρκους, σε Τουρκοκύπριους, σε τρίτους, σε τέταρτους, σε πέμπτους;  Γιατί να μην μπορούν 
να καταλήξουν ή γιατί δε θα έπρεπε να καταλήξουν στο κράτος, ούτως ώστε το κράτος, η Κυπριακή 
Δημοκρατία, να έχει στα χέρια του αυτές τις περιουσίες;  

 Θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό με το εξής:  Ο προσφυγικός κόσμος έχει στην ουσία, 
κακά τα ψέματα, μόνος και αβοήθητος επωμιστεί το κόστος της εισβολής και της κατοχής.  Και, όταν λέω 
“μόνος και αβοήθητος”, όταν βάλουμε στη ζυγαριά το τι έχει χάσει με το τι έχει πάρει όλα αυτά τα χρόνια, θα 
αντιληφθείτε ότι στην ουσία έχει δώσει πολλά, πάρα πολλά, και έχει πάρει λίγα, πολύ λίγα.  



128 
 

 Επομένως, με αυτό υπόψη μας και λαμβάνοντας υπόψη τις σημερινές συνθήκες, οικονομικές και άλλες, 
δεν μπορούμε και δεν πρέπει να αφήσουμε τον προσφυγικό κόσμο αβοήθητο και ιδιαίτερα να τον αφήσουμε 
στο έλεος του Θεού και των κυμάτων, να νιώθει ότι ο μόνος τρόπος, για να αντιμετωπίσει τα προβλήματά του, 
είναι ο ίδιος να λαμβάνει μέτρα αυτοπροστασίας, διότι στο τέλος της ημέρας τα μέτρα οικονομικής 
αυτοπροστασίας που αναγκάζεται ο πρόσφυγας να λάβει σήμερα, δεδομένης της κρατικής ανέχειας, της 
οικονομικής, και της μη βοήθειας προς τον προσφυγικό κόσμο και προς τα υπόλοιπα στρώματα του λαού, 
επαναλαμβάνω, στα οποία ανήκει ο πρόσφυγας, θα έχουν ως αποτέλεσμα μοιραίο να προσφεύγει σε τούτη 
την “επιτροπή” ο πρόσφυγας, να δίνει τις περιουσίες του αλλού, να τις παραχωρεί στην ουσία -δεν τις πουλά, 
τις παραχωρεί- για πολύ μικρά ποσά, με αποτέλεσμα, φίλες και φίλοι, κυρίες και κύριοι, στο τέλος της ημέρας 
το κυπριακό πρόβλημα να λυθεί επί εδάφους, όσον αφορά τουλάχιστον το περιουσιακό, σε τούτο το επίπεδο 
και να ξυπνήσουμε ένα πρωί και τα κατεχόμενα, οι κατεχόμενες περιουσίες μας, να μην ανήκουν πλέον σε 
Ελληνοκύπριους, γιατί θα τις έχουν πουλήσει. 

 Το κράτος δεν έχει δικαίωμα, η πολιτεία, να αφήσει αυτό το πράγμα να γίνει.  Και δε μιλώ σε επίπεδο 
ποινικό και νομικό.  Μιλώ σε επίπεδο ουσιαστικής βοήθειας πλέον προς τον προσφυγικό κόσμο. 

 Ευχαριστώ πολύ, να 'στε καλά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Παρακαλώ τον κ. Παπαγεωργίου του ΑΚΕΛ να προσέλθει. 

Π. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Πριν μερικούς μήνες εσείς μαζί με τους υπόλοιπους δύο βουλευτές της Κερύνειας κάνατε μία έκκληση 
στους πρόσφυγες, να μην καταφεύγουν στην “Επιτροπή Ακινήτων” ή τη λεγόμενη “Επιτροπή Αποζημιώσεων”, 
που έχει εγκαταστήσει η Τουρκία στα κατεχόμενα δυστυχώς με τις ευλογίες του ΕΔΑΔ.  Στην έκκληση αυτή 
αναγνωριζόταν ότι η καταφυγή στην “επιτροπή” αποτελεί ατομικό δικαίωμα στο βαθμό που ο κάθε άνθρωπος 
έχει το δικαίωμα να διαχειρίζεται κατά το δοκούν την περιουσία του.  Όμως πέραν του ατομικού δικαιώματος 
υπάρχει και το κοινό καλό, υπάρχουν τα κοινωνικά αγαθά και ως μέλη της ελληνοκυπριακής κοινότητας 
ζημιώνουμε από την παρουσία της “επιτροπής”, ως ελληνισμός της Κύπρου ζημιώνουμε από αυτή τη 
μεθόδευση, και πιθανόν αυτή η ζημιά να φανεί σε βάθος χρόνου και ειδικότερα στην περίπτωση που βρεθούμε 
μπροστά σε μια διαδικασία επίλυσης του Κυπριακού. 

 Αυτές τις θέσεις, τις οποίες εγώ είχα προσυπογράψει ως εις εκ των τριών βουλευτών της Κερύνειας, 
εξακολουθώ να ασπάζομαι και σήμερα.  Και είναι γι’  αυτό το λόγο που έχω μία κριτική διάθεση προς τη 
διατύπωση του θέματος αυτού, διότι το θέμα, όπως έχει εγγραφεί, συνδέει την καταφυγή στην “Επιτροπή 
Αποζημιώσεων” με τις δυσκολίες που αντιμετωπίζουν οι πρόσφυγες. Αυτή η σύνδεση είναι αδόκιμη και 
επικίνδυνη και θα εξηγήσω γιατί.  Καταρχάς, πόσοι έχουν καταφύγει μέχρι τώρα στην “επιτροπή” αυτή;  Έχει 
καταφύγει εκεί το 2% των ιδιοκτητών περιουσίας στα κατεχόμενα, περίπου 3 500 άτομα.  Το ερώτημα που 
τίθεται είναι το εξής:  Όλοι αυτοί οι 3 500 έχουν καταφύγει, διότι αντιμετωπίζουν ανυπέρβλητα οικονομικά 
προβλήματα, διότι βρίσκονται στο χείλος της εξαθλίωσης;  Και τίθεται επίσης και ένα επιπρόσθετο ερώτημα:  
Στους υπόλοιπους, το 98%, ανάμεσα σε αυτούς δεν υπάρχουν άτομα που αντιμετωπίζουν έντονα 
προβλήματα;  Αυτοί γιατί δεν καταφεύγουν, γιατί δεν παν στην “επιτροπή”;  Άρα, η υπόνοια ότι πίσω από την 
καταφυγή στην “επιτροπή” βρίσκονται οι οικονομικές δυσκολίες, πρώτον, δεν είναι ακριβής και, δεύτερον, είναι 
επικίνδυνη, διότι δίνει δικαιολογία σε κάποιον να προωθήσει τα ατομικά του συμφέροντα εις βάρος του 
κοινωνικού συνόλου. 

 Ακούγεται επίσης και κάτι άλλο, ότι η καταφυγή στην “επιτροπή” αποτελεί απότοκο της ανυπαρξίας 
προσφυγικής πολιτικής.  Η παρούσα κυβέρνηση έχει κατηγορηθεί πανταχόθεν -και για πάρα πολλούς λόγους- 
νομίζω όμως ότι οποιοσδήποτε είναι αντικειμενικός παρατηρητής πρέπει να δεχτεί ότι στο επίπεδο της 
προσφυγικής πολιτικής έχει γίνει σημαντικότατο έργο, το οποίο επέφερε και αύξηση, τεράστια αύξηση, στις 
δαπάνες για την προσφυγική πολιτική.  Έχει τριπλασιαστεί η στεγαστική βοήθεια, έχουν απαμβλυνθεί κατά 
30% τα εισοδηματικά κριτήρια, έχουν παραχωρηθεί εκατοντάδες οικόπεδα χαλίτικης γης, έχουν τιτλοποιηθεί 
χιλιάδες οικίες, έχουν γίνει έργα ανακατασκευής στους συνοικισμούς με κατασκευή ακόμα και καινούριων 
πολυκατοικιών και επίσης έχει ενισχυθεί συνολικά, παρά τη μείωση που παρουσιάστηκε φέτος, έχει 
διπλασιαστεί, ο προϋπολογισμός του Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών.  Άρα, το επιχείρημα ότι η προσφυγή 
στην “επιτροπή” αποτελεί απότοκο της ανυπαρξίας πολιτικής δεν ευσταθεί.  

 Πιθανόν να μπορούσε κάποιος να πει ότι η προσφυγική πολιτική δεν είναι τόσο αποτελεσματική, ώστε 
να αποτρέψει την καταφυγή εκεί, όμως το θέμα της “επιτροπής” δεν είναι τόσο απλό, δηλαδή δεν είναι μια 
επιτροπή στην οποία πάει όποιος έχει πρόβλημα. Καταρχάς, η “επιτροπή” αυτή δημιουργήθηκε δυστυχώς από 
το ΕΔΑΔ και μάλιστα η δημιουργία της… Συγγνώμη, έχω κάνει ένα λάθος.  Αναγνωρίστηκε, γιατί η κατοχική 
δύναμη είχε δημιουργήσει αυτό το μόρφωμα πριν το ΕΔΑΔ, και η αναγνώριση από το ΕΔΑΔ δυστυχώς 
συνοδεύτηκε από πολιτικά σχόλια τα οποία ήταν σχόλια αρνητικά για τη δική μας πλευρά.  Όμως το δικαστήριο 
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ενήργησε με αυτό τον εσφαλμένο και καταδικαστέο τρόπο, αφού είχαν προηγηθεί χιλιάδες αιτήσεις από τη δική 
μας πλευρά, μέσα από μία αυταπάτη ότι θα μπορούσαμε μέσω των δικαστηρίων να λύσουμε το κυπριακό 
πρόβλημα.  Δεν μπορούμε να το λύσουμε μέσω των διεθνών δικαστηρίων, για τον απλούστατο λόγο ότι η ίδια 
η παρουσία της κατοχικής δύναμης εδώ, η προφανώς παράνομη παρουσία της κατοχικής δύναμης, γίνεται 
ανεκτή λόγω ευρύτερων γεωστρατηγικών ισορροπιών.  Αν ήταν αλλιώς τα πράγματα και αν μπορούσε δηλαδή 
ένα δικαστήριο να μας δικαιώσει, τότε νομίζω ότι και ο διεθνής παράγοντας θα είχε εξαναγκάσει πιο πριν την 
Τουρκία να σταματήσει το έκτρωμα της κατοχής. 

 Εν πάση περιπτώσει, έχει δημιουργηθεί η “επιτροπή”, η οποία, κατά τη γνώμη μου, αποτελεί ένα τμήμα 
του ψυχολογικού πολέμου που ασκεί η κατοχική δύναμη εναντίον μας από την εισβολή και εντεύθεν.  Και, όταν 
λέω “ψυχολογικός πόλεμος”, εννοώ τον εξευτελισμό που υφίσταται ο πρόσφυγας, όταν καταφεύγει σε αυτή την 
“επιτροπή” και όταν αναγκάζεται να εκχωρήσει την περιουσία του, την πατρογονική περιουσία του, έναντι 
πινακίου φακής, διότι, στις ελάχιστες περιπτώσεις που έχουν δώσει χρήματα οι Τούρκοι, τα χρήματα αυτά 
ανέρχονται στο 10% της πραγματικής αξίας, όπως αυτή υπολογίζεται για παράδειγμα από το Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών.  Ταυτόχρονα, η Τουρκία έχει εκεί ένα ανοικτό παράθυρο, στην περίπτωση που 
προχωρήσουν οι συνομιλίες, να μπορέσει να διαμορφώσει δεδομένα του εδαφικού και του περιουσιακού προς 
όφελός της. 

 Τώρα μέσα σε αυτή την, κατά τη γνώμη μου, εσφαλμένη λογική, η οποία συνδέει κατά τρόπο αιτιακό και 
αυτόματο την καταφυγή στην “επιτροπή” με τις οικονομικές δυσκολίες που αντιμετωπίζουν οι πρόσφυγες, 
τίθεται και ένα θέμα αλλαγής της προσφυγικής πολιτικής.  Η προσφυγική πολιτική παραδοσιακά ορθώς ή 
λανθασμένως στην Κύπρο στηρίχθηκε πάνω σε δύο άξονες.  Ο ένας άξονας είχε να κάνει με τη βοήθεια προς 
τους πρόσφυγες αναλόγως των αναγκών τους και ο δεύτερος άξονας είχε να κάνει με εισοδηματικά κριτήρια.  
Εξέλιπε σε μεγάλο βαθμό ένας τρίτος άξονας ανταποδοτικός, ο οποίος θα ελάμβανε το χαρακτήρα της 
αποζημίωσης για την απώλεια χρήσης περιουσιών τις οποίες κατέλαβε ο κατακτητής. 

 Βεβαίως, ψήγματα ενός τέτοιου άξονα υπήρξαν.  Υπήρξαν, για παράδειγμα, στη βοήθεια για 
επαναδραστηριοποίηση των ξενοδόχων ή και των βιομηχάνων και όσον αφορά ένα μικρό αριθμό γεωργών 
στην παραχώρηση σε αυτούς της χρήσης τουρκοκυπριακής περιουσίας. Όμως είναι γεγονός ότι υπάρχει μια 
μερίδα προσφύγων η οποία αισθάνεται αδικημένη, διότι, ενώ κατείχαν μεγάλη περιουσία στα κατεχόμενα, δεν 
μπορούν να χρησιμοποιήσουν τις περιουσίες τους και ταυτόχρονα βλέπουν τη μεγάλη αύξηση των τιμών που 
επήλθε στις ελεύθερες περιοχές, πιθανότατα και λόγω των κατοχικών δεδομένων, όχι όμως μόνο των 
κατοχικών δεδομένων.  Είναι, κατά τη γνώμη μου, λάθος να νομίζουμε ότι η μεγάλη αύξηση στες τιμές των 
ακινήτων έχει προέλθει αποκλειστικά από την κατοχή σημαντικού τμήματος της Κύπρου.  Ήταν όμως ένας 
παράγοντας ο οποίος επηρέασε και την προσφορά και τη ζήτηση. 

 Πώς θα μπορούσε να επιλυθεί αυτό το πρόβλημα;  Ακούω διάφορες προτάσεις οι οποίες, κατά τη 
γνώμη μου, δεν είναι ρεαλιστικές.  Κατά καιρούς λέγεται ότι θα μπορούσε να εκδοθεί συντελεστής για τις 
κατεχόμενες περιοχές και ο συντελεστής αυτός να πωλείται στις ελεύθερες περιοχές.  Ποια είναι τα δεδομένα 
σήμερα στις ελεύθερες περιοχές;  Στις ελεύθερες περιοχές όσον αφορά την κτηματική αγορά υπάρχει ελάχιστη 
ζήτηση και οι τιμές τείνουν να μειώνονται τα τελευταία τρία χρόνια.  Φανταστείτε σε μία αγορά η οποία 
βρίσκεται σε υφεσιακή κατάσταση να προστεθεί αυτός ο τεράστιος όγκος συντελεστών.  Γνωρίζετε ασφαλώς 
όλοι ότι ο προσδιορισμός της τιμής ενός αγαθού είναι το σημείο ισορροπίας της προσφοράς και της ζήτησης.  
Όταν λοιπόν η προσφορά θα πάρει αυτές τις διαστάσεις πλημμυρίδας, πού θα ευρεθεί η τιμή;  Θα ευρεθεί 
κοντά στο μηδέν.  Άρα, εκ των πραγμάτων η πρόταση αυτή είναι πλήρως αναποτελεσματική.   

 Πέραν τούτου όμως, θα πρέπει να λεχθεί ότι η αδικία για τους ανθρώπους αυτούς υπάρχει και τη 
βιώνουν οι ίδιοι.  Το πρόβλημα θα μπορούσε να είχε λυθεί, αν μετά την εισβολή επεβάλλετο ένα είδος τέλους 
είτε στην ανάπτυξη πολεοδομικών ζωνών, δηλαδή στην αναβάθμιση περιοχών, πολεοδομική αναβάθμιση 
περιοχών, είτε στις μεταβιβάσεις ακινήτων με σκοπό την ανταποδοτική χρήση αυτού του τέλους.  Λέω θα 
μπορούσε να λυθεί μ’ αυτό τον τρόπο και όχι με την αλλαγή της προσφυγικής πολιτικής, διότι τι σημαίνει 
αλλαγή της προσφυγικής πολιτικής;  Ξέρετε ότι το κράτος έχει ένα συγκεκριμένο πόσο που διαθέτει για την 
προσφυγική βοήθεια.  Ρεαλιστικά είναι αδύνατο το ποσό αυτό να αυξηθεί σημαντικά και δεν μπορεί να 
ικανοποιήσει βεβαίως δισεκατομμύρια τα οποία αναλογούν στην αξία της γης στα κατεχόμενα.  Άρα, πρακτικά 
τι σημαίνει;  Σημαίνει ότι θα μεταφέρουμε χρήματα από τους συνοικισμούς, από ανθρώπους που τα έχουν 
ανάγκη, από περιπτώσεις που πρέπει να φτιαχτούν σπίτια, από περιπτώσεις που το αποχετευτικό είναι ένα 
τεράστιο πρόβλημα με αποχετεύσεις οι οποίες είτε έχουν χαλάσει είτε βρίσκονται έξω από τα σπίτια αυτών των 
ανθρώπων, για να τα δώσουμε όχι με το κριτήριο της ανάγκης αλλά με ανταποδοτικό αποζημιωτικό χαρακτήρα 
πιθανότατα σε ανθρώπους που τα χρειάζονται λιγότερο. Άρα, η πλήρης αλλαγή φιλοσοφίας στην προσφυγική 
πολιτική και αναποτελεσματική είναι και άδικη. 

 Βεβαίως, πιστεύω ότι θα μπορούσαν να γίνουν μικρά πράγματα και ένα μικρό βήμα, κατά τη γνώμη μου, 
είναι στην περίπτωση αναβάθμισης των πολεοδομικών ζωνών να πληρώνεται ένα τέλος το οποίο τέλος να 
κατατίθεται επιπροσθέτως στον προϋπολογισμό του Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών, διευκολύνοντας έτσι 
τους πρόσφυγες με έναν τρόπο ο οποίος λαμβάνει υπόψη και την περιουσία στα κατεχόμενα. 
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 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, από κει που άρχισα.  Υπάρχουν περιπτώσεις στις οποίες οι διαφορετικές 
αντιλήψεις, οι διαφορετικές κομματικές ταυτότητες, οι διαφορετικές ιδεολογίες δεν αποτελούν εμπόδιο για τον 
κοινό τόπο. Και ο κοινός τόπος στη συγκεκριμένη περίπτωση και απέναντι στην κατοχή γενικότερα, αλλά και 
απέναντι στο μόρφωμα αυτό που δημιούργησε η Τουρκία στην Κύπρο θα πρέπει να είναι η πλήρης και χωρίς 
περιστροφές άρνηση της καταφυγής σε αυτό.  Ανεξαρτήτως των συνθηκών, έστω και αν δείχνουμε κατανόηση 
στις περιπτώσεις ανθρώπων οι οποίοι βρίσκονται σε απελπιστική κατάσταση, η γενική μας θέση θα πρέπει να 
είναι αρνητική απέναντι στην “επιτροπή”, γιατί αυτό επιβάλλει το συμφέρον μας ως ελληνικής κοινότητας της 
Κύπρου.  Η διασύνδεση της καταφυγής στην “επιτροπή” είτε με προβλήματα που προέρχονται από την 
οικονομική κρίση είτε με την κριτική της προσφυγικής πολιτικής προσφέρει κακή υπηρεσία σε αυτή την 
αντίληψη, μια αντίληψη την οποία πρέπει να διαφυλάξουμε.  Με αυτή την έννοια νομίζω ότι πρέπει να 
παραμείνουμε σταθερά αρνητικοί απέναντι στην “Επιτροπή Αποζημιώσεων” της Τουρκίας. 

 Ευχαριστώ. 

(Στο σημείο αυτό τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης αντικαθιστά στην έδρα ο κ. Αδάμος Αδάμου.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΔΑΜΟΥ) 

 Ευχαριστώ, κύριε Παπαγεωργίου. 

 Σειρά έχει ο κ. Σοφοκλής Φυττής του Δημοκρατικού Κόμματος.  

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Έρχεται, μη βιάζεστε! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Πόσην ώραν εννά μιλήσει ο… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Τωρά, μόλις έρτει, κύριε Λαμάρη, θα τον ρωτήσω.  Βάσει της λίστας εδώ που υπάρχει, δικαιούται να 
μιλήσει σαράντα λεπτά. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Πόσην ώραν, κύριε Φυττή; 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Όσον πάω! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Όσον πάτε; 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Έχω στη διάθεσή μου σαράντα λεπτά. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Το θέμα, όπως έχει εγγραφεί, είναι πλατύ και ως τέτοιο θα το αντιμετωπίσω εις την ομιλία μου σήμερα.  
Θα το πάρω από διάφορες πτυχές, για να σας υπενθυμίσω γιατί οι Τούρκοι αγοράζουν γη, γιατί θέλουν να 
αποκτήσουν γη, γιατί ξοδεύουν όσα ξοδεύουν και γιατί και με ποιους τρόπους πηγαίνουν οι Ελληνοκύπριοι και 
κάνουν αιτήσεις στα κατεχόμενα, τώρα μαθαίνω, και στις ελεύθερες περιοχές -και θα το πω ύστερα- για να 
πουλήσουν τη γη τους κυρίως.  Θα πούμε και άλλες πτυχές των προτάσεών μας οι οποίες δίνουν γη εις τους 
Τούρκους και γι’ αυτό σας ευχαριστώ που θα με παρακολουθήσετε, όπως ευχαριστώ και όσους πιθανόν να 
παρακολουθούν συναδέλφους από το ραδιόφωνο.   

 Η οικονομική κρίση, συνάδελφοι, όπως όλοι γνωρίζομε, έχει πλήξει περισσότερο τις ασθενέστερες 
ομάδες του πληθυσμού.  Ο προσφυγικός κόσμος για ακόμη μια φορά έχει πληγεί περισσότερο από τον 
υπόλοιπο πληθυσμό, λόγω των αυξημένων αναγκών που καθημερινά δημιουργούνται.  Πολύς κόσμος έχει 
φτάσει σε σημεία αδιεξόδου.  Από την άλλη, το κράτος, με τα οικονομικά μέτρα που έχει λάβει -και φαίνεται ότι 
θα λάβει και άλλα- μειώνει τα προγράμματα ενίσχυσης των προσφύγων, με αποτέλεσμα την περαιτέρω 
επιδείνωση των προβλημάτων του προσφυγικού κόσμου. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Τα αποτελέσματα του ’74, η κατάληψη από την Τουρκία δηλαδή των περιουσιών μας και τα πλήγματα 
στην κυπριακή οικονομία, είναι ως ακολούθως: 

• Κατάληψη του 70% των πλουτοπαραγωγικών πόρων, 

• κατάληψη του 65% των ξενοδοχείων και των άλλων τουριστικών καταλυμάτων, 

• κατάληψη του 87% των υπό ανέγερση ξενοδοχειακών μονάδων, 

• κατάληψη του λιμανιού της Αμμοχώστου, από το οποίο διεκινείτο το 83% των εμπορευμάτων, 

• κατάληψη του 41% των κτηνοτροφικών μονάδων, 

• 48% των αγροτικών προϊόντων προήρχετο από την κατεχόμενη περιοχή, 

• 56% των χώρων εξόρυξης μεταλλευμάτων και υλικών λατομείων το ’74 ήταν στην κατεχόμενη περιοχή, 

• έλεγχος από τους Τούρκους του 46% της φυτικής παραγωγής, 

• εκτοπισμός των κατοίκων, 

• θάνατοι, 

• λεηλασία, 

• αγνοούμενοι, 

• διάλυση της συνοχής των πόλεων και κοινοτήτων των κατεχομένων, 

• ανεργία, 

• δυστυχία. 

 Αυτά, κύριοι, ήταν τα αποτελέσματα της εισβολής και κατοχής. 

Ποιες είναι οι προθέσεις της Τουρκίας και του ψευδοκράτους 
 Η Τουρκία μετά την απόφαση “Δημόπουλος” και στηριζόμενη στις προσπάθειες επίλυσης του 
Κυπριακού με βάση τη διζωνική και δικοινοτική ομοσπονδία διά μέσου της λεγόμενης “Επιτροπής Ακινήτου 
Ιδιοκτησίας” ή “Αποζημιώσεων”, όπως συνηθίσαμε να τη λέμε, επιδιώκει την εξασφάλιση πλειοψηφίας επί του 
εδάφους, για να νομιμοποιήσει με αυτό τον τρόπο τα τετελεσμένα της τουρκικής εισβολής και έτσι να 
επικαλείται ότι έχει πλειοψηφία περιουσιών, γης στην κατεχόμενη γη μας ή στο μέρος που θα της μείνει με τη 
λύση του Κυπριακού, το οποίο από παλιά λεν όσοι δίνουν αυτό το έδαφος ότι είναι περίπου 29%.  Στόχος 
απώτερος, ύπουλος, διαμελιστικός, είναι η δημιουργία ανεξάρτητου κράτους και η αναγνώρισή του.   

Η εγκαθίδρυση της “Επιτροπής Ακινήτου Περιουσίας” (“Αποζημιώσεων”) 
 Πιο συγκεκριμένα, η “Επιτροπή Ακίνητης Περιουσίας”, η λεγόμενη “Επιτροπή Αποζημιώσεων”, έχει 
συσταθεί από την Τουρκία ως αποτέλεσμα της απαράδεχτης απόφασης της ολομέλειας του ΕΔΑΔ στην 
προσφυγή “Δημόπουλος εναντίον Τουρκίας”.  Η “επιτροπή” αυτή δέχεται αιτήσεις οι οποίες αφορούν τέσσερις 
κατευθύνσεις: 

1. Αποζημίωση για απώλεια χρήσης των κατεχόμενων ιδιοκτησιών. 

2. Χρηματική αποζημίωση για πώληση της ιδιοκτησίας. 

3. Ανταλλαγή ελληνοκυπριακής ιδιοκτησίας στα κατεχόμενα με τουρκοκυπριακή γη στις ελεύθερες 
περιοχές. 

4. Αποκατάσταση, δηλαδή έγκριση, κατοχύρωση της κατεχόμενης ιδιοκτησίας στον αιτητή. 

 Σύμφωνα με δημοσιογραφικές πληροφορίες, οι αιτήσεις που έχουν καταχωρισθεί μέχρι τις 18 
Σεπτεμβρίου του 2012 έχουν φτάσει στις 3 750.  Από αυτές έχουν ληφθεί αποφάσεις για τις 270.  Τα δικά μας 
στοιχεία δεικνύουν ότι πέραν των 500 αιτήσεων έχουν αποσυρθεί, αφού τα ποσά που προτείνονται στους 
αιτητές ως αποζημίωση δεν υπερβαίνουν το 6 έως 10% της πραγματικής αξίας της περιουσίας.  Είναι 
σημαντικό εδώ να τονίσω ότι η εν λόγω “επιτροπή” εξετάζει αιτήσεις που αφορούν την αγορά και αποζημίωση 
κυρίως, δηλαδή παραχώρηση χρηματικού ποσού, όχι ανταλλαγή ή αποζημίωση λόγω απώλειας χρήσης ή 
αποκατάστασης.  Απ’ ό,τι μας είπαν εις την επιτροπή Προσφύγων, μέχρι τώρα μόνο σε δύο περιπτώσεις έχουν 
εγκρίνει περίπου €3.500-€4.000 ως απώλεια χρήσης, αλλά κυρίως αγοράζουν τη γη και την αγοράζουν στες 
περιοχές που υπολογίζεται ότι θα μείνουν υπό τουρκοκυπριακή διοίκηση.   

 Σημειώνουμε με έμφαση ότι, απ’ όσα πληροφορούμαστε, όσοι κατέφυγαν στην “επιτροπή” είναι οι 
απογοητευμένοι από την απώλεια της χρήσης της γης τους, έχουν οικονομικά προβλήματα και όσοι έχουν 
ανάγκη λόγω οικονομικής κρίσης, όσοι δεν ελπίζουν τελικά σε ανάκτηση της ιδιοκτησίας τους.  Επίσης, η 
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“Επιτροπή Αποζημιώσεων” αγοράζει γη σε περιοχές που φαίνεται ότι προτάθηκαν να παραμείνουν υπό 
τουρκική διοίκηση.  Αυτό που έχω αναφέρει.  Γιατί κυρίως αγοράζει ιδιοκτησίες;  Τι προνοεί η διζωνική 
ομοσπονδία; 

Επεξηγήσεις των ψηφισμάτων του ΟΗΕ   
 Τώρα θα μπω σε μία ανάλυση κάποιων ψηφισμάτων, τα οποία αναφέρουν αυτή την κουβέντα. 

 Το Ψήφισμα 750 του ’92 του Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ στις 10 Απριλίου του ’92, στην 
παράγραφο 2 -κάποια στοιχεία για υπενθύμιση- επιβεβαιώνει τη θέση που εκφράστηκε στα Ψηφίσματα 649 
του ’90 και 716 του 1991 ότι μια διευθέτηση στο Κυπριακό πρέπει να βασίζεται σ’ ένα κυπριακό κράτος με μια 
και μόνη κυριαρχία και διεθνή προσωπικότητα και μια μόνη ιθαγένεια με διασφάλιση της ανεξαρτησίας και 
εδαφικής ακεραιότητάς του και το οποίο να περιλαμβάνει δύο πολιτικά ίσες κοινότητες, όπως καθορίζεται στην 
παράγραφο 11 της έκθεσης του γενικού γραμματέα (s/23780), σε μια δικοινοτική και διζωνική ομοσπονδία και 
ότι μια τέτοια διευθέτηση θα πρέπει να αποκλείει ένωση ολόκληρης ή μέρους της νήσου με οποιαδήποτε άλλη 
χώρα ή οποιαδήποτε μορφή διχοτόμησης ή απόσχισης. 

 Η παράγραφος 4 του ιδίου ψηφίσματος υποστηρίζει τη δέσμη ιδεών που περιγράφονται στις 
παραγράφους 17 έως 25 και στην παράγραφο 27 της έκθεσης του γενικού γραμματέα ως κατάλληλη βάση για 
την επίτευξη ενός συνολικού πλαισίου συμφωνίας, υπό την προϋπόθεση ότι το έργο που απομένει να γίνει στα 
εκκρεμή θέματα και ιδιαίτερα στο θέμα των εδαφικών αναπροσαρμογών και των εκτοπισμένων θα 
ολοκληρωθεί ως ένα ενιαίο σύνολο που θα συμφωνηθεί αμοιβαία από τις δύο κοινότητες. 

 Το Ψήφισμα 774 του ’92 στην παράγραφο 2 λέει περίπου τα ίδια όπως προηγουμένως.  Η παράγραφος 
3 υιοθετεί τη δέσμη ιδεών, συμπεριλαμβανομένων των προτεινόμενων εδαφικών αναπροσαρμογών που 
περιλαμβάνονται στο χάρτη του παραρτήματος της έκθεσης του γενικού γραμματέα, ως βάση για την επίτευξη 
ενός πλαισίου συνολικής λύσης.  Από την άλλη όμως υπάρχει το Ψήφισμα 37/253 της Γενικής Συνέλευσης στις 
13 Μαΐου του ’83 το οποίο επαναβεβαιώνει την αρχή του απαράδεχτου της κατοχής και της απόκτησης εδαφών 
με τη βία και αποδοκιμάζει το γεγονός ότι μέρος του εδάφους της Κυπριακής Δημοκρατίας παραμένει ακόμα 
υπό κατοχή ξένων δυνάμεων. 

 Όλα τα ψηφίσματα λοιπόν μέχρι το ’80 ήταν προς τη σωστή κατεύθυνση.  Αλλά τα ψηφίσματα στα οποία 
η Κυπριακή Δημοκρατία έπρεπε και πρέπει κυρίως να επιμένει, εκτός από το προηγούμενο της Γενικής 
Συνέλευσης, είναι τα Ψηφίσματα 353 του ’74, 541 του ’83, 550 του ’84 του Συμβουλίου Ασφαλείας.  Τονίζω ότι 
η πρώτη αναφορά σε δικοινοτική διζωνική ομοσπονδία γίνεται στο Ψήφισμα 649 του ’90 -ως τότε ονομαζόταν 
διπεριφερειακή- και μιλά για ομοσπονδιακή λύση, δικοινοτική και διζωνική.  Να σημειώσουμε παράλληλα ότι 
μέχρι το ’90 τα ψηφίσματα του ΟΗΕ και η δική μας πλευρά δεν έκαναν αναφορά σε διζωνική ομοσπονδία.  
Μέχρι τότε μόνο ο Ντενκτάς επεκαλείτο και επέμενε σε διζωνικότητα. 

Πολιτική ισότητα και διζωνικότητα 
 Η έκθεση του γενικού γραμματέα του ΟΗΕ για την αποστολή των καλών του υπηρεσιών στην Κύπρο, 
Συμβούλιο Ασφαλείας, αρ. φακ. 5/23780, 3 Απριλίου 1992, είναι η περιβόητη έκθεση Γκάλι, την οποία ο 
κυπριακός λαός απέρριψε, μη εκλέγοντας τον κ. Βασιλείου, περιελήφθη εις τα ψηφίσματα των Ηνωμένων 
Εθνών, τα οποία στέκουν, δεν έχουν απορριφθεί αυτά, είναι των Ηνωμένων Εθνών.  Μάλιστα, εμείς μέσω της 
κυβερνήσεώς μας τα εκδίδουμε και σε βιβλία, όλα τα ψηφίσματα, ένα, δύο, τρία! 

Α. ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Ήταν τότε που σας ξεγέλασε ο ΔΗΣΥ, κύριε συνάδελφε! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Λοιπόν, εξεγέλασέ μας ο ΔΗΣΥ... 

Α. ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Είπε σας ότι θα τις απέρριπτε τζιαι έφερέ σας το Σχέδιο Ανάν. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Το ΔΗΣΥ, τον Κληρίδη, για να θυμάστε, τον εδεσμεύσαμε ότι θα ενταφίαζε τες Ιδέες Γκάλι.  Αυτό είναι!  
Για τεσσεράμισι χρόνια που είμαστε μαζί του τις ενταφίαζε.  Μετά που εφύαμεν τζι εν εκρατούσαμε τα σχοινιά, 
έφερε το Σχέδιο Ανάν!  Αυτό είναι! 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Σαν μεν εφεύκετε, κύριοι!  Γιατί εφύετε; 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 
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 Λοιπόν, συνεχίζω!  Λοιπόν, εν πάση περιπτώσει, εγώ ερμηνεύω δαμαί ότι τα ψηφίσματα μιλούν έτσι και 
θα έρθουμε στο επίμαχο σημείο της περιουσίας.   

 Η παράγραφος 11 της έκθεσης λέει ότι τo Συμβούλιο Ασφαλείας με τα Ψηφίσματα 750 και 774 υιοθέτησε 
τον ακόλουθο ορισμό της πολιτικής ισότητας...  Γιατί συνηθίζουμε τελευταίως να λέμε ότι θέλουμε λύση του 
Κυπριακού με βάση τις κατευθυντήριες γραμμές Μακαρίου-Ντενκτάς, Κυπριανού-Ντενκτάς, τα ψηφίσματα των 
Ηνωμένων Εθνών, την πολιτική ισότητα, όπως προνοείται στα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών και το 
ευρωπαϊκό κεκτημένο, τα ανθρώπινα δικαιώματα κτλ. κτλ.  Τα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών περιέχουν 
όμως και πρόνοιες οι οποίες είναι εναντίον της κατοχής της περιουσίας μας και της δυνατότητας επιστροφής 
των προσφύγων.  Έπρεπε να προσέχουμε ποια ψηφίσματα...  Να λέμε «με βάση τα ψηφίσματα τάδε, τάδε, 
τάδε», όχι σουρουσούιλα όλα τα ψηφίσματα!  Και λέμε, και λέμε το, οι ανακοινώσεις όλων, «με βάση την 
πολιτική ισότητα...».  Τι προνοεί αυτή η πολιτική ισότητα;  Να σας διαβάσω τα εξής:   

 «Ενώ η πολιτική ισότητα δε σημαίνει ίση αριθμητική συμμετοχή στα ομοσπονδιακά κυβερνητικά 
τμήματα/κλάδους και στη διοίκηση, αυτή θα πρέπει να αντανακλάται, μεταξύ άλλων, με διάφορους τρόπους ως 
ακολούθως:   

1. Στην αναγκαιότητα ότι το ομοσπονδιακό σύνταγμα του κράτους της Κύπρου θα γίνει αποδεκτό ή θα 
τροποποιείται με τη συμφωνία και των δύο κοινοτήτων, 

2. στην αποτελεσματική συμμετοχή και των δύο κοινοτήτων σε όλα τα όργανα και τις αποφάσεις της 
ομοσπονδιακής κυβέρνησης, 

3. σε διασφαλίσεις ότι η ομοσπονδιακή κυβέρνηση δε θα έχει την εξουσία να υιοθετεί οποιαδήποτε μέτρα 
εναντίον των συμφερόντων μιας κοινότητας και 

4. στην ισότιμη και στην ταυτόσημη εξουσία και λειτουργία των δύο ομόσπονδων κρατιδίων.». 

 Όλα τα πιο πάνω αποτελούν την πολιτική ισότητα.  Αυτά όλα ερμηνεύονται ως θετικά από τη δική μας 
πλευρά!  Σε μένα όμως και σε άλλους πολλούς υπενθυμίζουν ότι έχουμε αποδεχτεί την εξίσωση της 
πλειοψηφίας με τη μειοψηφία, της πλειοψηφίας των Ελληνοκυπρίων με τη μειοψηφία των Τουρκοκυπρίων. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Του 82 με το 18.  Λάλε τα νούμερα, για να θυμούνται! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Λοιπόν, πάμε στο σημαντικότερο σημείο των εκθέσεων.  Η παράγραφος 20 της έκθεσης του γενικού 
γραμματέα μιλά για τη διζωνικότητα, που πολλοί λαλούν «εν ηξέρουμε είντα μ’ που έν’ τούτη η διζωνικότητα, 
είντα πράμα ένι».  Η διζωνικότητα, λέει, της ομοσπονδίας αντανακλάται στο γεγονός ότι κάθε ομοσπονδιακό 
κρατίδιο θα διοικείται από μια κοινότητα, στην οποία θα εγγυηθεί/διασφαλιστεί μια καθαρή πλειοψηφία στον 
πληθυσμό και στην ιδιοκτησία της γης στην περιοχή της.  Καθαρή πλειοψηφία στον πληθυσμό και στην 
ιδιοκτησία!  Επίσης, αντανακλάται από το γεγονός ότι δε θα επιτρέπεται στην ομοσπονδιακή κυβέρνηση να 
καταπατά τις εξουσίες και λειτουργίες των ομόσπονδων κρατιδίων ούτε θα μπορεί ένα ομόσπονδο κρατίδιο να 
καταπατά εξουσίες και λειτουργίες του άλλου κρατιδίου. 

 Σε όλα αυτά τα απαράδεκτα της διζωνικής ομοσπονδίας πολλοί είναι εναντίον.  Καταπατά τα δικαιώματά 
μας, εμάς των προσφύγων, που, υποτίθεται, θα έχουμε το δικαίωμα επιστροφής υπό τουρκοκυπριακή 
διοίκηση!  Από το 1977, αγαπητοί συνάδελφοι, με τις τότε προτάσεις που έγιναν, που ήταν τότε διπεριφερειακή 
ομοσπονδία και έλεγαν μέσα ότι θα μας εκατοχύρωναν, εμείς εμυριστήκαμε ότι κάτι δεν πάει καλά και, ως 
Κερυνειώτες, πολλοί εκάναμε και διαδηλώσεις και παραστάσεις και επισκέψεις.   

 Γιατί λοιπόν επιδιώκει η Τουρκία να αποκτήσει πλειοψηφία;  Γιατί είναι κοντά στο να αποκτήσει 
πλειοψηφία!  Να σας πω τα στοιχεία, στοιχεία επίσημα από το Κτηματολόγιο.  Η κατεχόμενη γη μας σε 
ποσοστά έχει ως ακολούθως επί τοις εκατό της Κυπριακής Δημοκρατίας...  Το Κτηματολόγιο κάμνει ένα...  Αν 
περιλάβει τις βρετανικές βάσεις, είναι κάτι πάνω, κάτι κάτω.  Εμείς μιλάμε για όση γη θεωρείται Κυπριακή 
Δημοκρατία.  Η ελληνοκυπριακή ιδιοκτησία εις τα κατεχόμενα είναι 20,9% του κυπριακού εδάφους, η 
τουρκοκυπριακή είναι 5,8%, η κρατική, δηλαδή χαλίτικη, δασική, είναι 8,2%, η εκκλησιαστική είναι 0,9%, η 
βακούφικη δε βγαίνει σε ποσοστό, γιατί είναι μόνο 3 000 σκάλες και άλλη (ξένη) είναι 0,1%.  Σύνολο 36%.  Και 
η Νεκρή Ζώνη επιπλέον είναι 2,7%.  Βγαίνει 38,6%.  Αυτή είναι η κατεχόμενη γη συν η Νεκρή Ζώνη.   

 Λοιπόν, αφαιρουμένης κάποιας έκτασης -και κυρίως επιδιώκουμε να αφαιρεθεί ελληνοκυπριακή γη- θα 
πρέπει μέσα σ’ αυτή να αποκτήσει πλειοψηφία, διότι έτσι λεν τα ψηφίσματα και έτσι επιδιώκει, για να 
δημιουργήσει στο μέλλον προβλήματα και ανεξάρτητο κράτος.  Οι προτάσεις που εδόθησαν από μας και από 
τους Τούρκους λεν ότι χαλίτικη δασική γη θα ενσωματωθεί σε κάθε ομόσπονδο κράτος 8,2%, διότι είναι κυρίως 
τα βουνά, τα ορεινά, συν 5,8% που έχουσιν, σύνολο 13-14%.  Θέλουν 1% του εδάφους της Κύπρου ως 
συνόλου να αγοράσουν, για να αποκτήσουν πλειοψηφία, 2%.  Αυτό το αποκτούν αγοράζοντας γη ή και με τις 
προτάσεις της ελληνοκυπριακής πλευράς, που για ακόμη μία φορά θα αναφέρω ορισμένα τρωτά και λάθη που 
έγιναν, θα αποκτήσουν πολλή γη.   
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 Και λέω, εκτός από την απόκτηση γης από την Τουρκία μέσω της “Επιτροπής Αποζημιώσεων”, υπάρχει 
και δεύτερος τρόπος αύξησης της τουρκοκυπριακής γης ή τουρκικής, διότι τα κκοτσιάνια που βκαίννουν, που 
τιτλοποιούνται, έντζιε ’ν πάνω στον Ταλάτ ή εις τον Έρογλου που πάσιν.  Παν σ’ εκείνη την “επιτροπή”, παν 
στην Τουρκία που διά το χρήμα.  Έντζιε πκιάννει το το ψευδοκράτος ή κάποιος Τουρκοκύπριος.  Η τιτλοποίηση 
των συμφωνητικών έν’ στην Τουρκία, εις την “επιτροπή” που πάει.   

 Λοιπόν, λέω, μέσω των προτάσεων τόσο της τουρκοκυπριακής πλευράς όσο και της ελληνοκυπριακής 
πλευράς, οι τουρκοκυπριακές προτάσεις σχεδόν θέλουν όλες τις ελληνοκυπριακές περιουσίες, θεωρούν τους 
σημερινούς χρήστες -“καταχρήστες” τους λέω εγώ!- ως ιδιοκτήτες.  Όσον αφορά τις δικές μας προτάσεις, της 
κυπριακής κυβέρνησης δηλαδή, παρ’ όλο που το αναφέραμε πολλές φορές, καλό είναι να επαναλάβουμε 
σήμερα ότι και οι δικές μας προτάσεις συμβάλλουν σε μέγιστο βαθμό στην αύξηση της τουρκικής ιδιοκτησίας 
εις τα κατεχόμενα.  Παραδείγματος χάριν, δεν επιστρέφονται οι περιουσίες που χρησιμοποιούνται για σκοπούς 
“δημόσιας ωφελείας”.  Αν η περιουσία χρησιμοποιείται ως κατοικία από το σημερινό χρήστη, τότε ο χρήστης 
μένει στην περιουσία καταβάλλοντας ενοίκιο, μέχρι να γίνουν διευθετήσεις για μεταστέγασή του, αν μπορέσει 
να μεταστεγαστεί.  Επιπρόσθετα, η περιουσία εάν χρησιμοποιείται από το χρήστη για βιοποριστικούς σκοπούς, 
τότε θα πρέπει να δοθεί χρόνος, για να βρεθεί άλλη περιουσία από την οποία ο χρήστης να μπορεί να έχει 
ανάλογο εισόδημα. 

 Με βάση τις προτάσεις της δικής μας πλευράς, δίδεται το δικαίωμα στο σημερινό καταχραστή να 
αποδείξει ότι η ικανοποίηση της επιθυμίας του ιδιοκτήτη, του Ελληνοκύπριου δηλαδή, του προκαλεί 
δυσανάλογη ταλαιπωρία και έτσι θα πρέπει να του δοθεί ο απαραίτητος χρόνος πρώτα να αποκατασταθεί ο 
ίδιος ή θα αποφασίσει η “Επιτροπή Περιουσιών” τι θα γίνει με το κτήμα εκείνο. 

 Αν η περιουσία έχει αναπτυχθεί ή βελτιωθεί εν μέρει, τότε ο ιδιοκτήτης αποκαθίσταται μόνο στο τμήμα 
που δεν έχει αναπτυχθεί ή, αν επιθυμεί πλήρη αποκατάσταση, τότε θα πρέπει να καταβάλει αποζημίωση ίση 
με την αξία των βελτιώσεων.  Σημαντικό είναι ότι η δική μας πλευρά προτείνει ποσόστωση στην έκταση της 
επιστροφής της περιουσίας με μέγιστη έκταση περιουσίας προς επιστροφή ανά Ελληνοκύπριο ιδιοκτήτη στο 
τουρκοκυπριακό κρατίδιο να είναι 7 500 τ.μ., δηλαδή πεντέμισι σκάλες περίπου και, αν αυτά τα 7 500 τ.μ. δε 
διεκδικηθούν μέσα σε δύο χρόνια, τότε αυτά δεν αποκαθίστανται. 

 Τέλος, άμεση επιστροφή θα δικαιούνται μόνο οι πρόσφυγες των οποίων οι περιουσίες δε 
χρησιμοποιούνται από σημερινούς χρήστες ή ήταν πέραν των δέκα χρονών σε ηλικία, όταν έχασαν ειδικά το 
σπίτι τους, δηλαδή όλων όσοι ήταν το ’74 κάτω των δέκα χρονών το σπίτι θα μείνει σε εκκρεμότητα και θα 
αποφασίσει η “Επιτροπή Περιουσιών”.  Και τι θα αποφασίσει η “Επιτροπή Περιουσιών”;  Να το δώκει του 
νεαρού, που ήταν τότε νεαρός και δεν έζησε πολλά χρόνια;  Θα το δώσει σε κανένα έποικο, μια απαράδεκτη 
πρόνοια!   

 Εκτός από τα πιο πάνω, σημειώνουμε ότι στις προτάσεις για το περιουσιακό περιλαμβάνονται μεταξύ 
άλλων: 

• Προβληματικές περιουσίες.  Αν οι ιδιοκτήτες είναι πολλοί ή είναι μικρές περιουσίες, αποζημιώνονται.  Τις 
αποζημιώσεις είδαμέν τες, 8%. 

• Αζήτητες.  Μετά από δύο χρόνια παραχωρούνται στο χρήστη έναντι πληρωμής.  Σε πέντε χρόνια 
πληρώνονται αποζημιώσεις στους ενδιαφερόμενους ιδιοκτήτες. 

• Αδιανέμητες περιουσίες.  Αποζημιώνονται όλοι οι συνιδιοκτήτες, εκτός εάν κάποιων το μερίδιο μπορεί να 
χωριστεί και τιτλοποιηθεί.  Οι περισσότερες ιδιοκτησίες βέβαια μεταβιβάζονται στα παιδιά ή 
κληρονόμους μετά την εισβολή σε αδιαίρετη μορφή.  Αυτό το πράγμα εγώ προσωπικά το θεωρώ μεγάλο 
λάθος.  Έχω βγάλει φυλλάδια και συμβουλεύω τους πρόσφυγες να μην το κάνουν αυτό, την εξ 
αδιαιρέτου μεταβίβαση στα παιδιά τους, διότι έχει κίνδυνο με βάση αυτές τις προτάσεις που έγιναν. 

• Οι χώροι λατρείας.  Διατηρούνται μεν στον ιδιοκτήτη οι εκκλησιές και τα μοναστήρια και λίγος χώρος 
γύρω, αλλά για την υπόλοιπη εκκλησιαστική περιουσία, που με βάση και το παρόν σύνταγμα 
κατοχυρώνεται, θα γίνεται ο χειρισμός της όπως με τις υπόλοιπες περιουσίες, οι Τούρκοι δηλαδή θα φαν 
και την εκκλησιαστική γη! 

 Ένας τρίτος τρόπος αγοραπωλησίας ελληνοκυπριακών περιουσιών στα κατεχόμενα είναι με ιδιωτικές 
συμφωνίες μεταξύ Ελλήνων και Τούρκων με συμβόλαιο που κατατίθεται σε κάποιο δικηγορικό γραφείο και θα 
παρουσιαστεί μετά τη λύση του Κυπριακού.  Είναι βέβαια γνωστό σε όλους σας ότι τόσο οι πωλήσεις γης 
ιδιωτικά όσο και στην “Επιτροπή Αποζημιώσεων” θεωρούνται παράνομες από την κυβέρνηση, δεν 
επισημοποιούνται στα επαρχιακά κτηματολόγια της Κυπριακής Δημοκρατίας και υπάρχει μια συσκότιση και 
πρόβλημα γι’ αυτή την κατάσταση.   

 Λοιπόν, θα ήθελα να σας πω ότι οι Τούρκοι έχουν κλιμακώσει τις προσπάθειές τους σε τέθκοιο βαθμό, 
ώστε -και με τη συνεργασία δικών μας και Τούρκων δικηγόρων ή άλλων μεσολαβητών- έχουν δημιουργήσει και 
γραφείο εις το όνομα Τουρκοκύπριου εις τη Λάρνακα, στο δρόμο προς Δεκέλεια, σε ένα χώρο που λέγεται 
“Oceanic Village”, ενοικιάσαν ένα διαμέρισμα και εκεί, απ’ ό,τι μαθαίνομε, κάθε νύκτα μαζεύονται 
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Ελληνοκύπριοι και έρχονται από τα κατεχόμενα Τουρκοκύπριοι, αντιπρόσωποι της “επιτροπής”, δικηγόροι, και 
κάνουν αιτήσεις οι Ελληνοκύπριοι.  Αυτό είναι ένα νέο που μας μετέφερε ένας φίλος την τελευταία στιγμή, 
άκρως αληθές και διαπιστωμένο και θα ήθελα να διερευνηθεί περαιτέρω, διότι πλέον έχουμε, να πω τη λέξη, 
ξεβρακωθεί!   

Μέτρα και εισηγήσεις για αντιμετώπιση της κατάστασης 
 Αλλά, πριν πάω σ’ αυτό, να πω το εξής:  Αν ήξεραν οι στρατιώτες που πολεμούσαν στην Κερύνεια, στο 
Βαρώσι, στην Καρπασία, στη Μεσαρκά ότι μετά από τριάντα οκτώ χρόνια, τριάντα εφτά, αν ήξεραν αυτοί οι 
στρατιώτες που πολεμούσαν τζιαι έδιναν τη ζωή τους ότι μετά ’πού τόσα χρόνια οι κάτοχοι αυτής της γης θα 
πήγαιναν έναντι πινακίου φακής να την πουλήσουν στους Τούρκους, θα εσηκώνονταν να εφεύκαν χωρίς να 
πολεμήσουν, χωρίς να ρίξουν ούτε μία σφαίρα προς υπεράσπιση της πατρώας γης!  Αυτό είναι το κατάντημά 
μας!  Όμως έχουν δίκαιο οι συνάδελφοι ότι δεν επήραμε μέτρα τόσα χρόνια, για να βοηθήσουμε τους 
πρόσφυγες.  Αντίθετα, ο Κεντρικός Φορέας Ισότιμης Κατανομής Βαρών μόνο στο όνομα είναι ισότιμης 
κατανομής βαρών, μόνο στο όνομα.   

 Ορισμένα άλλα μέτρα, τα οποία σταχυολόγησα, είναι τα εξής:  Εμείς ζητούμε να μη γίνουν αποδεκτές, 
όπως δημοσιοποιήθησαν, οι προτάσεις της τρόικας για ενοποίηση των στεγαστικών σχεδίων, με τρόπο ώστε οι 
δαπάνες να επανέλθουν στα επίπεδα του ’08 στον προϋπολογισμό του ’13 και στα επίπεδα του ’07 στον 
προϋπολογισμό του ’14.  Εγώ συμφωνώ με το συνάδελφό μου τον κ. Πάμπο Παπαγεωργίου, η παρούσα 
κυβέρνηση αύξησε σημαντικά τα ποσά, δραστηριοποιήθηκε αρκετά -ε, αλίμονο τώρα!- και την ευχαριστήσαμε 
πολλές φορές απ’ αυτό το βήμα και με εισηγήσεις μας προσπαθούσαμε να βελτιώσουμε την κατάσταση.  Αλλά 
αλίμονο, εάν τώρα δεχτεί να έρτουμε πίσω πέντε χρόνια και ίσως τζιαι παραπάνω!  Δε γίνεται!  Πού 
εκαταντήσαμεν;  Δηλαδή οι πρόσφυγες που εχάσαν τα πάντα να επανέλθουν στις £9.000, για να αγοράσουν 
σπίτι των 100 ή να κτίσουν των 150 κ.λπ.;   

 Πάμε παρακάτω.  Επομένως, αυτή τη μείωση, που εδημοσιεύτηκε -η τρόικα το απαιτεί- η μείωση των 
χορηγιών θα έχει μείωση των δαπανών για τους συνοικισμούς, μείωση των δαπανών για τους διαχωρισμούς 
οικοπέδων, μείωση δαπανών συντήρησης τουρκοκυπριακών κατοικιών κ.λπ. κ.λπ. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε συνάδελφε... 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Αν μου επιτρέπετε, τζιαι ο Πρόεδρος... 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Αν σου επιτρέπει ο Πρόεδρος! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Όι ο Πρόεδρος, αν σας επιτρέπει ο ομιλητής! 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Συγγνώμη που διακόπτω, αλλά προηγουμένως εκάμετε μια καταγγελία η οποία δεν μπορεί να περάσει 
έτσι απαρατήρητη.   

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ναι. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Αν εκατάλαβα καλά, έχουν ανοίξει Τουρκοκύπριοι ουσιαστικά... 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ενοικίασε ένας Τουρκοκύπριος εις τη Λάρνακα στο δρόμο... 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ...δικηγόροι κτλ. γραφείο στη Λάρνακα... 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ναι, τζιαι κουβαλιούνται κάμποσοι ούλλη νύχτα! 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 
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 …και, αν είναι σωστές και κάποιες δικές μου πληροφορίες ότι και μέρος του ενοικίου πάει...  Δε θέλω να 
δημιουργήσω εντυπώσεις τώρα.   

 Μένω στην εξής εισήγηση, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτό το πράγμα πρέπει να διερευνηθεί από τη Βουλή, 
δηλαδή αυτή η Βουλή δεν μπορεί απλώς να το ακούσει τζιαι, αν γράψουν κάτι οι εφημερίδες αύριο, εγράψαν!  
Πρέπει να ερευνήσουμε αυτό το θέμα, πρέπει να επικοινωνήσετε εσείς, το προεδρείο, με την κυβέρνηση, για να 
ερευνηθεί αυτό το θέμα.  Αυτή είναι η εισήγησή μου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Συλλούρη. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Και συγγνώμη για τη διακοπή, κύριε συνάδελφε. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Καθόλου! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μισό λεπτό, κύριε Φυττή.   

 Ο κ. Χατζηγιάννης. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επιθυμώ να επιβεβαιώσω πραγματικά τις σχετικές καταγγελίες του συναδέλφου και να 
πω μάλιστα ως επέκταση και των δικών μου πληροφοριών ότι εκεί ασκείται άμεση εργασία από πλευράς της 
συγκεκριμένης “επιτροπής”.  Και άρα λοιπόν, επαυξάνω την ανάγκη όπως άμεσα διερευνηθεί και ο 
συγκεκριμένος χώρος, αλλά και τα άτομα τα οποία ασκούν ή εργάζονται ή δεν ξέρουμε κι εμείς κάτω από ποιες 
οδηγίες και εντολές εργάζονται.   

 Ζητούμε παράλληλα να ασκηθεί διοικητικός έλεγχος σε βάρος λειτουργού του Κτηματολογίου της 
Λευκωσίας ο οποίος προωθεί, χρησιμοποιώντας μάλιστα και πληροφορίες εσωτερικές, κόσμο στα κατεχόμενα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με συγχωρείτε. 

 Αυτές οι πληροφορίες είναι πάρα πολύ σοβαρές και πρέπει να επιβεβαιωθούν και να αποδειχθούν. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Εγώ, κύριε Πρόεδρε, με συγχωρείτε, θα καλέσω τους δύο συναδέλφους που έχουν κάνει τις καταγγελίες 
μαζί μου να πάμε στον Πρόεδρο της Βουλής αύριο, αν θέλετε, να του τα πούμε και από εκεί και πέρα να πάρει 
την πορεία της η έρευνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Από την άλλη έχετε και την επιτροπή Προσφύγων, όπου μπορεί να συζητηθεί το θέμα. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Είναι επείγον, κύριε Πρόεδρε.  Είναι επείγουσα αυτή η παρανομία που γίνεται.  Να πάει στον Πρόεδρο 
της Βουλής, όπως εισηγήθηκε ο κ. Συλλούρης και ο κ. Χατζηγιάννης, και να πάρει πλέον την πορεία της.  Η 
επιτροπή Προσφύγων πότε θα συνεδριάσει;  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Δεν είναι θέμα που πρέπει να το συζητήσει η επιτροπή Προσφύγων; 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Μπορεί να συνεδριάσει και να το εξετάσει και η επιτροπή Προσφύγων, αλλά… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πέρα από την καταγγελία στις αρμόδιες αρχές της εκτελεστικής εξουσίας, νομίζω ότι έχει αρμοδιότητα 
και η επιτροπή Προσφύγων να το συζητήσει. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Λοιπόν, συνεχίζω. 

 Δεύτερο θέμα στην εισήγησή μου:  Δημιουργία μιας υποεπιτροπής στη Βουλή -είναι εισήγηση που έκανε 
και άλλος συνάδελφος- μαζί με ειδικούς, λέω εγώ, εμπειρογνώμονες του εσωτερικού και του εξωτερικού που 
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θα ασχοληθεί αποκλειστικά με το θέμα των αγοραπωλησιών γης στα κατεχόμενα και των αντισταθμιστικών 
μέτρων που πρέπει να ληφθούν. 

 Τρίτον, δημιουργία ταμείου κατανομής βαρών της τουρκικής εισβολής με χρήματα από τους 
ενεργειακούς πόρους. Και σε αυτό συμφωνώ με έναν άλλο συνάδελφο. 

 Τέταρτον, συνολική μεταρρύθμιση της προσφυγικής πολιτικής που θα βασίζεται και στο σημαντικό 
παράγοντα της απώλειας χρήσης και εισοδημάτων της κατεχόμενης ή απροσπέλαστης ιδιοκτησίας, κάτι που 
είπαν και άλλοι συνάδελφοι. 

 Πέμπτον, μεταφορά μέρους της αξίας -12% έχουμε εισηγηθεί- της κατεχόμενης ιδιοκτησίας για κάθε 
ιδιοκτήτη και μετατροπή της σε συντελεστή δόμησης που θα χρησιμοποιείται είτε από τον ίδιο τον ιδιοκτήτη ή 
τα παιδιά του ή θα γίνεται αντικείμενο πώλησης στις ελεύθερες περιοχές.  Ένα μικρό αντιστάθμισμα για όλη την 
απώλεια χρήσης γης, σπιτιών, υποστατικών, εγκαταστάσεων, ξενοδοχείων κ.λπ. από τους ιδιοκτήτες.  Αυτό το 
πράγμα το συζητούμε.  Κάναμε τρεις, τέσσερις συγκεντρώσεις μέχρι τώρα στην Κύπρο και ο κόσμος 
ενδιαφέρεται.  Πάρα πολλοί το είδαν θετικά και σας λέω, κύριε Παπαγεωργίου, ότι οι πρώτοι που θα το 
χρησιμοποιήσουν αυτό είναι οι ίδιοι οι πρόσφυγες.  Αντί να αγοράζουν οικόπεδο των €300.000 και των 
€400.000, αν εύρουν, θα μπορούν να κτίσουν ’πού πάνω ’πού το σπίτι τους με βάση το συντελεστή που 
μεταφέρουν.  Κι αν πωληθεί κάποιο μέρος, αν βρεθεί αγοραστής, που πιστεύω ότι με την πάροδο του χρόνου 
θα επαναδραστηριοποιηθεί ο στεγαστικός τομέας, ο κατασκευαστικός τομέας -μην τα βλέπουμε τώρα όλα 
μαύρα, θα έρθει η ώρα που θα ξαναέρθουμε, είναι πάνω και κάτω η οικονομία- λοιπόν είναι χρήσιμο να 
πάρουν κάποιο μικρό αντιστάθμισμα αυτοί οι ιδιοκτήτες που έχασαν τη γη τους για τόσα χρόνια και τα 
εισοδήματά τους.   

 Πάμε παρακάτω.  Διερεύνηση της δυνατότητας άντλησης κονδυλίων από την Ευρωπαϊκή Ένωση για τα 
στεγαστικά προγράμματα και για τα χαμένα εισοδήματα των προσφύγων.  Όγδοον, παραχώρηση εναλλακτικής 
πρότασης λύσης σε όσους είναι εγκριμένοι για σπίτι σε κυβερνητικό οικισμό -τώρα είναι γύρω στους 920 με 
930 περίπου- με παραχώρηση…  Το είπαμε πολλές φορές ως ΔΗΚΟ και κάποιοι άρχισαν να το σκέφτονται.  
Αντί να τους κτίζεις σπίτια και να χρησιμοποιούν και την κυβερνητική γη ή απαλλοτριωμένη γη, θα τους πεις:  
«Το μέσο κόστος, για να σου κτίσω αυτό το σπίτι, είναι τόσο, τόσο, τόσο ανάλογα, αν είναι μονάρι ή τριάρι».  
Θα του δώσεις χρήματα, ένα 10%.  Πολλοί μου είπαν ότι προτιμούν αυτή τη λύση, διότι με ένα μικρό δάνειο ή 
με μια μικρή βοήθεια ή με τα χρήματα που παίρνουν από τους γονείς τους ή από το γάμο τους οι νεαροί θα 
μπορούσαν να αγοράσουν άμεσα το σπίτι, το διαμέρισμά τους, παρά να περιμένουν έξι ως οκτώ χρόνια που 
πάει τώρα.  Και Κύριος οίδε αν θα κτιστούν νέοι συνοικισμοί, νέα σπίτια!  Λαλώ σας ότι είναι 930 οι αιτητές και 
καρτερούν οι παραπάνω χρόνια πολλά.  Και τα αποτελέσματα ξέρετε ποια είναι;  Να βρίσκεις οικογένειες 
προσφύγων, εννέα, δέκα άτομα, ορισμένοι να είναι αρραβωνιασμένοι, να μην παντρεύονται λόγω του 
στεγαστικού και να περιμένουν πότε εννά τους κτίσει η κυβέρνηση το εγκριμένο σπίτι που έχουν κερδίσει με τα 
εισοδηματικά κριτήρια.   

 Ένατον, διερεύνηση μέσω της Νομικής Υπηρεσίας της Κυπριακής Δημοκρατίας με αίτημα στο ΕΔΑΔ 
κατά πόσο η Τουρκία εκπίπτει των όρων εντολής που της δόθηκαν από το ΕΔΑΔ, αφού τα μέλη της εν λόγω 
‟Επιτροπής Αποζημιώσεων” έχουν διοριστεί, πρώτον, από τη λεγόμενη ‟βουλή” των κατεχομένων και, 
δεύτερον, εμμέσως πλην σαφώς δεν εξετάζουν αιτήσεις που αφορούν αποζημιώσεις λόγω απώλειας και 
παρεμπόδισης χρήσης γης από τα τουρκικά στρατεύματα.  Αυτοί ήταν οι όροι εντολής, όταν τους είπε «κάνετε 
εσωτερικά ένδικα μέσα»;  Να εξετάζουν μόνον αγορά γης και να μη δίνουν για απώλεια χρήσης για τριάντα 
οκτώ χρόνια;  Το είπαμε του κ. εισαγγελέα, «διερεύνα αυτό το πράγμα, αν το ΕΔΑΔ μπορεί να εξετάσει τους 
όρους εντολής και αν τους τηρεί αυτή η ‟επιτροπή”».  Είχαν πει ότι θα πήγαιναν στο Στρασβούργο να το 
δούσιν. 

 Δέκατον, ενίσχυση του Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών, ο οποίος κατέστη προβληματικός ως προς 
την εξυπηρέτηση των αιτημάτων των ιδιοκτητών γης και ακινήτων στην κατεχόμενη περιοχή.  Λυπούμαι να 
παρατηρήσω ότι ο φορέας, εκτός του ότι δυστυχώς δεν τιμά το όνομα που έχει, της ισότιμης κατανομής βαρών, 
λόγω του ότι δεν του έδωσε η πολιτεία αυτά τα δεδομένα, αυτή τη βάση, για να κάνει ισότιμη κατανομή βαρών, 
και η οποία, σας λέω, ουδέποτε θα γίνει, όπως καταντήσαμε, τώρα  παραχωρεί δάνεια με αποκοπή -χωρίς να 
το πει κανενού στη Βουλή, δεν ξέρω αν το είπε στο κράτος- 20% από τον καθένα, δήθεν για να ενισχύσει 
παραπάνω.  Όμως τα ποσά που δικαιούνται οι πρόσφυγες είναι τα καθορισμένα.  Πώς αποκόπτει 20% απ’ 
όλους;  Και υπάρχουν και τα έτη καθυστερήσεων, τέσσερα, πέντε στα στεγαστικά.   Τα φοιτητικά τώρα 
υπερβαίνουν το έτος. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, τελειώνοντας θέλω να τονίσω ότι η οριστική λύση του Κυπριακού, σωστή, 
λειτουργική, βιώσιμη, με κατοχύρωση των βασικών ελευθεριών και των ανθρωπίνων δικαιωμάτων θα δώσει 
τέρμα σε όλα τα προβλήματα του κυπριακού λαού και του προσφυγικού κόσμου.  Τονίζω ξανά ότι μόνο η 
επιστροφή στη γη μας, στα χωριά μας, στα σπίτια, στα ιερά και στα όσιά μας θα μας κάνει να ησυχάσουμε.  Κι 
αν όλοι οι άλλοι λένε ότι το πρώτο θέμα σήμερα είναι τα οικονομικά, για μας, τα θύματα της εισβολής, είναι το 
εθνικό θέμα και η σωστή λύση του Κυπριακού. 

 Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε τον κ. Φυττή. 

 Το λόγο έχει ο κ. Γιώργος Βαρνάβα του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ. 

(Στο σημείο αυτό ο προεδρεύων της συνεδρίασης επανέρχεται στην έδρα.) 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Το θέμα της παράνομης εκμετάλλευσης, αλλά και των αγοραπωλησιών των  ελληνοκυπριακών 
περιουσίων στις κατεχόμενες περιοχές της Κύπρου συνιστά μια από τις πιο σοβαρές πτυχές της προσπάθειας 
της Τουρκίας για παγίωση των τετελεσμένων της τουρκικής εισβολής του 1974. Η Τουρκία και το παράνομο 
μόρφωμα στα κατεχόμενα έχουν επιδοθεί σε μια καλά μεθοδευμένη επιχείρηση οικειοποίησης και σφετερισμού 
των ελληνοκυπριακών περιουσιών στα κατεχόμενα, που αποτελούν το 78,62% της συνολικής ακίνητης 
ιδιοκτησίας.  Δεν πρέπει να υπάρχει η παραμικρή αμφιβολία ότι η επιχείρηση αυτή αποτελεί αναπόσπαστο 
μέρος της πολιτικής της Τουρκίας για ολοκλήρωση του σχεδίου εθνικού ξεκαθαρίσματος που ξεκίνησε με την 
τουρκική εισβολή του 1974. 

 Απ’ αυτό εδώ το βήμα έγιναν πάμπολλες συζητήσεις που είχαν άμεση σχέση με την εκμετάλλευση και 
τις αγοραπωλησίες ελληνοκυπριακών περιουσιών στο κατεχόμενο μέρος της Κύπρου, εκδόθηκαν ψηφίσματα, 
χωρίς όμως κανένα απολύτως ουσιαστικό αποτέλεσμα. Κάθε χρόνο που περνά η υπόθεση που ονομάζεται 
‟αγοραπωλησίες ελληνοκυπριακών περιουσιών στα κατεχόμενα” χειροτερεύει, με αποτέλεσμα οι περιουσίες 
αυτές με τον έναν ή τον άλλο τρόπο να καταλήγουν παράνομα στα χέρια ξένων, όπως επίσης τα τελευταία 
χρόνια στα χέρια του ίδιου του κατοχικού καθεστώτος και της Τουρκίας.  Μαζί με τον παράνομο εποικισμό των 
κατεχομένων ο σφετερισμός και οι παράνομες αγοραπωλησίες των ελληνοκυπριακών περιουσιών στοχεύουν 
στη διαμόρφωση τέτοιων συνθηκών που να μην αφήνουν περιθώρια αποκατάστασης βασικών ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων με τη λύση του Κυπριακού. Το δικαίωμα της περιουσίας και της ελεύθερης εγκατάστασης θα είναι 
δύσκολο, αν όχι αδύνατο, να εφαρμοστούν, αν επιτραπεί η ολοκλήρωση αυτής της καλά μεθοδευμένης 
επιχείρησης.  

 Το θέμα ‟αγοραπωλησίες των ελληνοκυπριακών περιουσιών στα κατεχόμενα” χρονολογείται, αφού στην 
προσπάθεια του κατοχικού καθεστώτος, που δεν είναι άλλη από την αλλοίωση του ελληνικού στοιχείου στα 
κατεχόμενα, συμμετείχαν και συνεχίζουν να συμμετέχουν σε αυτό το έγκλημα και ξένοι υπήκοοι, κυρίως Άγγλοι, 
Γερμανοί, Ισραηλίτες και σε μικρότερο βαθμό Ολλανδοί και Ιρλανδοί.  Ακόμη  και Άγγλοι βουλευτές και λόρδοι, 
οι οποίοι συνέστησαν το λεγόμενο σύνδεσμο ‟Φίλοι της Βόρειας Κύπρου”, παράνομα αγόρασαν 
ελληνοκυπριακές περιουσίες και παράλληλα ανέλαβαν διάφορες πρωτοβουλίες που στοχεύουν στην 
προώθηση των συμφερόντων του ψευδοκράτους.  Αρκετοί νυν και πρώην Βρετανοί βουλευτές που είναι 
παράγοντες του φιλοτουρκικού λόμπι φιλοξενούνται συχνά στα κατεχόμενα και μερικοί από αυτούς κατέχουν 
παράνομα ελληνοκυπριακές περιουσίες.  Σύμφωνα με παλαιότερα δημοσιεύματα του βρετανικού τύπου, 
Άγγλοι κτηματομεσίτες προσπαθούσαν να προσελκύσουν Βρετανούς, για να αγοράσουν γη στα κατεχόμενα.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Μετά την Τέταρτη Διακρατική Προσφυγή, η οποία καταχωρίσθηκε το 1994, όταν η Τουρκία είχε δεχτεί τη 
δικαιοδοσία του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων, του οποίου οι αποφάσεις είναι 
δεσμευτικές, ενώπιον του οποίου είχαν επιτυχή κατάληξη οι υποθέσεις της Τιτίνας Λοϊζίδου και της Μύρας 
Ξενίδη Αρέστη εναντίον της Τουρκίας, που αυτό σημαίνει ότι οι Ελληνοκύπριοι παραμένουν νόμιμοι ιδιοκτήτες, 
η Τουρκία σε συνεργασία με το ψευδοκράτος εφάρμοσαν νέα πολιτική που άγγιζε ακόμη και τους ίδιους τους 
πρόσφυγες.  Μέσα από το αδιέξοδο όπου βρέθηκε τότε η Τουρκία το ψευδοκράτος προχώρησε και 
δημιούργησε τη λεγόμενη ‟Επιτροπή Αποζημιώσεων”, όπου όσοι πρόσφυγες θέλουν και αξιώνουν την 
επιστροφή της περιουσίας τους της οποίας στερούνται την κατοχή και τη χρήση μπορούν να αποτείνονται για 
ανταλλαγή ή αποζημίωση. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Το κεφάλαιο το οποίο ονομάζεται ‟στήριξη του προσφυγικού κόσμου” είναι τεράστιο. Εδώ θα πρέπει να 
αξιολογήσουμε κατά πόσο το κράτος το ίδιο διαχρονικά από το 1974 μέχρι σήμερα κατόρθωσε να σταθεί 
πραγματικά δίπλα στον προσφυγικό κόσμο αρωγός, καθώς ο προσφυγικός κόσμος μέσα από τις ιδιαίτερες 
οικονομικές συνθήκες που βιώνει, συνθήκες της ανεργίας, της μείωσης των εισοδημάτων, της αύξησης των 
φορολογιών, της μη ικανότητάς του να ανταποκριθεί στις σπουδές των παιδιών του, όπως και στις κοινωνικές 
και οικονομικές του υποχρεώσεις, υποχρεώνεται με πόνο ψυχής να αποταθεί στη λεγόμενη ‟Επιτροπή 
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Αποζημιώσεων”, η οποία μετά την απόφαση του ΕΔΑΔ θεωρείται ως ένδικο μέσο της Τουρκίας, για να 
ξεπουλήσει την περιουσία του στο τουρκικό καθεστώς.  

 Τα πρώτα χρόνια της προσφυγιάς η μοναδική βοήθεια που παρείχε το κράτος στους πρόσφυγες ήταν το 
ποσό των £700, £800 για ανέγερση κατοικιών χαμηλού κόστους, ώστε να μπορέσουν να στεγάσουν τις 
οικογένειές τους.  Μετέπειτα οι χορηγίες αυτές αυξήθηκαν μέχρι και τις £10.000, φτάνοντας πλέον θεωρητικά τη 
σήμερον ημέρα να λέμε ότι ένα ζευγάρι μπορεί να πάρει μέχρι και €50.000, €54.000.  Και υπογραμμίζω, 
θεωρητικά, γιατί, στο κατάντημα που έχουν καταλήξει τα οικονομικά του κράτους, τα ταμεία είναι άδεια και η 
εντολή την οποία έχουν πάρει οι κατά επαρχία αρμόδιες υπηρεσίες είναι να μην εξετάζουν αιτήσεις, ώστε να μη 
μένουν εκτεθειμένες με εγκρίσεις τις οποίες θα δώσουν χωρίς αντίκρισμα. Γι’ αυτό σήμερα ένα νεαρό ζευγάρι 
θα πάρει, εάν πάρει, την οικονομική του βοήθεια όχι σε κάτω από ένα με ενάμιση χρόνο.  

 Φορέας Ισότιμης Κατανομής Βαρών:  Δημιουργήθηκε με έναν και μοναδικό στόχο, τη στήριξη του 
προσφυγικού κόσμου με χαμηλότοκα δάνεια. Έχει επιτελέσει το στόχο του η δημιουργία του; Βάσει των 
σημερινών δεδομένων, παρ’ όλες τις φιλότιμες προσπάθειες του εκάστοτε συμβουλίου του φορέα να 
ικανοποιηθούν όσο γίνεται περισσότεροι πρόσφυγες, δυστυχώς η καθεχρονική μείωση του προϋπολογισμού 
του τον έχει φέρει στο σημερινό κατάντημα να μην μπορεί να ανταποκριθεί στις υποχρεώσεις του έναντι του 
προσφυγικού κόσμου.  Ενώ προ τεσσάρων ετών ένα προσφυγικό ζευγάρι θα μπορούσε να πάρει το οικιστικό 
του δάνειο στα τρία χρόνια, το σπουδαστικό του δάνειο στους έξι μήνες, το επαγγελματικό δάνειο στον ένα 
χρόνο, σήμερα η κατακρεούργηση του προϋπολογισμού του κατά €80 εκατομ. περίπου τα τελευταία τρία 
χρόνια του δίνει τη δυνατότητα έγκρισης οικιστικού δανείου στα πέντε χρόνια, σπουδαστικού δανείου αντί έξι 
μηνών στον ενάμιση χρόνο, ενώ επαγγελματικού δανείου δε γίνονται αποδεκτές οι αιτήσεις.  

 Βάσει των πιο πάνω δεδομένων σας ρωτώ: Αν κάποιος από εμάς υπέβαλλε αίτηση, για να πάρει δάνειο 
από μια τράπεζα ή ένα συνεργατικό πιστωτικό ίδρυμα, θα είχε την αντοχή να περιμένει τρία, τέσσερα ή και 
πέντε χρόνια, για να πάρει μια θετική ή αρνητική απάντηση;  Και εδώ να υπογραμμίσω ότι οι πρόσφυγες οι 
οποίοι υποθηκεύουν τις περιουσίες τους στα κατεχόμενα υποχρεώνονται να υποθηκεύσουν, αν και εφόσον 
έχουν, και τις περιουσίες τους στις ελεύθερες περιοχές, όπως και να προσκομίσουν και εγγυητές, για να 
μπορέσουν να πάρουν το δάνειο από το Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Όλοι μας σε αυτή την αίθουσα, επικαλούμενοι τον πατριωτισμό του προσφυγικού κόσμου, τον καλούμε 
να μην αποτείνεται στη λεγόμενη ‟Επιτροπή Αποζημιώσεων”, ξεπουλώντας τις περιουσίες του στο κατοχικό 
καθεστώς και στην Τουρκία.  Και ορθώς πράττουμε, το να ζητούμε να μην αποτείνονται, γιατί το ξεπούλημα της 
πατρίδας μας στον Τούρκο κατακτητή θα δημιουργήσει τετελεσμένα και θα ολοκληρώσει τους στόχους της 
ίδιας της Τουρκίας, που δεν είναι άλλοι από το να κατέχει πλέον “νόμιμα” τη μισή μας πατρίδα με στόχο και την 
κατάληψη της υπόλοιπης μισής.  Από την άλλη πλευρά όμως θα πρέπει να αγγίξουμε και τη λογική του 
πρόσφυγα.  Ένας πρόσφυγας που πριν από το 1974, πριν από την τουρκική εισβολή είχε στην κατοχή του 
τεράστια περιουσία, που κανενός την ανάγκη δεν είχε, για να ζητιανέψει είτε χορηγίες είτε χαμηλότοκα δάνεια, 
σήμερα βρίσκεται σε μειονεκτική θέση έναντι κάποιων οι οποίοι εκμεταλλευόμενοι την τουρκική εισβολή έχουν 
πλουτίσει εις βάρος του προσφυγικού κόσμου.   

 Όταν σήμερα αυτός ο πρόσφυγας έχει πιθανόν χάσει τη δουλειά του, έχει μειωθεί το οικογενειακό του 
εισόδημα, υποχρεώνεται να σταματήσει από τις σπουδές του το παιδί του, δεν μπορεί να ανταποκριθεί στην 
ακρίβια της ζωής, στις κοινωνικές και οικονομικές του υποχρεώσεις, δεν κατέχει περιουσία στις ελεύθερες 
περιοχές που να μπορεί να την υποθηκεύσει,  βρίσκεται σε ένα αδιέξοδο που τον πνίγει χωρίς το ίδιο του το 
κράτος να μπορεί να τον βοηθήσει, τότε βρίσκει διέξοδο στην επώδυνη γι’ αυτόν απόφαση -γιατί κανείς δε θέλει 
να πουλήσει τη γη που γεννήθηκε, τη γη που περπάτησε, τη γη των προγόνων του- να αποταθεί, να 
αποτείνεται στη λεγόμενη “Επιτροπή Αποζημιώσεων”, νιώθοντας ακόμη πικρία για τον ίδιο του τον εαυτό του, 
αλλά εξευτελίζοντας ιδιαίτερα την πολιτεία, η οποία δεν μπόρεσε να του συμπαρασταθεί. 

 Δε φτάνει μόνο να επικαλούμαστε τον πατριωτισμό.  Δε φτάνει μόνο φραστικά να καλούμε τον 
προσφυγικό κόσμο να μην αποτείνεται στη λεγόμενη “Επιτροπή Αποζημιώσεων”. Δε φτάνει να 
δαχτυλοδείχνουμε αυτούς που ήδη έχουν αποταθεί. Αν πράγματι ως κράτος θέλουμε ο προσφυγικός κόσμος 
να μην υποχρεώνεται να κάνει αυτό που ποτέ δε θα μπορούσε να φανταστεί ότι θα έφτανε στο σημείο να το 
πράξει, τότε θα πρέπει το κράτος να έρθει αρωγός στα σημερινά προβλήματα που αντιμετωπίζει ο πρόσφυγας.  
Θα πρέπει να στηρίξει τον προσφυγικό κόσμο έμπρακτα.  Ο πρόσφυγας θα πρέπει να νιώσει ότι το κράτος 
βρίσκεται δίπλα του, παρέχοντάς του την ανάλογη στήριξη, για να μπορεί να κρατήσει το κεφάλι ψηλά, ώστε να 
μην υποχρεώνεται να εξευτελίζεται στις οποιεσδήποτε ούτω καλούμενες “Επιτροπές Αποζημίωσης”. 

 Ως ΕΔΕΚ διαχρονικά καταθέσαμε προτάσεις, εισηγήσεις, όπως για παράδειγμα τη φορολόγηση της 
υπεραξίας των περιουσιών στις ελεύθερες περιοχές, όπου τα λεφτά θα καταλήγουν σε ένα ταμείο στήριξης του 
προσφυγικού κόσμου.  Καταθέσαμε πρόταση νόμου για μηδαμινή φορολόγηση της εκάστοτε εμπορικής 
πράξης, που τα λεφτά θα καταλήγουν ακριβώς στο ίδιο ταμείο.  Συνυπογράψαμε και στηρίξαμε την πρόταση 
για μεταφορά συντελεστή δομήσεως από τις κατεχόμενες περιοχές στις ελεύθερες, που με αυτό τον τρόπο 
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δίδεται πραγματική αξία στις περιουσίες στις κατεχόμενες περιοχές. Εκφράσαμε την έντονη αντίθετη θέση για 
την απαράδεκτη μείωση των κονδυλίων του Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Φυσικά, μονάχα με έναν τρόπο μπορεί να μπει τέρμα σε αυτό το οποίο ονομάζεται “αγοραπωλησίες των 
ελληνοκυπριακών περιουσιών στα κατεχόμενα”: μια δίκαιη, βιώσιμη  και πάνω απ’ όλα λειτουργική λύση του 
κυπριακού προβλήματος, η οποία θα σέβεται πλήρως τα θεμελιώδη ανθρώπινα δικαιώματα της ελεύθερης 
διακίνησης και της ελεύθερης εγκατάστασης.  Μέχρι τότε όμως θα πρέπει να υπάρξει άμεση αντίδραση  του 
κράτους στην επιχείρηση ληστρικής αρπαγής των ελληνοκυπριακών περιουσιών στα κατεχόμενα και 
αποτροπή δημιουργίας τετελεσμένων γεγονότων. Παράλληλα με τη στήριξη των πολιτών από το κράτος θα 
πρέπει να υπάρξει αντίδρασή του και σε πολιτικό επίπεδο: καταγγελία της Τουρκίας και της υποτελούς 
διοίκησης στα κατεχόμενα σε κάθε προσφερόμενο βήμα, επιδίωξη σε διακρατικό επίπεδο αποτροπής αγοράς 
περιουσιών από ξένους, ενημέρωση, διαφώτιση για το παράνομο αγοράς περιουσιών στα κατεχόμενα, 
αξιοποίηση των ευρωπαϊκών θεσμικών οργάνων, χρησιμοποίηση κάθε πρόσφορου πολιτικού και νομικού 
μέσου για την προστασία των ιδιοκτησιακών δικαιωμάτων και των συμφερόντων του προσφυγικού κόσμου, 
θέτοντας σε εγρήγορση και λειτουργία όλους τους μηχανισμούς που διαθέτει το κράτος.  Επίσης, θα πρέπει να 
γίνει διαφώτιση για το μέγεθος και τις συνέπειες οποιασδήποτε εμπλοκής των Κυπρίων πολιτών για 
οποιοδήποτε λόγο σε διαδικασίες που προτάσσονται από την κατοχική δύναμη και τους υποτελείς της.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Σε όλη αυτή τη διαδικασία αποτροπής αγοραπωλησιών ελληνοκυπριακών περιουσιών από ξένους ή 
ακόμη και από Κύπριους πρόσφυγες οι οποίοι αποτείνονται στη λεγόμενη “Επιτροπή Αποζημιώσεων” ως 
κοινοβούλιο έχουμε να διαδραματίσουμε τεράστιο ρόλο.  Πρώτα απ’ όλα να χρησιμοποιήσουμε τη δύναμη του 
βήματος που μας παρέχεται σε κάθε διεθνή παρουσία μας για ενημέρωση των ξένων για την παράνομη αυτή 
πράξη της Τουρκίας και του υποτελούς ψευδοκράτους, αλλά παράλληλα να ασκήσουμε και την ανάλογη πίεση 
στο κράτος να αυξήσει τη φερεγγυότητά του στον προσφυγικό κόσμο, ώστε να μην υποχρεώνεται να 
αποτείνεται στη λεγόμενη “Επιτροπή Αποζημιώσεων”. 

 Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Βαρνάβα. 

 Παρακαλώ τον κ. Γιώργο Περδίκη να πάρει το βήμα. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Χρειάζεται πραγματικά να οπλιστεί κανείς με αρκετή υπομονή και μακροθυμία και πολλή αίσθηση 
καθήκοντος και σεβασμού προς τους θεσμούς, για να ανεβεί στο βήμα μιας “έρημης” από βουλευτές Βουλής 
και να μιλήσει για ένα τόσο σοβαρό ζήτημα. 

 Θα μπορούσα να τελειώσω την ομιλία μου με τέσσερις λέξεις:  Δεν έχουμε υπόθεση, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μα, έντζιε ’ν δικαστήριο δαμαί! 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Δεν έχουμε υπόθεση, όταν το κοινοβούλιο αποφασίζει να συζητήσει ένα τόσο σοβαρό ζήτημα και 
συζητείται ενώπιον κενών εδράνων!  Είναι πράγματι λόγω σεβασμού στο κοινοβούλιο και στους παρόντες και 
παρούσες και μόνο που θα διαβάσω αυτή την ομιλία και προς ένδειξη, αν θέλετε, εκτίμησης προς τους 
συνεργάτες μου που την ετοίμασαν.  Και πρέπει να πω ότι όσα ακούστηκαν σήμερα, κύριε Πρόεδρε, και στην 
προηγούμενη συνεδρίαση δεν ήταν λόγια του αέρα.  Ήταν σοβαρές εργασίες και κατάθεση προτάσεων από 
συνάδελφους βουλευτές και κόμματα.  Και είναι νομίζω ντροπή μας να στρέφουμε την πλάτη μας ως πολιτικό 
προσωπικό σ’ αυτή την εργασία που έγινε επί αυτού του πολύ σοβαρού θέματος.   

 Διαβάζω λοιπόν την ομιλία μου, μετά απ’ αυτή τη διαμαρτυρία.   

 Άποψή μας είναι ότι το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων αναγνώρισε την “Επιτροπή 
Ακίνητης Περιουσίας” στα κατεχόμενα, με στόχο να δοθεί η ευκαιρία στην Τουρκία να εξαγοράσει τις 
ελληνοκυπριακές περιουσίες, “λύνοντας” έτσι ένα από τα πιο σοβαρά προβλήματα του Κυπριακού και 
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“ξεπλένοντας” ένα ακόμη τουρκικό έγκλημα σε βάρος των Κυπρίων.  Η προσπάθεια της Τουρκίας ενισχύεται 
από την επικρατούσα οικονομική κρίση και τις σοβαρότατες επιδράσεις της στους πολίτες αυτής της 
ημικατεχόμενης χώρας, με αποτέλεσμα άνθρωποι που βρίσκονται σε απόγνωση να εξαναγκάζονται να πωλούν 
την περιουσία τους στην Τουρκία, λαμβάνοντας ως αποζημίωση το 8-10% της πραγματικής αξίας της. 

 Πιστεύουμε ότι πρέπει να αναληφθεί η ευθύνη από μέρους της κυβέρνησης και της πολιτείας εν γένει, 
για να αποφευχθεί πάση θυσία η αποξένωση ελληνοκυπριακής ακίνητης ιδιοκτησίας στα κατεχόμενα.  
Ανησυχούμε πραγματικά για την αύξηση των περιπτώσεων Ελληνοκυπρίων που απευθύνονται στην 
παράνομη “Επιτροπή Αποζημιώσεων” στα κατεχόμενα.  Εμείς θεωρούμε παράνομη την “Επιτροπή 
Αποζημιώσεων”, όχι γιατί θέλουμε να προκαλέσουμε τη δικαιοδοσία του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου 
Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων, αλλά γιατί θεωρούμε ότι με τη λειτουργία αυτής της “επιτροπής” παραβιάζονται οι 
αρχές της φυσικής δικαιοσύνης.   

 Θα καταθέσουμε στη συνέχεια και στοιχεία που αποδεικνύουν ότι η απόφαση του ΕΔΑΔ παραβιάζεται 
στην πράξη από τους ίδιους τους Τούρκους και την “επιτροπή” τους.  Επίσης, είναι με ιδιαίτερη δυσαρέσκεια 
που παρακολουθούμε την επιχείρηση διαφήμισης της “Επιτροπής Αποζημιώσεων” των κατεχομένων και την 
προσπάθεια κάποιων επωνύμων να “σπρώξουν” τους πρόσφυγες και ιδιοκτήτες γης στα κατεχόμενα να 
ξεπουλήσουν τη γη τους. 

 Έχουμε την άποψη ότι η κυβέρνηση πρέπει να αναλάβει επιτέλους ενεργητικό ρόλο σε μια προσπάθεια 
αναστολής των αρνητικών εξελίξεων από την έξαρση των προσφυγών στην παράνομη “Επιτροπή 
Αποζημιώσεων”.  Δυστυχώς όμως η πολιτεία αντιμετωπίζει με αδράνεια το ξεπούλημα των ελληνοκυπριακών 
περιουσιών στα κατεχόμενα, παρά τις ασύλληπτες σε μέγεθος και σημασία συνέπειες που θα έχει κάτι τέτοιο 
στην εξέλιξη της λύσης του Κυπριακού. 

 Η κυβέρνηση οφείλει να αναλάβει πρωτοβουλία για υπεύθυνη, εντατική και τεκμηριωμένη ενημέρωση 
των πολιτών για τις αληθινές διαστάσεις του θέματος και τους πραγματικούς κινδύνους, όχι μόνο για τα 
προσωπικά τους δικαιώματα, αλλά και για την υπόθεση της Κύπρου.  Η αδιαφορία και η αδράνεια των 
κυβερνώντων οδηγεί στην πλήρη αποξένωση των ελληνοκυπριακών περιουσιών και την επίλυση του 
περιουσιακού και προσφυγικού προβλήματος από την “πίσω πόρτα”.   

 Επί της ουσίας λοιπόν, το Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών προτείνει τη λήψη των εξής μέτρων για 
ουσιαστική αντιμετώπιση του προβλήματος:  

1. Πρέπει να ληφθούν μέτρα για οικονομική ανακούφιση των προσφύγων, ώστε να απαλειφθεί και το 
πρόσχημα της οικονομικής ανάγκης που προβάλλεται ως δικαιολογία.  Θα πρέπει, τώρα που 
συζητούνται μέτρα για το μνημόνιο και μέτρα λιτότητας, οι πρόσφυγες να αντιμετωπιστούν με 
ιδιαιτερότητα, λαμβάνοντας υπόψη την πολιτική που ακολουθήθηκε για χρόνια, την πολιτική δηλαδή της 
προσπάθειας για ισότιμη κατανομή των βαρών της εισβολής και κατοχής.  

2. Παγοποίηση για μια πενταετία των δόσεων έναντι δανείων των αποδεδειγμένα δυσπραγούντων 
προσφύγων, τα οποία έχουν συνάψει από τραπεζικά ιδρύματα και από τον Κεντρικό Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών.  Πώς θα γίνει αυτό;  Με τον τερματισμό παροχής οποιασδήποτε κρατικής στήριξης 
από την Κυπριακή Δημοκρατία σε οποιοδήποτε χρηματοπιστωτικό ίδρυμα, εφόσον αυτό διατηρεί ΜΕΜΟ 
σε περιουσία πρόσφυγα ο οποίος αποδεδειγμένα δεν έχει άλλη επιλογή αποπληρωμής.  Να 
απαγορευθεί ο εκβιασμός με τοποθέτηση ΜΕΜΟ σε κτηματική περιουσία εγγυητών, με αποτέλεσμα, 
εκτός από τις περιουσίες που τίθενται σε κίνδυνο στα κατεχόμενα, να κατακρατούνται περιουσίες και 
στις ελεύθερες περιοχές.  

3. Το Υπουργείο Παιδείας να εφαρμόσει το σύστημα δανειοδότησης σπουδών, με το οποίο οι φοιτητές θα 
δανειοδοτούνται και η αποπληρωμή του δανείου θα ξεκινά μετά την αποπεράτωση των σπουδών και με 
την έναρξη εργοδότησης, με εικοσάχρονη περίοδο αποπληρωμής. 

4. Επανέναρξη των επαγγελματικών δανείων από το φορέα και των στεγαστικών δανείων με βάση τις 
οικονομικές δυνατότητες του κράτους ή αντίστοιχη παραχώρηση γης.  Γενικά μέτρα του κράτους για 
επίλυση των προβλημάτων των προσφύγων όπως: Πρώτον, διασφάλιση επαγγελματικής στέγης 
προσφύγων, δεύτερον, αυστηρός έλεγχος, έρευνα και επανακατανομή των τουρκοκυπριακών 
περιουσιών. 

5. Το κράτος να δημιουργήσει επιτροπή αποζημίωσης χρήσης περιουσιών.  Τα έσοδα από την 
οποιαδήποτε ενοικίαση, πώληση ή παραχώρηση δασικής ή κρατικής γης να κατατίθενται σε ειδικό 
ταμείο ανακούφισης δυσπραγούντων προσφύγων το οποίο να διαχειρίζεται αυτή η επιτροπή.  Μέρος 
των κρατικών εσόδων από την πώληση του προσφυγικού γραμματοσήμου να χρησιμοποιηθεί για την 
ενίσχυση του φορέα ή την ίδρυση ταμείου ανακούφισης δυσπραγούντων προσφύγων.  Να εφαρμοστεί ο 
θεσμός του αγοραίου ενοικίου στις περιπτώσεις παραχώρησης χαλίτικης γης και τα έσοδα να 
κατατίθενται στο ταμείο.  Να επιχορηγείται το ενοίκιο που απαιτείται στις περιπτώσεις προσφύγων και 
ατόμων που απώλεσαν ακίνητη ιδιοκτησία στα κατεχόμενα. 
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6. Νομική ρύθμιση της μεταφοράς αναπτυξιακών δικαιωμάτων, ακούστηκε πολύ και σήμερα ως 
“συντελεστής δόμησης”∙ δεν είναι η σωστή έκφραση, είναι νομική ρύθμιση της μεταφοράς αναπτυξιακών 
δικαιωμάτων από τις κατεχόμενες στις ελεύθερες περιοχές.  Έχει ήδη κατατεθεί πολύ συγκεκριμένη 
πρόταση από δεκαεπτά βουλευτές σε αυτό το σώμα.  Το μέτρο αυτό κάλλιστα μπορεί να το 
εκμεταλλευτεί το ίδιο το κράτος, ενισχύοντας τον Κεντρικό Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών ή 
δημιουργώντας ταμείο για δυσπραγούντες πρόσφυγες, όπως έχει ήδη αναφερθεί πιο πάνω. 

7. Παγοποίηση ή αναστολή μέχρι το Δεκέμβριο του 2017 όλων των δικαστικών μέτρων του Κεντρικού 
Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών εναντίον προσφύγων, με εντολή του Γενικού Εισαγγελέα για 
σκοπούς δημοσίου συμφέροντος, για όλες τις περιπτώσεις που αποδεικνύεται καταφανώς ότι είναι 
αδύνατο να γίνει κατορθωτό να καταβάλουν τις οφειλές τους. 

8. Απαγόρευση πώλησης ακίνητης περιουσίας στα κατεχόμενα χωρίς την έγκριση του Υπουργικού 
Συμβουλίου.  Η σχετική έγκριση να δίνεται υπό αυστηρές προϋποθέσεις και κριτήρια.  Η άποψη ότι μια 
τέτοια πρόνοια είναι αντισυνταγματική συγκρούεται με όλες τις μέχρι σήμερα αλλαγές του συντάγματος 
με βάση το δίκαιο της ανάγκης, καθώς αυτό γίνεται κάτω από εξέχουσες και θεμελιακής σημασίας 
συνθήκες για την εξυπηρέτηση του δημοσίου συμφέροντος.  Το θέμα άπτεται του δημοσίου 
συμφέροντος σε συνθήκες ημικατοχής, για αυτό πρέπει να αντιμετωπισθεί σε αυτή τη βάση.  Πρέπει το 
ατομικό δικαίωμα στην πώληση και ανταλλαγή κατεχόμενης περιουσίας να ανασταλεί, μέχρι να λυθεί το 
Κυπριακό.  Όχι μόνο οι προσφυγές στην παράνομη “επιτροπή”, αλλά κάθε συναλλαγή με την κατοχή 
πρέπει να απαγορευθεί με νομοθετική ρύθμιση.  

9. Θα ήθελα να υπενθυμίσω την πρόταση του πρώην ευρωβουλευτή Γιαννάκη Μάτση για ανάληψη της 
ευθύνης από την κυπριακή κυβέρνηση για τις ελληνοκυπριακές περιουσίες στα κατεχόμενα.  
Συγκεκριμένα, ο κ. Μάτσης είχε προτείνει όπως καταβάλλεται από την κυπριακή κυβέρνηση εγγύηση για 
μέρος της αξίας της ακίνητης περιουσίας σε όσους ιδιοκτήτες θα ήθελαν να αξιοποιήσουν τα 
ιδιοκτησιακά τους δικαιώματα στις κατεχόμενες περιοχές.  Θεωρώ ότι αυτό το μέτρο αποτελεί μέρος μίας 
αποτελεσματικής δέσμης για αντιμετώπιση των συνεπειών της λειτουργίας της παράνομης “Επιτροπής 
Αποζημιώσεων”. 

10. Πρέπει να υπογραμμίσω όμως το εξής:  Γενικά, κάθε ανακουφιστικό μέτρο από όσα ανάφερα πιο πάνω 
και πιθανώς και άλλα που έχουν κατατεθεί σε αυτή τη συζήτηση πρέπει να εξαιρεί οποιονδήποτε έχει 
προσφύγει στην “επιτροπή” και έχει πωλήσει την ακίνητη περιουσία του στα κατεχόμενα χωρίς βεβαίως 
την έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου.  Επίσης, πρέπει να υπάρχουν σαφείς πρόνοιες για ποινικές 
και αστικές ευθύνες για όποιον εκ των υστέρων, αφού επωφεληθεί από ένα ή κάποια από τα πιο πάνω, 
αποφασίσει να προσφύγει στην “Επιτροπή Αποζημιώσεων”.  Πρέπει επιτέλους να αντιμετωπιστεί επίσης 
η δέσμη των μέτρων προς στήριξη των προσφύγων και των εν γενεί ιδιοκτητών γης με βάση και την αξία 
της κατεχόμενης γης και στη βάση βεβαίως εισοδηματικών κριτηρίων. 

 Τα μέτρα που έχω αναφέρει είναι αναγκαία και πρέπει άμεσα να ξεκινήσουν διεργασίες για την ετοιμασία 
των νομοθετικών τροποποιήσεων που εξυπακούονται.  Είναι όμως αδήριτη ανάγκη να δημιουργηθεί πρώτα 
ένας μηχανισμός στενής παρακολούθησης των διαδικασιών που βρίσκονται ενώπιον της “Επιτροπής 
Αποζημιώσεων”, που να λειτουργεί και ως συντονιστικό όργανο μεταξύ των διαφόρων εμπλεκόμενων 
κυβερνητικών υπηρεσιών.  Παράλληλα, πρέπει να ανατεθεί σε μια επιτροπή η ευθύνη να εξεταστεί νομοτεχνικά 
η κατάσταση όπως έχει εξελιχθεί και να καταλήξει σε ένα επιστημονικό πόρισμα με κατάθεση εισηγήσεων για 
αντιμετώπιση και έξοδο από αυτό το μονόδρομο.  Προτεραιότητα πρέπει να είναι η εκπόνηση στρατηγικής για 
έκθεση των ατασθαλιών και στρεβλώσεων της διαδικασίας που έχει υποδείξει το ΕΔΑΔ, εκθέτοντάς την ως μη 
αποτελεσματικό εσωτερικό ένδικο μέσο. Συγκεκριμένα, πρέπει να αναδείξουμε τις εξής πραγματικότητες σε ό,τι 
αφορά την  “Επιτροπή Αποζημιώσεων”: 

1. Η επιτροπή αυτή δεν αποδέχεται την απευθείας εκπροσώπηση του προσφεύγοντα από Ευρωπαίο και 
μάλιστα Ελληνοκύπριο δικηγόρο. 

2. Συνηθίζει να ειδοποιεί τηλεφωνικώς αυτούς που προσφεύγουν και να τους απειλεί ότι, εάν δεν 
αποσυρθούν αιτήματα για επιστροφή περιουσίας ή καταβολή αποζημιώσεων για απολεσθέντα 
εισοδήματα χρήσης τους, θα καθυστερήσει η υπόθεσή τους.  

3. Δεν επιστρέφει σε καμία περίπτωση οικίες και περιουσίες Ελληνοκυπρίων. 

4. Ενώ ζητείται θεραπεία μόνο για επιστροφή περιουσίας, αποφασίζει για αποζημιώσεις περιουσίας. 

 Είναι δηλαδή μία “επιτροπή” που λειτουργεί εκτός του γράμματος και του πνεύματος της απόφασης του 
ΕΔΑΔ. 

 Πρέπει να αναληφθούν πρωτοβουλίες που θα καθιστούν ξεκάθαρο ότι η προσφυγή στην “Επιτροπή 
Αποζημιώσεων” είναι κίνηση αυτοκτονίας.  Δεν είναι μόνο την ιδιωτική, τη δική τους περιουσία που πουλούν 
υπό τις συνθήκες κατοχής που ζούμε. Ξεπουλούν την πατρίδα όλων μας.  Ξεπουλούν στον κατακτητή 
κυριαρχικό έδαφος της Κυπριακής Δημοκρατίας. 
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 Δεν είναι τυχαίο άλλωστε που είναι μετά από σύσκεψη στην οποία συμμετείχαν ο Τούρκος Πρόεδρος 
Γκιουλ και ο ηγέτης των Τουρκοκυπρίων Έρογλου που αποφασίσθηκε η αναβάθμιση της λεγόμενης 
“Επιτροπής Αποζημιώσεων”, με στόχο την απόκτηση όσο το δυνατό περισσότερων τίτλων ιδιοκτησίας των 
ελληνοκυπριακών περιουσιών, ώστε να δοθεί η εντύπωση ότι οι περιουσίες άλλαξαν χέρια με νόμιμο τρόπο. 

 Οι προθέσεις της Τουρκίας εκφράζονται πλήρως και μέσα από τις θέσεις των Τούρκων για το 
περιουσιακό στις διαπραγματεύσεις.  Είναι ξεκάθαρο ότι ο στόχος είναι η συνομοσπονδία και η δημιουργία δύο 
αυτόνομων αμιγών ζωνών όπου θα υπάρχει πλειοψηφία γης και πληθυσμού σε κάθε αντίστοιχη κοινότητα. 

 Το Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών καλεί τους Ελληνοκύπριους ιδιοκτήτες γης στα κατεχόμενα να 
μην προσφεύγουν στην παράνομη “Επιτροπή Αποζημιώσεων”, γιατί με αυτό τον τρόπο έμμεσα στηρίζουν τους 
τουρκικούς σχεδιασμούς για τουρκοποίηση των ελληνοκυπριακών περιουσιών.  Επίσης, με αυτή την κίνηση 
αποδυναμώνονται τα επιχειρήματα για επίλυση του περιουσιακού στα πλαίσια μιας συνολικής, βιώσιμης λύσης 
του κυπριακού προβλήματος, βασισμένης στις αρχές της Ευρωπαϊκής Ένωσης και στο διεθνές δίκαιο και 
προπαντός λύσης βασισμένης στο σεβασμό όλων των ανθρώπινων δικαιωμάτων όλων των Κυπρίων. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

 Παρακαλώ τον κ. Χριστοφόρου να κλείσει το θέμα.  

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πραγματικά, η συμβολή των αγαπητών συναδέλφων σε ένα τόσο πολυδιάστατο, πολυσήμαντο και 
εξαίρετης αξίας και σημασίας θέμα εξαιτίας τόσο του επείγοντος, αλλά και της μείζονος αξίας που έχει, λόγω 
του ότι δημιουργεί προβλήματα ανυπέρβλητα, εάν πραγματικά δεν ενεργήσουμε άμεσα, μας καθιστά 
υπεύθυνους να αναλάβουμε τις ευθύνες μας, αλλά και να αναλάβουμε πρωτοβουλίες, για να ληφθούν μέτρα.  
Είναι γι’ αυτό που πραγματικά εκφράζω την ευαρέσκειά μου προς όλους τους συναδέλφους που κατέθεσαν 
εδώ και την ψυχή τους και τις προτάσεις τους και για τα θέματα που άγγιξαν ευαισθητοποιούμενοι για ένα τόσο 
σημαντικό ζήτημα. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Θα σας παρακαλέσω μέσα στα πλαίσια της εντολής σας -και είναι πραγματικά πλεονέκτημα σήμερα που 
ένας πρόσφυγας βρίσκεται στην προεδρία της Βουλής- να αναλάβετε πρωτοβουλία και να υιοθετήσετε αυθωρεί 
και παραχρήμα, ει δυνατόν, όλες αυτές τις προτάσεις οι οποίες κατατέθηκαν, για να υποβληθούν ξανά στο 
σώμα εν είδει είτε ψηφίσματος είτε προτάσεων, για να μπορέσει το σώμα συντονισμένα μέσω της επιτροπής 
Προσφύγων να τις προωθήσει, και ταυτόχρονα να δημιουργηθεί η υποεπιτροπή που εισηγήθηκα, που θα 
ασχοληθεί επισταμένως, εντατικά, αδιάλειπτα, για να φέρει μέχρι τέλους, εις πέρας, αυτή την υψηλή αποστολή, 
που, όπως είπα, έχει εθνική, κοινωνική, προσφυγική και οικονομική αξία και σημασία.  Θεωρώ ότι, πιθανώς και 
εξαιτίας της σοβούσης οικονομικής κρίσεως, θα είναι χιονοστιβάδα αυτά τα ζητήματα, που έχουν να κάμουν με 
τις περιουσίες ένθεν και ένθεν.  Είναι τεράστιοι οι κίνδυνοι που ελλοχεύουν και θα επαναλάβω πρωτίστως το 
μέγιστο κίνδυνο, ότι η Τουρκία από καταβολής κόσμου κατόρθωσε μέσω αυτής της ψευδοεπιτροπής να είναι 
όχι μόνο η κατοχική δύναμη, αλλά και η κατέχουσα περιουσίες Ελληνοκυπρίων με αυτές τες ούτω καλούμενες 
“νομότυπες” διαδικασίες.  Για πρώτη φορά η Τουρκία, με τις ευλογίες του ΕΔΑΔ, αποκτά περιουσία και είναι 
ιδιοκτήτης στα κατεχόμενα με την υπογραφή Ελληνοκυπρίων.   

 Άρα, κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι οποιαδήποτε ολιγωρία και εφησυχασμός θα γιγαντώσουν το 
πρόβλημα, θα το μετατρέψουν σε Λερναία Ύδρα και ίσως θα είναι πολύ αργά να το αντιμετωπίσουμε, όπως 
δυστυχώς κάναμε και σε πολλές άλλες περιπτώσεις και πτυχές που έχουν να κάνουν με το εθνικό και 
προσφυγικό ζήτημα.   

 Ολοκληρώνοντας, θέλω να πω και να επισημάνω με εμφαντικό τρόπο προς κάθε αποδέκτη, γιατί καμιά 
φορά παρεξηγείται οτιδήποτε έχει να κάνει με το προσφυγικό, ότι οι κατεχόμενες περιοχές αποτελούν το 70% 
των πλουτοπαραγωγικών πόρων.  Όσοι ξέχασαν και όσοι θεωρούν ημάς τους πρόσφυγες επαίτες να 
γνωρίζουν ότι εγκαταλείψαμε το 70% των πλουτοπαραγωγικών πόρων, δηλαδή ό,τι πλούτος υπάρχει σήμερα 
στις ελεύθερες περιοχές είναι δυόμισι φορές μικρότερος του πλούτου που αφήσαμε στα κατεχόμενα και 
ταυτόχρονα δυόμισι φορές λιγότερα τα εισοδήματα που παράγονται και δημιουργούνται εις τες ελεύθερες 
περιοχές.   

 Θα ήταν λάθος κάποιοι να πιστέψουν ότι... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

 Παρακαλώ τους συναδέλφους να μη φύγουν, γιατί... 

 Κύριε Αβέρωφ... 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 ...το μέγιστο θέμα το οποίο απασχολεί τους πρόσφυγες είναι μόνο οι περιουσίες και τα απολεσθέντα 
εισοδήματα.  Αυτά που καθημερινά χάνομε δεν τα αναπληρώνουμε, είναι ανεκτίμητης αξίας και κανένας ποτέ 
δεν μπορεί να μας τα επιστρέψει με κανένα ταμείο φερεγγυότητος και ταμείο αποζημιώσεως.  Είναι τεράστια η 
απώλεια η συναισθηματική αυτών που απωλέσαμε όλες οι γενιές, να έχουμε το δικαίωμα και τη δυνατότητα 
εμείς και τα παιδιά μας και τα εγγόνια μας να ζήσουμε στα κατεχόμενα, να πάμε σχολείο στα κατεχόμενα, 
πραγματικά να κάμουμε τα όνειρά μας πραγματικότητα στα κατεχόμενα.   

 Για να αντιληφθείτε τη διάσταση του χρόνου, θα πω ότι εδώ στις ελεύθερες περιοχές μετά από τριάντα 
οκτώ χρόνια εμείς οι πρόσφυγες, ιδιαίτερα η γενιά που ήταν παιδιά τότε στην εισβολή, θάψαμε στις ελεύθερες 
περιοχές τους προπάππους μας, τους παππούδες μας, σήμερα θάβουμε τους γονείς μας και όλοι αυτοί 
ήλπιζαν και είχαν ως ύστατη επιθυμία να ταφούν εις τες κατεχόμενες περιοχές.  Πέστε μου -και για όσους 
αμφισβητούν όλα αυτά που λέμε- ποιο ταμείο, ποια αποζημίωση και τι μπορεί να αποζημιώσει όλους αυτούς 
τους ανθρώπους;   

 Άρα, με το χέρι στην καρδιά πρέπει να πούμε ότι το κράτος απέτυχε να εφαρμόσει ολοκληρωμένη 
προσφυγική πολιτική για όλα τα ζητήματα.  Χρεοκοπήσαμε όσον αφορά τα θέματα της προσφυγικής πολιτικής 
και χρεοκόπησε η κάθε πτυχή.  Ακόμα και αυτός ο φορέας, που ήταν το τελευταίο αποκούμπι των προσφύγων, 
γκρεμοτσακίστηκε και ουσιαστικά ο πρόσφυγας δεν έχει τίποτε ως αποκούμπι παρά μόνο την ελπίδα, το 
θάρρος, το κουράγιο και τον πατριωτισμό που του εναπέμειναν, για να ελπίζει μόνος ότι θα επιστρέψει όρθιος 
σ’ αυτά που άφησε πριν τριάντα οκτώ χρόνια.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ε, Λευτέρη, εννά κάμουμε εισήγηση τωρά και συντόμευε λίγο... 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, γνωρίζετε πολύ καλά ότι πάντα, πάντοτε, λακωνικότατα είναι αυτά που εκφέρω και θα 
είναι η ομιλία μου συντομοτάτη συγκριτικά με όλους τους υπόλοιπους συναδέλφους.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 ...για να κάμουμε πρακτικά αποτελέσματα αυτής της συζήτησης, και την οποία εισήγηση θα κάμουμε, 
μετά που εννά τελειώσεις, αλλά βλέπεις ότι φεύκουν οι συνάδελφοι και δε θα μείνει κανένας να υιοθετήσει... 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σέβομαι και εκτιμώ απεριόριστα την ευαισθησία σας, σας άκουσα με ιώβειο υπομονή για 
σαράντα ολόκληρα λεπτά... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Τριάντα τρία ήταν! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 ...και θα επικαλεστώ και θα επιστρατεύσω τη δική σας υπομονή για τέσσερα ακόμα λεπτά, για να με 
ακούσετε. 

 Άρα, θεωρώ σήμερα ότι εδώ που βρισκόμαστε ο κ. Πρόεδρος -και αυτό ανέμενα και πιστεύω- θα το 
υιοθετήσει, να δημιουργήσουμε την υποεπιτροπή, για να κατατεθούν όλες αυτές οι προτάσεις και οι εισηγήσεις.  
Κατέθεσα δώδεκα μέτρα αποτροπής του ξεπουλήματος των περιουσιών και ενίσχυσης της φερεγγυότητας των 
προσφύγων, οφείλω να τα επαναλάβω, για να κατατεθούν εις τα πρακτικά.  Είναι λοιπόν τα ακόλουθα: 

1. Ολοκλήρωση, εκσυγχρονισμός, στήριξη και υιοθέτηση της μελέτης του Πανεπιστημίου Κύπρου, που έχει 
σημαντικές εισηγήσεις, και ταυτόχρονα υιοθετώ και την άποψη να δημιουργηθεί ταμείο στήριξης ή, όπως 
είπαν οι αγαπητοί συνάδελφοι του Δημοκρατικού Συναγερμού, ταμείο ενεργειακών πόρων, αλλά και 
εισοδημάτων που θα προέρχονται από μεγάλα αναπτυξιακά έργα και άλλων εισοδημάτων που οι 
αγαπητοί συνάδελφοι κατέθεσαν.   

2. Ο φορέας να μετατραπεί σε τράπεζα προσφύγων. 

3. Να αποδοθούν επιτέλους ίσα δικαιώματα στους εξ αρρενογονίας και εκ μητρογονίας.   
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4. Η εκκλησιαστική γη που προτίθεται η Εκκλησία να παραχωρήσει στο κράτος να παραχωρηθεί στον 
προσφυγικό κόσμο.   

5. Η αναζήτηση κονδυλίων από τα ταμεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης.   

6. Σε κάθε νεαρό ζευγάρι προσφυγικό να παραχωρείται -τι ζητούμε;- ένα προσφυγικό οικόπεδο.  

7. Να τερματισθεί η πολιτική του κράτους εργολάβου, να κτίζει συνοικισμούς και σπίτια σε συνοικισμούς, 
και να πάρει από το απόθεμα που υπάρχει από τον ιδιωτικό τομέα. 

8. Μεταφορά συντελεστή δόμησης από τα κατεχόμενα.  Και εδώ υπάρχει παρεξήγηση.  Δε σημαίνει ότι 
ισχύει αυτό που λέχθηκε, είναι αναπτυξιακά δικαιώματα.  Άρα, ο πρόσφυγας θα μπορέσει να τα 
αξιοποιήσει μόνο για τον εαυτό του παίρνοντας συντελεστή για γη που δεν έχει συντελεστή και να μη 
χρειαστεί να τα πουλήσει.   

9. Καθορισμός πολεοδομικών ζωνών εις τα κατεχόμενα.   

10. Η χαλίτικη τουρκοκυπριακή γη να αξιοποιηθεί και να επανασχεδιαστεί. 

11. Παθόντες, εγκλωβισμένοι και όσοι έλαβαν μικράν βοήθεια από το κράτος ή καθόλου ή ανέγειραν μόνοι 
τους τις οικίες τους να λάβουν αντισταθμιστικά. 

 Και όπως είπα, κύριε Πρόεδρε, όλα αυτά είναι σχεδόν μηδενικού κόστους, αλλά τεραστίου 
αποτελέσματος και δυναμικότητος, που θα δημιουργήσουν πραγματικά ένα ολοκληρωμένο πακέτο αποτροπής 
της καταφυγής προσφύγων συμπατριωτών μας στην “Επιτροπή Αποζημιώσεων”.  Ουσιαστικά, αυτοί που 
καταφεύγουν και πουλούν τις περιουσίες τους ξεπουλούν την ιστορία τους, ξεπουλούν ό,τι πιο πολύτιμο έχουν.  
Γι’ αυτό και εγώ επαναλαμβάνω ότι τούτη τη γη, που μας την παραχώρησαν οι πρόγονοί μας γενεές γενεών 
ποτισμένη με αίμα και ιδρώτα, δεν μπορούμε και δεν πρόκειται να την παραχωρήσουμε σε κανέναν, γιατί αυτό 
το χρωστούμε σ’ αυτούς που πέρασαν, θα ’ρθούνε, θα περάσουν, και όλοι αυτοί θα μας δικάσουν ως 
αδέκαστοι κριτές. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χριστοφόρου. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν ο Δημοκρατικός Συναγερμός δεσμεύεται ότι τον Απρίλη του 2013 με το καλό, αν είναι 
στην εξουσία, τούτα ούλλα εννά τα κάμει, εννά μας προβληματίσει τζιαι μας! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Ευχαριστώ τον αγαπητό συνάδελφο που θεωρεί βεβαία τη νίκη του Δημοκρατικού Συναγερμού στις 
προεδρικές εκλογές του 2013! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

 Ο κ. Αβέρωφ ως κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε, ως βουλευτής. 

 Επειδή κάνατε αναφορά νομιζόμενος ότι θα εξερχόμουν της αιθούσης, γι’ αυτό... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έχω εισήγηση να κάμω, γι’ αυτό έθελά σας ούλλους να την ακούσετε. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε.  Απλώς να σημειώσω ότι δε συνηθίζουμε να φεύγουμε από την ολομέλεια μέχρι και 
του τελευταίου ομιλητή στο Κεφάλαιο Τέταρτο.  Και, παρ’ όλο που δεν είμαστε πρόσφυγες αρκετοί από μας, για 
ένα σημαντικό θέμα που αφορά τον τόπο μας οφείλουμε και είχαμε υποχρέωση, η ολότητα του σώματος, να 
είμαστε εδώ.  Και αυτή η κριτική δεν εξαιρεί τους συναδέλφους μου του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα, έχετε δίκαιο. 

 Να υπενθυμίσω ότι την ερχόμενη Πέμπτη υπολογίζω ότι η ίδια απαράδεκτη κατάσταση θα είναι, διότι θα 
συζητήσουμε το θέμα της γεωργίας.  Και τότε θα είμαστε πέντε-έξι δαμέσα! 
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 Συνάδελφοι, υπάρχει εισήγηση το μέρος των ομιλιών των εισηγητών που αφορά τις εισηγήσεις τους να 
αποσταλεί στην επιτροπή Προσφύγων, μέρος, όχι ολόκληρες οι ομιλίες· δε χρειάζεται.  Η εισήγηση είναι αυτή, 
όλων των ομιλητών το μέρος εκείνο που είναι οι απαριθμημένες εισηγήσεις, από τον κ. Περδίκη μέχρι και τον 
τελευταίο, όλων, με εντολή της ολομέλειας εδώ, να κάτσει η επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων κ.λπ... 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω πρόταση να δημιουργηθεί υποεπιτροπή που θα ασχολείται εντατικά με το θέμα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει και εγώ έβαλα μια εισήγηση, η επιτροπή να μελετήσει και τις αγοραπωλησίες και τα 
αποτελέσματα κτλ.  Αλλά πέραν των αγοραπωλησιών η επιτροπή Προσφύγων, ως αρμόδιο σώμα αυτής της 
Βουλής, εννά μελετήσει και όλα τα άλλα θέματα και εισηγήσεις που υπέβαλαν οι συνάδελφοι και εγώ.  
Επομένως, έν’ στην επιτροπή Προσφύγων που εννά πάει. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Η επιτροπή να δημιουργήσει υποεπιτροπή! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, εντάξει.  Εάν δέχεστε αυτή την εισήγηση, να πάνε στην επιτροπή Προσφύγων όλες οι 
εισηγήσεις που ελέχθησαν σήμερα και εκεί με προτεραιότητα, παρακαλώ, κατ’ εντολή της ολομέλειας αυτής να 
αρχίσει τη μελέτη του και να πει «αυτό γίνεται, αυτό δε γίνεται, αυτό είναι αντισυνταγματικό, αυτό δεν είναι». 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Το κόμμα σας συμφωνεί, το ΔΗΚΟ;  Πέστε μας να δούμε! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το ΔΗΚΟ συμφωνεί, βεβαίως! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Πούντους; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Είμαι εγώ! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Συγγνώμη, κύριε Πρόεδρε, εκρίνετε, επικρίνετε τους πάντες μες τούντην ολομέλεια τζιαι καλά εκάμετε, 
πολύ καλά εκάμετε!  Αλλά δυστυχώς έπρεπε να ’σαστε πολύ πιο καυστικός!   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ε, τι, πόσο θέλεις δηλαδή;   

(Γέλια) 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Έν’ το κόμμα σου, Πρόεδρε, έπρεπε να το υπερτονίσεις! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εγώ δεν εμίλησα ούτε για οποιοδήποτε κόμμα ούτε για οποιοδήποτε πρόσωπο, εντάξει; 

 Ο κ. Χατζηγιάννης και μετά ο κ. Ευαγόρου.   

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι η πρόταση για δημιουργία του ειδικού ταμείου που θα προέρχεται από τα 
ενεργειακά έσοδα χρήζει όχι μόνο προτεραιότητας, αλλά και πολύ ιδιαίτερης και μεγάλης σημασίας και θα 
παρακαλούσα κάθε συνάδελφο ο οποίος έχει ενδιαφέρον να τη συνυπογράψει, προκειμένου να μη χάσουμε 
αυτό τον πολύτιμο χρόνο.  Πρέπει να φύγει ένα μήνυμα που θα δίνει μία απάντηση πραγματικά και νομίζω ότι 
θα μπορούσαμε ενωμένοι να πάμε με αυτή την πρόταση.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αυτή είναι μία πτυχή, κύριε Χατζηγιάννη, την οποία θα κάμεις πρόταση νόμου και θα βρεις 
συνεισηγητές, για να υποβληθεί στη Βουλή.   

 Ο κ. Σταύρος Ευαγόρου. 
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ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχει ολοκληρωθεί μία ιδιαίτερα γόνιμη συζήτηση με αρκετά ενδιαφέρουσες απόψεις από 
όλες ανεξαίρετα τις πλευρές.  Πλείστοι εκ των βουλευτών που μίλησαν συμμετέχουν, όχι όλοι σίγουρα, και στην 
επιτροπή Προσφύγων.  Ναι, εμείς συμφωνούμε να κατατεθούν οι ομιλίες στην επιτροπή Προσφύγων, να πάει 
το θέμα εκεί, αλλά οποιαδήποτε άλλη απόφαση είχε ληφθεί σήμερα, για να προχωρήσουμε, θα χαρακτηριστεί 
από προχειρότητα.  Σοβαρά, νούσιμα, μετρημένα, εκεί όπου συμφωνούμε, και υπάρχουν αρκετές απόψεις οι 
οποίες είναι ομόφωνες, να γίνει μία σύνθεση, για να προχωρήσουμε παρακάτω. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ.   

 Αυτή ήταν και η εισήγηση, να πάει στην αρμόδια επιτροπή. 

 Ο κ. Περδίκης και μετά ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παίρνω το βήμα, για να υποστηρίξω την εισήγησή σας.  Το σύνολο των προτάσεων να 
κατατεθεί στην επιτροπή Προσφύγων και, αν η επιτροπή κρίνει ότι θα πρέπει να δημιουργηθεί μία 
υποεπιτροπή της επιτροπής Προσφύγων, για να παρακολουθεί και να προωθεί αυτές τις εισηγήσεις, νομίζω ότι 
είναι κατά τον κανονισμό της Βουλής αρμοδιότητα της ίδιας της επιτροπής να αποφασίσει για τη δημιουργία 
υποεπιτροπής.  Εάν μιλούμε για ad hoc επιτροπές και τέτοια, νομίζω ότι έχουμε πολύ προσεκτικά πλέον 
αποφασίσει να μη δημιουργούμε ad hoc επιτροπές στη Βουλή, παρά μόνο αν υπάρχει μεγάλη και ειδική 
ανάγκη, και η ad hoc έχει και μία σημασία μικρής χρονικής διάρκειας.  Αντιλαμβάνομαι ότι αυτό που ζητούμε να 
κάνουμε είναι μία υποεπιτροπή της επιτροπής Προσφύγων η οποία να παρακολουθεί σε βάθος χρόνου αυτά 
τα θέματα.  Άρα, το πιο λογικό είναι αυτό που έχετε προτείνει, κύριε Πρόεδρε, να πάει στην επιτροπή 
Προσφύγων το σύνολο των προτάσεων και να αποφασίσει η επιτροπή Προσφύγων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Και κατά προτεραιότητα, επαναλαμβάνω.  Δε θα κάνουμε άλλα θέματα.  Να βάλουμε τα θέματα που 
ελέχθησαν από τον κάθε εισηγητή, εκπρόσωπο κόμματος κ.λπ., να κάτσουν να τα μελετήσουν.  Τούτο γίνεται, 
τούτο δε γίνεται, τούτο ένʼ αντισυνταγματικό… 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η σοβαρότητα του θέματος είναι πάρα πολύ μεγάλη και μάλιστα πρέπει να 
κατανοήσουμε ότι το θέμα των αγοραπωλησιών των Ελληνοκυπριακών περιουσιών στα κατεχόμενα έχει άμεση 
σχέση και με την ύπαρξη του ίδιου του κράτους.  Γιʼ αυτό το λόγο εμείς συμφωνούμε με αυτό το οποίο έχετε 
πει.  Όμως στην κατάληξή σας τώρα έχετε πει και κάτι άλλο.  Έχετε πει να κατατεθούν αυτές οι προτάσεις και 
να γίνει η κωδικοποίησή τους, ποιες είναι συνταγματικές και ποιες αντισυνταγματικές.  Άρα, κύριε Πρόεδρε, 
εδώ θα πρέπει να δούμε και ως Βουλή των Αντιπροσώπων πώς πρέπει να συνεργαστούμε με την εκτελεστική 
εξουσία, την οποιαδήποτε εκτελεστική εξουσία είναι σήμερα ή θα προκύψει μετά το Φεβρουάριο, ώστε, εάν 
υπάρχουν από τις προτάσεις αυτές οι οποίες θα κατατεθούν και θα κωδικοποιηθούν στην επιτροπή 
Προσφύγων προτάσεις οι οποίες είναι σωστές και μπορεί να εφαρμοστούν, τότε να υπάρξει πλήρης 
συνεργασία εκτελεστικής και νομοθετικής εξουσίας, ώστε να ληφθούν τα απαραίτητα μέτρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.   

 Εξυπακούεται, κύριε Βαρνάβα, ότι θα υπάρξει συνεργασία, διότι μόνοι μας εν κάμνουμε τίποτε.   

 Λοιπόν, υπάρχει άλλος ομιλητής; 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρώτα να διευκρινίσουμε κάτι, γιατί έγινε από το συνάδελφο τον κ. Βαρνάβα μία 
ονομαστική αναφορά σε ένα συγκεκριμένο κόμμα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Όχι, δεν έκανα ονομαστική. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 
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 Η κριτική και η αυτοκριτική που κάνουμε αφορά όλους μας, ανεξάρτητα αν σήμερα κάποιοι λείπουν και 
κάποιοι από εμάς είμαστε παρόντες.  Αυτό το φαινόμενο των αδειανών εδράνων είναι μόνιμο δυστυχώς 
φαινόμενο ιδιαίτερα κατά το Κεφάλαιο Τέταρτο.  

 Το δεύτερο είναι ότι όλοι κατανοούμε τα μεγάλα προβλήματα του προσφυγικού κόσμου, τη διάθεση 
όλων να βοηθήσουμε, ας έχουμε όλοι όμως υπόψιν και μία παράμετρο.  Οι άνθρωποι που βιώνουν το δράμα 
της προσφυγιάς τα τελευταία τριάντα οχτώ χρόνια δεν αρκούνται από λόγια και πρέπει να λαμβάνουμε υπόψη 
και την παράμετρο των σημερινών οικονομικών δυνατοτήτων του κράτους.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Υπάρχει άλλος που θέλει;   

 Είπαμε να ζωντανεύουμε λίγο το Κεφάλαιο Τέταρτο, ίσως πείσουμε και άλλους να παραμένουν! 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Ναι, αλλά όι τωρά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Όι, όι, ετελειώσαμε! 

 Λοιπόν, παρακαλώ, οι αρμόδιες υπηρεσίες της Βουλής να μαζέψουν όλες τις εισηγήσεις, τα μέρη εκείνα 
των εισηγήσεων των συναδέλφων, και να σταλούν αμέσως στην επιτροπή Προσφύγων με την παράκληση να 
δώσει προτεραιότητα στη μελέτη μίας προς μία των εισηγήσεων των συναδέλφων και την κωδικοποίησή τους. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα επιμείνω.  Γνωρίζετε πώς λειτουργούν οι επιτροπές.  Έχουν εκατοντάδες θέματα.  
Εγώ, γράφοντας αυτό το θέμα, ήμουνα πεπεισμένος ότι, για να μπορέσει αδιαλείπτως να ασχοληθεί μία 
επιτροπή, όχι για ένα μήνα ή μία φορά στις είκοσι εβδομάδες που θα συζητηθεί το θέμα, χρειάζεται μία 
υποεπιτροπή… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αν δέχεται η επιτροπή Προσφύγων να τη δημιουργήσει, έτσι είπαν όλοι, να τη δημιουργήσει, ρε Λευτέρη! 

 Ναι, κύριε Αδάμου. 

Α. ΑΔΑΜΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριε Χριστοφόρου, ο κανονισμός της Βουλής είναι σαφής και αναφέρει, αν τον 
διαβάσετε, ότι η επιτροπή έχει την ικανότητα και τη δυνατότητα για συγκεκριμένα θέματα να δημιουργεί 
υποεπιτροπές.  Άρα, τι λέει ο Πρόεδρος; 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Ήθελα να αποσπάσω και τη δέσμευση του Προέδρου και χαίρομαι, γιατί την απέσπασα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, θα κλείσω το θέμα.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 27 Σεπτεμβρίου 2012, στις 4.00 μ.μ., με την ακόλουθη ημερήσια 
διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία  
 1.  Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος 

του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.182-2012). 

 2.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.033-2011). 

 3.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 
2) Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.016-2011). 

 4.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 5) του 2012. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.053.188-2012). 

 5.  Ο περί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.061-2012). 

 6.  Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος 
του 2012. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053.043-2012). 

 7.  Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.206-2011). 

 8.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2012 Νόμος (Αρ. 1) του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.01.053.181-2012). 

 9.  Οι περί Βασικών Απαιτήσεων (Ιατροτεχνολογικά Βοηθήματα που 
Χρησιμοποιούνται στη Διάγνωση In Vitro) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2012. 
(Αρ. Φακ. 23.03.049.070-2012). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 
 1. «Τα προβλήματα της κυπριακής γεωργίας, η ανταγωνιστικότητα και 

οι δομές εμπορίας της». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη και Σωτήρη Σαμψών). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.010-2012). 

 2. «Η πολιτική του κράτους για τους αποδήμους και τρόποι διατήρησης 
και ενίσχυσης της επαφής των νεότερων γενεών με την Κύπρο». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση των βουλευτών κ. Σωτήρη Σαμψών και 
Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.045.011-2012). 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 6.15 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
Αδάμου Αδάμος Μέσης Χρίστος 

Αντωνίου Αντώνης  Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Βαρνάβα Γιώργος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργιάδης Χάρης Παπαγεωργίου Πάμπος 

Γεωργίου Γεώργιος Περδίκης Γιώργος 

Γεωργίου Γιώργος Πιτσιλλίδης Ανδρέας 

Δαμιανού Άριστος Προκοπίου Γεώργιος 

Δημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Σαμψών Σωτήρης 

Δίπλαρος Ευθύμιος Σαρίκας Φειδίας 

Ευαγόρου Σταύρος Σταυριανός Πανίκκος 

Καυκαλιάς Αντρέας Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυπριανού Ανδρέας Τορναρίτης Νίκος 
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Κωνσταντίνου Νεόφυτος Φακοντής Αντρέας 

Κώστα Κώστας Φυττής Σοφοκλής 

Λαμάρης Γιάννος Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λουκαΐδης Γιώργος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Μαυρίδης Μάριος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Μαυρονικόλα Ρούλα  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 
Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
1. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Απογραφή των Ναυτικών και Μητρώο 

Ναυτικής Απογραφής) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2012» και ψήφισή του σε νόμο. 

2. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

3. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Εφαρμογή των Οδηγιών της ΕE για πράσινη ανάπτυξη και μείωση των εκπομπών αερίων του 
θερμοκηπίου - Σύνδεση του μεταλλείου Αμιάντου με την πλατεία Τροόδους με τελεφερίκ - Οδηγία για την 
πρόληψη ατυχημάτων από επικίνδυνες ουσίες στους χώρους αποθήκευσης πετρελαιοειδών - Έρευνες 
για εντοπισμό χρυσού στην επαρχία Λάρνακας - Εκδίκαση υπόθεσης παράνομης λειτουργίας 
χοιροστασίου στη Μαραθούντα - Αναφορά στην αρμενική γενοκτονία στα σχολικά βιβλία ιστορίας - 
Υποβολή αιτήσεων σε διαγωνισμό για δημιουργία φωτοβολταϊκών πάρκων - Εξαφάνιση του νερόφιδου 
“Natrix natrix” από το φράγμα Ξυλιάτου - Εμπορικές διαφημίσεις σε ιδιωτικά οχήματα - Προστασία 
πουλιών από ηχοπετάσματα - Το πρόγραμμα για τις θαλάσσιες χελώνες της Κύπρου - Προδιαγραφές 
για κράνη μοτοσικλετιστών και επιβατών - Κτίσιμο νέου γεφυριού στην περιοχή Αγίου Μάμα-Ζωοπηγής-
Πελενδρίου - Αριθμός οικιακών βοηθών που απασχολούνται στην Κύπρο - Νομική αρωγή σε 
Ελληνοκυπρίους και αλλοδαπούς - Χωροθέτηση διαφημιστικών πινακίδων σε δημόσιες οδούς - 
Λαθραλιεία στον Ακάμα - Εποχιακή απαγόρευση αλιείας σε επαγγελματίες ψαράδες - Νέα Οδηγία για 
την περιεκτικότητα των καυσίμων των πλοίων σε θείο - Προστασία του νερόφιδου “Natrix natrix” στη 
λίμνη Παραλιμνίου - Η πρόκληση θανάτων από τη χρήση του φαρμάκου “Mediator” στο εξωτερικό και η 
κυκλοφορία του στην Κύπρο - Σύνδεση της Κύπρου με μυστικές δράσεις της CIA - Κατά κεφαλήν 
εκπομπές διοξιδίου του άνθρακα - Παραμονή του εμπορικού σκάφους EDRO III σε βράχους στη 
θαλάσσια περιοχή της Πέγειας - Οδηγός συμπεριφοράς του ΚΟΤ προς τους αναπήρους - Επισκέψεις 
σχολείων σε επιχείρηση χωρίς άδεια λειτουργίας. 

4. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Επαλήθευση των στοιχείων που προσκομίζουν σε κρατικές υπηρεσίες για λήψη βοηθήματος 
Τουρκοκύπριοι και αλλοδαποί - Προβλήματα από τη λειτουργία χώρου απόρριψης αδρανών υλικών και 
χοιροστασίου στη Μαραθούντα - Επίσπευση κατασκευής του γραμμικού πάρκου στον Πομό - 
Παραχώρηση οικοπέδων σε άπορες και προσφυγικές οικογένειες στη Γιαλιά - Αναβάθμιση του 
καρνάγιου στη Λεμεσό - Κατασκευή οχετών για τα όμβρια ύδατα στην Επισκοπή Λεμεσού - Βελτιωτικά 
έργα στο δρόμο Τίμης-αεροδρομίου Πάφου - Καθυστέρηση αναδασμού στη Δρούσεια - Ενίσχυση της 
αστυνόμευσης στην Αμαργέτη - Η μη χρήση του αεροβόλου όπλου για το κυνήγι - Αγορά ακινήτου στην 
Έγκωμη για στέγαση των κεντρικών γραφείων του Κρατικού Λαχείου - Συμμετοχή του διευθυντή 
Υπηρεσίας Ενέργειας σε επιτροπή για την οριοθέτηση της ελληνικής ΑΟΖ. 

5. Συνέχιση της συζήτησης [Σ. Σαμψών, Π. Παπαγεωργίου, Σ. Φυττής, Δ. Συλλούρης, Κ. Χατζηγιάννης, 
προεδρεύων (Α. Αδάμου), Γ. Βαρνάβα, Γ. Περδίκης, Λ. Χριστοφόρου, προεδρεύων (Σ. Φυττής), Στ. 
Ευαγόρου, Α. Νεοφύτου, Α. Αδάμου] για το θέμα «Οι αγοραπωλησίες περιουσιών Ελληνοκυπρίων στα 
κατεχόμενα και τρόποι αντιμετώπισης της κατάστασης» και λήξη αυτού.  

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50 
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